
3Ingrijpende gebeurtenissen

Ingrijpende 
gebeurtenissen

Bestuurlijke 

ervaringen bij crises 

met lokale impact



4 Nederlands Genootschap van Burgemeesters

Inhoudsopgave

Voorwoord . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 7

Inleiding . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 9

Leeswijzer . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 22

Ingrijpende gebeurtenissen. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 25

Blikseminslag in Vorden en gezinsdrama in Hengelo . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 25
Henk Aalderink (burgemeester Bronckhorst)

Fatale woningbrand in Workum  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .31
Hans Boekhoven (oud-burgemeester Nijefurd)

Q-koortsuitbraak Midden-Drenthe . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .35
Jan Broertjes (burgemeester Midden-Drenthe)

Aardbeving Haïti  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 39
Anneke van Dok (oud-burgemeester Niedorp)

Gezinsdrama Tolbert  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 43
Harry Fellinger (voormalig locoburgemeester Leek)

Dodelijk verkeersongeluk in Wassenaar  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 49
Jan Hoekema (burgemeester Wassenaar)

Jack de Prikker in Lelystad . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 53
Margreet Horselenberg (burgemeester Lelystad)

Beëindiging tentenkamp Ter Apel   . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .57
Leontien Kompier (burgemeester Vlagtwedde)

Fatale brand in De Punt. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .61
Henk Kosmeijer (voormalig locoburgemeester Tynaarlo)



5Ingrijpende gebeurtenissen

Fatale brand Veendam . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .67
Ab Meijerman (oud-burgemeester Veendam)

Zedendelinquent in woonwijk Veldhoven  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .71
Jack Mikkers (burgemeester Veldhoven)

Babydrama in Nij Beets . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 77
Francisca Ravestein (burgemeester Opsterland)

Brandstichtingen ’t Zandt . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .81
Albert Rodenboog (burgemeester Loppersum)

Dierenoverlast in Tolkamer. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .87
Mark Slinkman (burgemeester Rijnwaarden)

Moordzaak Andrea Luten . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .91
Peter Snijders (voormalig burgemeester De Wolden)

Busongeluk in Lommel (B)  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .97
Driek van de Vondervoort (burgemeester Bergeijk)

Ernstig auto-ongeluk in Raard . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .101
Marga Waanders (burgemeester Dongeradeel)



6 Nederlands Genootschap van Burgemeesters



7Ingrijpende gebeurtenissen

Voorwoord

Het Nederlands Genootschap van Burgemeesters ondersteunt sinds 2007 burgemeesters en 

locoburgemeesters bij crises. Deze ondersteuning is inmiddels verworden tot een niet meer weg te 

denken dienst van het Genootschap. De openhartige manier waarop burgemeesters via het NGB 

de lessen delen en openstaan voor de ervaringen van anderen heeft er zeker toe bijgedragen dat 

de crisisbeheersing sindsdien verder is geprofessionaliseerd.

Het NGB ziet het ook als haar taak om de ervaringen onder de aandacht te brengen van 

de adviseurs om de burgemeester heen. Door eerder gepubliceerde ervaringen uit het 

Burgemeestersblad en de website van het NGB te bundelen, ontstaat met deze publicatie een 

nieuwe bloemlezing van ervaringen over de ingrijpende gebeurtenissen waar collega’s door de 

jaren heen mee te maken hebben gekregen.

In deze publicatie is ervoor gekozen om stil te staan bij de relatief kleine incidenten die een grote, 

lokale impact hebben. Het zijn de incidenten die in de beroepsgroep de ‘grip0’-incidenten zijn 

gaan heten. Kleine incidenten met vaak grote dilemma’s. Het zijn situaties als gezinsdrama’s, 

zinloos geweld en zedenzaken waar burgemeesters in het hele land de afgelopen jaren helaas 

mee te maken hebben gehad. Het zijn, zoals een oud-collega in een interview zegt, de ingrijpende 

momenten die een burgemeester de rest van zijn carrière met zich meedraagt. 

Om de bestuurlijke afwegingen onder deze omstandigheden inzichtelijk te maken, heeft het NGB 

samen met het Infopunt Veiligheid van het Instituut voor Fysieke Veiligheid (IFV) een mindmap 

ontwikkeld. Deze mindmap is achterin de bundel te vinden en geeft op een compacte wijze het 

speelveld en de dilemma’s weer. 

Het NGB dankt de geïnterviewden voor hun medewerking en de openhartige verhalen. Zonder 

hun authentieke verhalen over cruciale momenten in het burgemeestersambt zouden de verhalen 

over persoonlijke betrokkenheid, daadkracht en emoties nooit hun weg hebben kunnen vinden 

naar de collega’s en hun adviseurs. 

De praktijk blijkt nogal eens veelkleuriger dan de theorie. Het is mooi dat collega’s hun 

bijzondere  praktijkervaringen aan ons allemaal beschikbaar willen stellen zodat wij daarvan kunnen 

leren voor onze alledaagse praktijken als (loco-)burgemeester. Wij zijn hen daarvoor zeer erkentelijk.

Bort Koelewijn, burgemeester van Kampen en portefeuillehouder crisisbeheersing van het 

Nederlands Genootschap van Burgemeesters
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Inleiding

Het Nederlands Genootschap van Burgemeesters ondersteunt (loco)burgemeesters bij crises door 

de opgedane bestuurlijke ervaringen te delen. In de afgelopen jaren heeft het NGB gemiddeld 

tweemaal per week met burgemeesters contact gehad over uiteenlopende crises. De ervaringen 

die de laatste jaren zijn opgedaan, vinden hun weerslag in deze interviewbundel.

Het merendeel van de cases waar het NGB bij betrokken wordt, betreft de relatief kleine 

incidenten met een grote maatschappelijke impact. Zonder de direct betrokkenen tekort te doen 

gaat het daarbij vaak om crises die buiten de scope van de Wet veiligheidsregio’s vallen.1

Het is het type incidenten dat veelal te klein is voor het tafellaken van de opgeschaalde teams 

van de veiligheidsregio, maar te groot voor het servet van de dagelijkse sores. Er wordt weliswaar 

teruggegrepen op planvorming van de regio, maar veelal blijft de impact beperkt tot direct 

betrokkenen en de gemeenschap daaromheen. Zoals de terugkeer van een zedendelinquent, een 

gezinsdrama, een situatie van zinloos geweld of een pyromaan die de gemoederen in de lokale 

gemeenschap bezighoudt. Waar de focus tien jaar geleden nog op de echte rampenbestrijding 

lag, staan gemeenten in nieuwe oefeningen meer en meer stil bij de maatschappelijke impact van 

incidenten. Ook speelt de GGD in toenemende mate een rol in de advisering over dit type incidenten. 

In deze publicatie passeren de belangrijkste lessen over dit type incidenten de revue.2

Communicatie en bevoegdheden
Ook al wordt er geen GRIP3 of GRIP4 afgekondigd, het laat onverlet dat een crisissituatie lokaal 

een behoorlijke indruk kan achterlaten. De ervaringen die in deze bundel naar voren komen, laten 

zien dat de burgemeester in dergelijke crisissituaties terugvalt op twee belangrijke instrumenten 

in zijn gereedschapskist. Enerzijds gaat de burgemeester over de inzet van openbare orde- en 

noodbevoegdheden (zoals de noodverordening, noodbevel en Voetbalwet) en draagt hij de 

eindverantwoordelijkheid voor de operatie. Anderzijds gaat het om ‘communicatie’ dat als 

instrument wordt ingezet. Bijvoorbeeld om het gedrag van mensen te beïnvloeden of onderlinge 

saamhorigheid te bekrachtigen. In het rapport “Twee werelden” dat de Commissie Cohen naar 

aanleiding van de Facebookrellen in Haren publiceerde, kwam aan de orde dat communicatie en 

1  Voor incidenten die in de setting van een beleidsteam worden afgehandeld wordt ook verwezen naar de NGB-handreiking over 

Bestuurlijke aandachtspunten bij crises op www.burgemeesters.nl/crisishandreiking.

2  Het NGB heeft de lessen ook verwerkt in de scenario’s voor de Burgemeestersgame. Meer achtergronden over deze serious game 

op www.burgemeesters.nl/game.
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operatie altijd nauw met elkaar samenhangen. Zeggen dat er geen feest komt is één, maar het 

werkt alleen wanneer de communicatieuitingen synchroon lopen met de (zichtbare) inzet die de 

politie pleegt om een feest te voorkomen.4 Als maatregelen worden genomen om mensen weg 

te houden van een locatie, moet de communicatie daarover klip-en-klaar zijn. En vice versa. 

Maar ook in andere situaties zijn de communicatie en operatie communicerende vaten. 

Zonder een expliciete boodschap van de gemeente is het bij een natuurbrand voor iedereen 

duidelijk dat de overheid de situatie serieus neemt, als een lange colonne met rode voertuigen het 

bos inrijdt. Het onderstreept op een andere manier dat de overheid alles op alles zet om het vuur 

te beteugelen. Als een burgemeester daar later zelf het woord over voert, zal de boodschap vooral 

bestaan uit het uitspreken van waardering voor de lopende operatie en - waar nodig - de mensen 

nadere instructies geven of geruststellen.

In sommige gevallen kan het verstandig zijn om andere partijen nadrukkelijker naar voren te 

schuiven, zodat de operationele inzet die achter de schermen plaatsvindt juist zichtbaarder 

wordt. Zoals Albert Rodenboog, burgemeester van Loppersum, vertelt in zijn terugblik op de 

reeks branden in ’t Zandt. Hij was als burgemeester aanspreekbaar in het dorp en organiseerde 

bewonersbijeenkomsten. Maar ook de politie werd gestimuleerd om zichtbaar aanwezig te 

zijn en daarmee het onveiligheidsgevoel te verkleinen. Daarmee sloten de zichtbaarheid van 

burgemeester en politie naadloos op elkaar aan en versterkten zij elkaar: “In totaal heeft het vier 

maanden geduurd. Je verwacht dat het geduld (red. van de bevolking) op een gegeven moment 

opraakt. Het is vooral dankzij de grootschalige inzet en de zichtbaarheid van de politie geweest, 

dat het omslagpunt nooit is bereikt. Zo zijn huis-aan-huis bezoeken afgelegd om mensen te 

bevragen over de mogelijke dader. Het was duidelijk dat ook de politie alles uit de kast haalde om 

het probleem uit de wereld te helpen.“ (pagina 81).

Locoburgemeester
Soms is de burgemeester niet persoonlijk in de gemeente aanwezig als het noodlot toeslaat. 

In dat geval worden de emoties van de eerste uren opgevangen door de locoburgemeester.3 

Die kan op dat moment een volwaardige vervanger zijn. Henk Kosmeijer, nu burgemeester in 

Marum, was in 2008 locoburgemeester van Tynaarlo toen er een grote brand uitbrak in 

De Punt. Drie brandweermannen kwamen daarbij om het leven. De impact in het dorp was groot. 

Kosmeijer: “Als loco ben je de vervanger van de burgemeester. Je bent niet de burgemeester. 

Dat is voor iedereen helder. Ook voor mijzelf. Maar tegelijkertijd heb ik het niet zo ervaren dat men 

mij slechts als tijdelijke vervanger van het boegbeeld, de burgervader zag. Ik heb het zo ervaren 

dat we gelijkwaardig in die crisis zaten. Zowel intern als extern. In het beleidsteam heeft Jan 

Rijpstra het stokje op die zaterdag overgenomen. Na de begrafenissen is hij weer teruggegaan 

naar Zwitserland en heb ik intern de leiding genomen op dit dossier.” (pagina 61). Harry Fellinger, 

locoburgemeester in Leek, had een vergelijkbare ervaring toen hij te maken kreeg met een 

3  Voor locoburgemeesters is in 2009 de interviewbundel “Loco voor de leeuwen” uitgebracht, in samenwerking met de 

wethoudersvereniging. Deze is te downloaden via www.burgemeesters.nl/locovoordeleeuwen.

4 Het rapport van de commissie-Cohen over de Facebookrellen is terug te vinden op www.burgemeesters.nl/evaluaties.
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gezinsdrama in Tolbert. Hij richtte zich op het aansturen van de crisis, ontfermde zich over de 

buurt en de hulpverleners die bij de casus betrokken waren. “Met de burgemeester die op dat 

moment op IJsland verbleef, had ik geen contact. Ze was ook écht niet te bereiken. Bovendien zou 

ze minimaal twee dagen onderweg zijn, voordat ze in Leek zou kunnen zijn. Dat had dus ook in dat 

opzicht niet zoveel zin gehad. Ik ging bij de politieagenten langs die op de plaats van het delict 

aanwezig waren geweest. Mensen vergeten soms wel wat de impact van zoiets op de hulpverleners 

kan zijn. Een van de politieagenten was zelf een aantal maanden eerder een kindje verloren. 

Dit gezinsdrama kwam enorm hard bij hem aan.” (pagina 43).

De ervaring leert dat een locoburgemeester in de communicatie min of meer dezelfde keuzes 

maakt als de benoemde burgemeester die hij (tijdelijk) vervangt.

Crisiscommunicatie: de drieslag
Bij de incidenten in deze publicatie staat vooral de communicatie centraal die een burgemeester 

gebruikt om de rollen als boegbeeld en burgervader inhoud te geven. Het doel bestaat dan 

primair uit het kanaliseren van emoties (schok, woede, verbijstering) en uit het onderstrepen 

van de betrokkenheid en saamhorigheid door de overheid. Het zijn de momenten waarop de 

burgemeester naar buiten treedt als gezicht van de zorgzame overheid.5 Zoals Jan Hoekema, 

burgemeester van Wassenaar, vertelt na een auto-ongeluk in zijn gemeente: “Je leeft mee. 

Deelt de verbijstering. Het is een essentiële kant van het ambt die je niet echt kunt leren. Op dat 

soort momenten moet je er gewoon staan als burgervader.” (pagina 49).

Hoe zien de momenten eruit die bepalen of een burgemeester in actie komt? De casuïstiek laat 

zien dat het van geval tot geval kan verschillen. Het ene incident is het andere niet. Anneke van 

Dok, destijds burgemeester in Niedorp, licht het toe aan de hand van een echtpaar uit haar 

gemeente dat omkomt bij de aardbeving in Haïti: “Er is geen standaard draaiboek om te beslissen 

of je wel of geen herdenkingsbijeenkomst houdt, voor een stille tocht kiest of juist geen actie 

onderneemt. Het is altijd situationeel bepaald. Want waarom organiseer je nu een bijeenkomst, 

terwijl je dat niet doet wanneer iemand om het leven zou zijn gekomen bij een motorongeluk? 

Het is moeilijk om die afweging onder woorden te brengen. Het is een gevoel waar je een 

bestuurlijke voelspriet voor hebt. We hadden voor een stille tocht kunnen kiezen, maar daar was 

hier geen behoefte aan.” (pagina 39).

De ervaring leert dat hetgeen van een burgemeester wordt verwacht afhankelijk is van de context 

en de emotie die een incident losmaakt. Ook spelen de doelstellingen mee die de burgemeester 

en crisisorganisatie zelf willen bereiken met hun communicatie. Een passende reactie van de 

burgemeester is dus geen lukraak gekozen boodschap, maar een zorgvuldig gekozen verhaal dat 

rationeel en emotioneel aansluit bij de behoeften van de buitenwereld. Goede crisiscommunicatie 

5  De rollen van boegbeeld en burgervader sluiten ook aan bij het landelijke project GROOTER, waarin uniforme opleidingskaders voor 

de Oranje Kolom worden geformuleerd. Daarin staan competenties en vaardigheden centraal van zowel bestuurlijk strategische als 

operationele functionarissen, waaronder de (communicatie)adviseurs die de burgemeester bij crises ondersteunen.
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stelt de burger centraal; door te voorzien in de maatschappelijke informatiebehoeften van de wereld 

buiten het gemeentehuis, wordt de maatschappij verder geholpen. Door geruchten te ontkrachten, 

feiten te bevestigen en mensen te informeren over hetgeen er wordt gedaan om de crisis te 

beteugelen. Niet overdreven sentimenteel, maar passend bij de emotie die de gebeurtenis losmaakt. 

De gebeurtenis en de impact bepalen wat er van de burgemeester wordt verwacht.

Deze gedachte is eerder uitgewerkt in de in 2008 door het Nederlands Genootschap van 

Burgemeesters uitgebrachte publicatie “Als het op communiceren aankomt”.6 Daarin 

introduceerde het NGB de drieslag betekenisgeving, informatievoorziening en schadebeperking 

in de bestuurlijke setting, die een handvat kan bieden om de toon en de inhoud van de 

communicatieboodschap te bepalen:

•  Betekenisgeving of duiding: de burgemeester biedt een luisterend oor, geeft leiding aan een 

geschokte samenleving en toont begrip voor de rationele en irrationele angsten en percepties 

rond de crises. Het is de boegbeeldfunctie van een burgemeester pur sang.

•  Schadebeperking of instructies: grote industriecomplexen met hightech processen, overvolle 

snelwegen, tunnels en spoorlijnen waarlangs gevaarlijke stoffen worden vervoerd; ze vormen 

de risico’s in vele veiligheidsregio’s. Als de risico’s zich manifesteren moet de bevolking worden 

geïnformeerd over de stand van zaken. Van hogerhand volgen instructies om de effecten van de 

crisis zo veel mogelijk te beperken. Al dan niet met een beroep op de eigen zelfredzaamheid.

•  Informatievoorziening: Het bevestigen van hetgeen de overheid weet over de crisis, het 

ontkrachten van geruchten en toelichten wat de overheid doet om - met de samenleving - de 

crisis te beteugelen.

De drieslag geeft houvast om te bepalen waar het accent in de communicatie op moet worden 

gelegd. Is er een maatschappelijke behoefte aan duiding, of is het vooral urgent om instructies 

met de buitenwereld te delen? Is de buitenwereld nieuwsgierig of geschokt? Begrijpt men wat er 

gaande is of zijn er nog veel vragen? Snapt de buitenwereld waarom een identificatie mogelijk 

nog op zich laat wachten, hoe vervelend dat in een gegeven situatie mogelijk ook is? 

De buitenwereld stelt de vragen, het is aan het crisisteam om daar op een passende manier 

antwoord op te geven. 

Proportionaliteit in communicatieboodschap
De drieslag betekent feitelijk dat - afhankelijk van het type crisis - het accent van een 

communicatieboodschap dus meer op ratio (informatievoorziening & schadebeperking) of op 

emotie (betekenisgeving of duiding) ligt. Bij een brand met gevaarlijke stoffen is het denkbaar 

dat de externe communicatie zich primair richt op instructies (sluit ramen en deuren) en secundair 

op emoties (delen van de emotie en angsten dat deze calamiteit zich heeft voorgedaan). 

Bij een stroomstoring is waarschijnlijk meer sprake van overlast dan van onrust, zodat de 

communicatieboodschap vooral neerkomt op instructies en informatievoorziening. Bij een 

6  “Als het op communiceren aankomt, crisiscommunicatie voor (loco)burgemeesters” is te downloaden via www.burgemeesters.nl/

communiceren.
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dodelijk ongeval met vier jongeren zal de communicatie zich vooral richten op het delen van de 

emoties in de lokale samenleving en wordt ‘duiding’ belangrijker. 

Het veelgehoorde mantra dat ‘de burgemeester binnen een uur móet (!) duiden’ gaat in 

communicatieve zin te krap door de bocht. Want waarom zou een stroomstoring binnen een 

uur  ‘geduid’ moeten worden? In veel gevallen zal duiding wenselijk zijn. Maar alleen als de 

burgemeester het beeld krijgt dat de buitenwereld daar op dát moment ook behoefte aan 

heeft. Die behoefte wordt ook ingekleurd door de positie die de direct betrokkenen in het 

maatschappelijke krachtenveld innemen. Daarin spelen zaken mee als de culturele achtergrond 

van betrokkenen, de mate waarin ze sociaal actief zijn en de context waarin een situatie 

plaatsvindt. Als de schok groot is zal de duiding worden gewaardeerd. Als het dorp de schouders 

ophaalt over een verkeersongeluk, zal de duiding waarschijnlijk ook minder relevant worden.

De manier van reageren kent daarmee vele varianten. Er zijn meerdere wegen die naar Rome 

leiden. In oefeningen lijkt een voorkeur te bestaan voor larmoyante reacties, waarin een 

burgemeester steevast laat blijken dat hij 'diep geraakt is', 'zwaar geschokt door het gebeurde' 

en 'op deze zwarte dag meeleeft met de direct betrokkenen'. Dat is soms gepast, maar het 

wordt in de praktijk al snel disproportioneel. Niet elke crisis heeft immers dezelfde (zware) 

emotionele lading. In die gevallen is iets meer ratio in de reactie wenselijk, zodat de reactie van de 

burgemeester proportioneel is ten opzichte van de impact die een incident lokaal heeft. 

In andere gevallen wordt van de burgemeester wel degelijk verwacht dat hij de gevoelens van 

de gemeenschap vertolkt, hoop geeft en de samenleving een toekomstperspectief biedt. Zoals 

Ab Meijerman (Veendam) vertelt over een bijeenkomst na een reeks van brandstichtingen: 

“Waar de eerste keer het gevoel van verslagenheid, angst en boosheid domineerde, waren het nu 

vooral daadkracht en solidariteit die overheersten. Het gevoel van “Hoe kunnen we samen erger 

voorkomen?” (pagina 67). Het is dan de kunst om als burgemeester de woorden te vinden die het 

saamhorigheidsgevoel kunnen versterken en aansluiten bij de emoties van het moment.

Krachtenveld
Een burgemeester zal in elke crisissituatie dus keer op keer de eigen positie moeten bepalen. 

Welke boodschap past bij de vragen die leven? Maar ook: welke partijen communiceren nog 

meer over de crisis en hoe verhouden zij zich tot mij? Want anderen bepalen op hun beurt de 

speelruimte die een burgemeester krijgt. Waar een burgemeester in het ene geval solistisch kan 

optreden, zal in andere gevallen afstemming moeten worden gezocht. Bij kleinere crises met 

het openbaar ministerie, bij grotere crises - zoals de brand bij ChemiePack in Moerdijk - met 

allerhande overheidsinstanties.7 Het OM en de politie maken bij de ingrijpende gebeurtenissen 

vrijwel standaard deel uit van het professionele krachtenveld. Margreet Horselenberg, 

burgemeester van Lelystad, kreeg te maken met het OM na een serie steekincidenten in haar 

stad. Tussen Openbaar Ministerie en gemeente ontstonden tegengestelde belangen, waarbij de 

7  Zie hierover onder meer het rapport van de Onderzoeksraad voor de Veiligheid over de brand in Moerdijk op www.burgemeesters.nl/

evaluaties.
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keuze voor open en transparante communicatie vanuit de gemeente het opsporingsonderzoek 

van het OM zou kunnen belemmeren. Horselenberg: “Een communicatiemedewerker ziet de 

burgemeester als degene die de leiding heeft, maar in een driehoek zijn de verhoudingen anders. 

Dan is het belangrijk dat de communicatiemedewerkers van gemeente, politie en OM samen een 

afstemmingsoverleg vormen en tot overeenstemming komen over de teksten. Een gemeentelijke 

medewerker moet zich er ook bewust van zijn dat het risico bestaat dat er daderinformatie in een 

persbericht terechtkomt. Het OM wil niet klem komen te zitten tijdens het onderzoek of bij de latere 

rechtszaak. Vanuit de gemeente wil je betrokkenheid tonen en mensen waarschuwen, maar het 

OM is er huiverig voor om iemand al bij voorbaat expliciet tot dader te bestempelen. 

Die afstemming vereiste nogal wat overleg.” (pagina 53). 

Maar ook andere partijen, van verzekeraars tot GGZ-instellingen, van reclassering tot 

woningcorporaties, kunnen van tijd tot tijd aanhaken. In een crisis trekken gemeente en partijen 

samen op of staan zij tegenover elkaar. Het is voor de gemeente doorlopend de vraag wiens 

probleem aan de crisis ten grondslag ligt. Is een asbestsanering het primaire probleem van de 

gemeente of van de wooncorporatie? Is het de taak van de gemeente om een situatie op te 

lossen, of is het vooral het probleem van een derde waar de gemeente hooguit bij ondersteunt? 

En wie communiceert daar vervolgens over? Het zijn expliciete keuzes die binnen de muren 

van het beleidsteam moeten worden gemaakt. Hoe helderder de gezamenlijke doelstellingen 

van de partijen in een crisisteam worden geformuleerd, des te makkelijker wordt het voor 

communicatiemensen om het gewenste beleid vorm te geven en de burgemeester te adviseren.

In de praktijk krijgen en nemen burgemeesters snel de ‘aap op de schouder’, zonder de vraag 

te stellen of de oplossing niet primair bij een andere partij vandaan moet komen. In sommige 

gevallen is het immers niet nodig om nadrukkelijk als burgemeester op de voorgrond te treden, 

als mensen via andere manieren met informatie worden bediend. Zo vertelde Jan Broertjes, 

burgemeester van Midden-Drenthe, over een Q-koorts uitbraak in Drenthe waarin hij vooral op 

de achtergrond acteerde. Hij legde contact met de getroffen bedrijven, maar hoefde weinig 

te betekenen in zijn rol als boegbeeld naar de bevolking. “Ik vond de situatie in Brabant niet te 

vergelijken met die van ons. In heel Drenthe waren twee mensen door Q-koorts ziek geworden. 

Die woonden in een heel ander deel van de provincie en hadden geen enkele relatie met de 

bedrijven in de gemeente Midden-Drenthe. Mede daardoor was onder de bevolking geen sprake 

van echte onrustgevoelens. Iedereen kon met vragen terecht bij gemeente en GGD, maar zelfs daar 

was geen enkel telefoontje binnengekomen. Zolang er geen vragen waren of onrust was, zag ik ook 

geen noodzaak om een bijeenkomst te organiseren.” (pagina 35).

In sommige gevallen komt de burgemeester zelf in een spagaat terecht, bijvoorbeeld als het 

Rijksbeleid indruist tegen het gevoel dat lokaal leeft. Verschillende overheden komen dan 

tegenover elkaar te staan en de burgemeester, als boegbeeld van zijn lokale bevolking, komt 

tegenover het Haagse beleid te staan. Mark Slinkman, burgemeester van Rijnwaarden, kan 

daarover meepraten naar aanleiding van een grote groep steenmarters die zich in en rond een 

school in Tolkamer nestelde. Slinkman vond het lastig om aan inwoners uit te leggen dat de 
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steenmarter de beschermde status had, terwijl het dier tot zoveel schade leidde. 

“Er ontstaat voor enorme bedragen schade aan huizen en auto’s, onder meer doordat de kabels 

worden doorgeknaagd. Het is paradoxaal dat je nauwelijks iets kunt doen om je eigendommen 

te beschermen, omdat de marter wordt beschermd. Mensen zijn in principe verantwoordelijk 

voor hun eigen schade, maar in dit geval ontstaat schade door iets waartegen je vrijwel geen 

schadebeperkende maatregelen kan en mag nemen. Dat klinkt onredelijk.” (pagina 87).

Nieuws komt in golven
Het nieuws komt bij crises met golven. Waar de eerste golf zich richt op de crisis zelf, gaat een tweede 

ronde over de dader of organisatie(s) die bij de crisis betrokken zijn. In de nasleep van de crisis wordt de 

crisis door de media op een hoger abstractieniveau geduid en in breder perspectief geplaatst. Is het 

voorval bijvoorbeeld exemplarisch voor een bredere tendens? Afhankelijk van de betrokkenheid van de 

gemeente zal de focus dan meer of minder op de burgemeester komen te liggen.

Het impliceert dat een burgemeester al vroeg in het proces moet anticiperen op het moment dat de 

journalistiek de situatie in een bredere context gaat plaatsen. Dat wetende, geven burgemeesters 

ook aan dat zij - als het even kan - de focus het liefst op de eigen gemeenschap leggen. Francisca 

Ravestein, burgemeester in Opsterland: “Ik kreeg meerdere malen het verzoek om haar verhaal bij 

Knevel en Van den Brink te komen doen. Ik heb gezegd dat ik daar geen behoefte aan had. Voorlopig 

heeft de verdachte negentig dagen hechtenis gekregen. Zolang het onderzoek loopt heb ik weinig toe 

te voegen. Dan leg ik liever prioriteit bij de eigen inwoners.” (pagina 77).

Zodra de impact lokaal afneemt is het zaak om daar passend en proportioneel mee om te gaan. 

Francisca Ravestein: “Over een aantal maanden begint de rechtszaak. Dan zullen we opnieuw 

polsen hoe het dorp met de situatie omgaat. We overleggen dan of het nodig is om vanuit de 

gemeente nog iets te organiseren, of dat de mensen het zelf prima kunnen verwerken. In die zin 

is de rol van de gemeente vergelijkbaar met de rol die ik als burgemeester richting de familie 

vervulde. Als er behoefte is dan zullen we er zijn, maar we gaan ons niet onnodig opdringen.”

Uitvoering van de crisiscommunicatie
Om de communicatie goed aan te laten sluiten bij de vooraf gestelde doelen, is het in de meeste 

gemeenten inmiddels gebruik om een omgevingsanalyse te laten maken. In de omgevingsanalyse 

worden (sociale) media en indrukken van bewoners, pers en gemeenteraad gepeild. 

Het totaalbeeld geeft de perceptie die er in de buitenwereld leeft over de crisis. Binnen het 

crisisteam (de driehoek, een ad hoc crisisteam of het beleidsteam) wordt vervolgens vastgesteld 

“Als ik terugkijk op het drama in Tolbert, dan is dat het meest emotionele dat ik in die 

zeven jaar als wethouder heb meegemaakt.” Harry Fellinger, voormalig wethouder in Leek
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wat de indrukken van de buitenwereld betekenen voor de reactie van de burgemeester. Maar ook 

voor de reactie van anderen. Kan de communicatieboodschap worden verdeeld? Is het logisch 

om een officier van justitie het deel over de opsporing te laten doen of kan de brandweer de 

technische informatie met de buitenwereld delen? 

Peter Snijders, in 2010 burgemeester in De Wolden, sprak over die verdeling in zijn interview 

over het heropende onderzoek in de moordzaak van Andrea Luten. “In de verklaring lag het 

zwaartepunt bij justitie, die bekend maakte dat er een DNA-match in de moordzaak was. 

Met daarbij het feit dat het uitzonderlijk was dat achttien jaar geleden nog een haar was veiliggesteld 

waaruit DNA kon worden gehaald. Mijn deel van het verhaal richtte zich vooral op de zorg voor de 

gemeenschap en de impact die het nieuws op de inwoners van Ruinen zou hebben.” (pagina 91).

In het crisisoverleg zal de burgemeester zich laten adviseren over de inhoud (de boodschap) en 

de middelenmix (sociale media, lokale, regionale of landelijke media, bewonersbrief, bijeenkomst, 

website). Is er nieuwsgierigheid of is er onrust? Om tegemoet te komen aan nieuwsgierigheid 

is een bewonersbrief wellicht voldoende. Maar om onrust weg te nemen is een bijeenkomst 

vaak wenselijker, omdat het de mogelijkheid biedt om stoom af te blazen en geschikter is om 

mensen mee te nemen in de overwegingen. Ook als daarin weinig tot geen nieuwe informatie kan 

worden gedeeld, kan een bijeenkomst een plek zijn waar mensen emotioneel kunnen ontladen. 

Zo vertelde Francisca Ravestein, burgemeester van Opsterland, over de buurtbijeenkomst na de 

babymoorden in Nij Beets: “Op diezelfde donderdagavond werd ook voor een aantal bewoners 

in Nij Beets al duidelijk dat er iets ernstig mis moet zijn. Er stonden auto’s van de recherche voor 

de deur. Dan is het in de buurt helder dat het niet om een reguliere inbraak gaat. Maar op dat 

moment was het voor de politie nog te vroeg om al mededelingen te doen. De politie zat zelf nog 

volop in het onderzoek. Op vrijdagmorgen ben ik geïnformeerd door de teamchef en hebben we 

kort daarop een driehoeksoverleg op het gemeentehuis gehad. Met de politie en de hoofdofficier 

van justitie heb ik afgestemd hoe de rest van de dag zou gaan verlopen. De volgende dag is een 

bijeenkomst georganiseerd voor de bewoners van het dorp. Voor zover mogelijk is er ingegaan op 

de eerste geruchten die rondgingen in het dorp, maar we hebben ook aangegeven dat er nog erg 

veel onduidelijk was en dat het onderzoek nog maar net gestart was.” (pagina 77).

Méér dan boegbeeld alleen
Betekent dit alles dat de burgemeester zich vooral moet bezighouden met de communicatie en 

het duiden van de crisissituatie? Communicatie is een belangrijk instrument, maar volgens 

Ab Meijerman, oud-burgemeester van Veendam, is een eenzijdige focus op ‘boegbeeldrol’ en de 

‘burgervaderrol’ een te karige benadering van de burgemeester in crisistijd. ”Met die visie ben ik 

het principieel oneens. Vanuit de wet is de burgemeester de rol van opperbevelhebber gegeven, die 

moet je dan ook waarmaken. Pak de regie en laat zien wie de keuzes maakt. Waarbij je best wat 

weerstand mag ontvangen als je jezelf overschat. Maar alleen de rol van boegbeeld op mij nemen 

is wat mij betreft een te karige invulling van het ambt.” (pagina 67). 

Meijerman heeft gelijk. Het is ook een taak van de burgemeester om de openbare orde in het 

oog te houden, te peilen of de crisis tot maatschappelijke spanningen leidt, of ramptoerisme 
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moet worden tegengegaan en te bedenken of de casus nog tot evaluaties leidt waarin een 

burgemeester zich op termijn moet verantwoorden. Of in het oog te houden of er nog behoefte is 

aan praktische ondersteuning. Want naast medeleven en het benoemen van de emoties blijken 

burgers ook behoefte te hebben aan gewone, praktische hulp. Hulp die de gemeente vaak relatief 

eenvoudig kan mobiliseren. Zo vertelt Marja Waanders, burgemeester in Dongeradeel, over 

de hulp die de gemeente organiseerde na een dramatisch verkeersongeluk op 1 januari 2013:

“Wij hebben het dorp geholpen in de nazorg, zonder het op te dringen. En hebben ook dingen 

uit handen genomen of informatieavonden georganiseerd. Bijvoorbeeld door de verzekeraars 

uit te nodigen die konden vertellen hoe dat gaat na een dergelijk ongeluk. Er waren mensen die 

net een eigen bedrijf waren gestart en nu zes weken uit de running waren. Dan is het fijn als een 

verzekeraar kan vertellen waar je op dat moment aan toe bent.” (pagina 101).

Collectief versus individu
Een ander aandachtspunt betreft de verbindende rol tussen de direct getroffenen en de 

geschokte samenleving. In verschillende verhalen komen burgemeesters aan het woord die 

spreken over de wisselwerking tussen de collectieve rouw van de gemeenschap en buitenstaanders 

en de individuele rouw van direct nabestaanden. Voorkomen moet worden dat de impact dermate 

collectief wordt beleefd, dat de direct nabestaanden het gevoel krijgen dat hun eigen rouwproces 

ondersneeuwt in het collectief. De burgemeester bevindt zich op het snijvlak en wordt geacht om 

de balans in de gaten te houden tussen de wensen van het collectief en van het individu.8 Zoals 

Anneke van Dok zegt: “Veel mensen vinden het moeilijk om in het centrum van de belangstelling te 

staan, laat staan wanneer het om de herdenkingsbijeenkomst van je eigen kinderen gaat. Je hebt 

als nabestaande je eigen intense verdriet. Dan vind ik het onze plicht dat zij niet het gevoel krijgen 

dat het dorp met hun rouw en verdriet op de loop gaat. Daarom hebben wij ervoor gezorgd dat de 

familie vooraf met eigen vrienden bij elkaar kon komen. In de zaal werden de ouders vervolgens 

omringd door een kring van naaste familie en vrienden. Dat kleine detail zorgde ervoor dat het 

voor de familie behapbaar werd.” (pagina 39).

De balans kan worden gevonden door vanuit de gemeente enige regie te nemen op de initiatieven 

in de samenleving en te kijken wat de directe nabestaanden willen. Waarbij een gemeente alert 

moet zijn op mogelijke familierelaties en andere dwarsverbanden die door de gemeenschap heen 

lopen. De historie en het speelveld zullen van invloed zijn op de vraag óf - en met welke boodschap - 

een burgemeester naar buiten treedt. Als er een zware handhavingskwestie vanuit de gemeente 

liep krijgt een drama een andere context dan wanneer dat niet het geval was. Was een gezin 

bekend bij instanties, dan zal dat ook een andere lading aan het gebeurde geven. In contact met 

de sportclub, school, kerk en vriendenclub kunnen initiatieven op elkaar worden afgestemd.

“Zorgvuldigheid” en “denken vanuit de betrokkenen” lijken de steekwoorden te zijn om de balans 

te vinden. Peter Snijders (voormalig burgemeester van De Wolden), vertelt hoe hij de ouders van 

8  Zie over de rol van direct getroffenen en nabestaanden in de crisisbeheersing ook de bundels “Wereld van verschil” (van NGB/Impact) 

en “Contact met getroffenen” (Impact) die beiden zijn terug te vinden op www.burgemeesters.nl/getroffenen.
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Andrea Luten belde voordat hij het dorp ging bijpraten over de ontwikkelingen in de moordzaak op 

hun dochter. “Voorafgaand aan die bijeenkomst heb ik de ouders van Andrea gebeld. Dat was een 

gesprek waarin ik mij besefte wat het betekent om burgemeester te zijn. Want je vertolkt niet alleen 

je eigen emoties, maar vertegenwoordigt een hele gemeenschap. Heel Ruinen leefde met de familie 

mee en besefte dat deze nieuwe wending naast opluchting ook emoties van nieuw verdriet met zich 

mee zou brengen. Ik heb door de jaren heen weinig contact met de ouders gehad, in tegenstelling 

tot mijn voorganger. Toen ik in De Wolden startte heb ik hen gezegd dat ze altijd een beroep op mij 

konden doen. Maar ik realiseerde mij dat ik de voorgeschiedenis niet had meegemaakt en daardoor 

ook een andere band met hen had dan mijn voorganger. Ik heb in het telefoongesprek ook laten 

weten dat ik van plan was om het dorp bij te praten. Ze vonden dat een goed initiatief.” 

Zoals in de interviews duidelijk wordt, komt de balans tussen het collectief en het individu 

op tal van momenten terug. Vanuit de bestuurlijke context ligt de focus primair op de 

collectieve emoties, omdat die bijvoorbeeld kunnen leiden tot ćollectieve stress´ en openbare 

orde problemen. Ook de duiding richt zich van oudsher op de collectieve beleving, met een 

burgemeester die de collectieve impact onder woorden brengt. Het is het vakmanschap van de 

burgemeester om die duiding met passende woorden te verbinden aan de persoonlijke emoties 

van de getroffenen die rechtstreeks betrokken zijn bij een ingrijpende gebeurtenis.

Soms lopen de verwachtingen van individu en collectief niet synchroon. Hoe gaat een 

burgemeester om met het individueel belang, als dat indruist tegen het collectieve gevoel? 

Jack Mikkers, burgemeester van Veldhoven, maakte dat mee toen hij door de politie werd 

geïnformeerd dat het huis van een zedendelinquent was beklad. Een burgemeester is op dat 

moment burgemeester van iedereen, ook van de zedendelinquent die zijn straf heeft uitgezeten. 

Mikkers realiseerde zich dat terdege: “Je moet voorkomen dat je op de stoel van de rechter gaat 

zitten en te snel partij kiest. Doordat ik de ervaringen van anderen hoorde, werd mij duidelijk dat 

niet zozeer de beschuldigde hier de dader was, maar ik vooral diegenen die het huis hadden beklad 

en de anonieme brief hadden gestuurd moest aanspreken. Die waren over de schreef gegaan en 

waren op zijn minst ook dader.” (pagina 71).

Impact op de burgemeester als persoon
Wanneer de burgemeesters over hun contact met slachtoffers, getroffenen en direct-

nabestaanden komen te spreken, valt op hoe groot de impact van de ingrijpende 

gebeurtenissen is. Niet alleen de gemeenschap is vaak geraakt, maar ook de burgemeester 

“Ik heb het ambt meer dan 25 jaar vervuld. Als je dan kijkt welke dingen je uit al die 

jaren zijn bijgebleven, zijn het vaak de gebeurtenissen met een grote emotionele lading 

geweest.” Hans Boekhoven, oud-burgemeester van Nijefurd
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voelt zich persoonlijk verbonden met het leed. Zoals Hans Boekhoven (voormalig burgemeester 

van Nijefurd) vertelt naar aanleiding van een fatale woningbrand in Workum: “Ik heb het ambt 

meer dan 25 jaar vervuld. Als je dan kijkt welke dingen je uit al die jaren zijn bijgebleven, zijn 

het vaak de gebeurtenissen met een grote emotionele lading geweest. (…) Vroeger werd van de 

burgemeester vooral verwacht dat hij een kille ijzervreter was die voor de troepen stond. Maar 

ik ben ook maar een mens met gevoelens. Het is weliswaar mijn vak, maar dat betekent niet dat 

het je daarom in de koude kleren gaat zitten. Datzelfde gold voor de brandweer. Ook voor hen 

was het ingrijpend.” (pagina 31). 

Driek van de Vondervoort (Bergeijk) is aanwezig op de herdenkingsbijeenkomst na het 

busongeluk met schoolkinderen uit Lommel en heeft een vergelijkbare ervaring: “Ik heb niet 

eerder zo’n emotionele en intense bijeenkomst meegemaakt als in De Soeverein in Lommel. 

De ouders en nabestaanden hadden samen met het gemeentebestuur vorm gegeven aan 

de herdenking. Onder andere waren het Belgische koningspaar, prins Willem-Alexander, 

prinses Máxima en de premiers van België en Nederland aanwezig. De dienst begon met het 

binnendragen van de lijkkisten van de kinderen en hun leerkracht. Ouders spraken over hun 

kinderen en de volwassenen. Het was een aaneenschakeling van persoonlijke getuigenissen. 

Het merendeel van de mensen heeft net als ik vier uur lang met tranen in de ogen gezeten.”

(pagina 97).

Henk Kosmeijer (voormalig locoburgemeester van Tynaarlo) beschrijft hoe hij zich in het 

crisisteam staande hield, maar thuis werd geraakt door de impact van de brand. “Om twee uur 

’s nachts kwam ik thuis en heb ik op internet naar het nieuws gekeken. Op de website van een 

van de brand-weermannen las ik het verhaal van zijn zoon, die beschreef hoe hij met zijn vader in 

de Albert Heijn stond op het moment dat hij werd opgepiept. Toen brak iets in mij. (…) Een week 

of vier later was het VNG Congres in Den Bosch. Ik was al die tijd dag-in, dag-uit, met de brand 

bezig geweest. Ik zag het als een uitstapje, om even afstand te nemen van de brand. In het hotel 

in Den Bosch droomde ik die nacht dat op het vliegveld Eelde vlak na elkaar twee vliegtuigen 

en een raket neerstortten. In gedachten had ik het beleidsteam bijeen geroepen, toen ik wakker 

werd. Blijkbaar zat de spanning nog veel meer in mijn lijf dan ik op dat moment voor mogelijk 

had gehouden.” (pagina 61).

Harry Fellinger (voormalig locoburgemeester van Leek) werd met zijn persoonlijke emoties 

geconfronteerd tijdens een evaluatiebijeenkomst na de crisis. “Als ik terugkijk op het drama in 

Tolbert, dan is dat het meest emotionele dat ik in die zeven jaar als wethouder heb meegemaakt. 

(…) Alle betrokken partijen waren bijeengehaald om te evalueren hoe de crisis was opgepakt. 

Een van de aanwezigen begon daar over het feit dat hij op zijn privénummer was gebeld, 

terwijl hij geen piket had. Dat soort gedoe. Ik heb mij er enorm aan gestoord. Er waren twee 

onschuldige kinderen vermoord en iemand begint over het feit dat hij een telefoontje op zijn 

privénummer heeft binnengekregen. Ik kon slecht tegen al die lange tenen van de instanties die 

op mijn pad kwamen. Na driekwart van de sessie heb ik er de brui aan gegeven en ben ik daar 

weggegaan.” (pagina 43).
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Juridische advisering
Door de focus die de laatste jaren op crisiscommunicatie is gelegd lijken de juridische kanten 

van crisisbeheersing onder te sneeuwen. In de praktijk blijkt deze kennis niet altijd paraat te 

zijn in de veiligheidsregio, terwijl het in crisistijd cruciaal kan zijn voor het functioneren van een 

burgemeester. Want een burgemeester is niet enkel boegbeeld van de geschokte samenleving, 

maar ook juridisch eindverantwoordelijk voor al hetgeen in het gemeentelijke of regionale 

beleidsteam besloten wordt. Getroffen maatregelen hebben verstrekkende gevolgen voor 

betrokkenen en worden niet zelden voor de rechter aangevochten. Zoals Leontien Kompier, 

burgemeester van Vlagtwedde, heeft ervaren nadat een noodverordening de beëindiging van 

een tentenkamp met asielzoekers in Ter Apel inluidde: “Omdat de rechter de dreigingsinformatie 

niet meewoog, ontstond na de uitspraak het scheve beeld dat mijn besluit disproportioneel zou 

zijn geweest. Pas in latere instantie, toen de dreigingsinformatie wel was geanonimiseerd, is het 

beeld evenwichtiger geworden. Want in een latere zaak is deze informatie wél meegewogen. In die 

rechtszaak werd de gemeente Vlagtwedde in het gelijk gesteld.” (pagina 57). 

Om zicht te krijgen op de veelheid aan bevoegdheden die burgemeesters kunnen inzetten 

tijdens crises en dreigende verstoringen van de openbare orde heeft het NGB een zakboek met 

bevoegdheden uitgebracht.9 

Pragmatisme
Als tegenhanger van de juridisering komt soms ook de roep om pragmatisme naar voren in de 

interviews. Het volgt het principe “nood breekt wet” en sluit aan op de ervaringen uit de bundel 

“Wereld van verschil” die Impact en NGB in 2008 uitbrachten.10 In Nederland zijn voor alle 

denkbare situaties regels opgesteld, van de verplichting om lichamen binnen zes werkdagen te 

begraven tot de verplichting om leges te betalen na het verlies van paspoorten of rijbewijzen. 

Ook als die paspoorten en rijbewijzen zijn kwijtgeraakt tijdens een tsunami in Thailand. 

Doorgaans volstrekt begrijpelijke en logische regels, die ten tijde van crises soms verworden tot 

een harteloze bureaucratie, die geen rekening houdt met het leed dat zich in individuele gevallen 

heeft voorgedaan. Burgemeesters staan als lokaal boegbeeld het dichtst bij de getroffenen. 

In dat kader zouden zij de ruimte moeten krijgen om sociaal en intelligent te handelen en 

toestemming te geven om in specifieke gevallen van de gestelde regels af te wijken. De interviews 

in deze bundel bevestigen deze roep om pragmatisme. Driek van de Vondervoort, burgemeester 

in Bergeijk, legt de vinger op de zere plek wanneer hij de vergelijking trekt met de manier waarop zijn 

Belgische buurgemeente Lommel opereerde na het busongeluk. “De moeders van de omgekomen 

kinderen troffen elkaar in de dagen en weken na het ongeluk op de begraafplaats. Daar heeft de 

gemeente Lommel low profile een bankje neergezet. Ik vind het tekenend voor de plek die de overheid 

in België inneemt. In België staan mensen voorop. Bij ons regels, belangen en procedures. Misschien 

is dat wel de belangrijkste les die we van onze zuiderburen kunnen leren. Hoe benaderen we het bij 

crises vanuit de menskant, zonder ons te laten leven door de pers, onze eigen reputatiebelangen en 

de dreiging van de verantwoording achteraf.” (pagina 97).

9 Het zakboek OOV-bevoegdheden en jurisprudentie zijn terug te vinden op www.burgemeesters.nl/bevoegdheden.

10 Te downloaden via www.burgemeesters.nl/wereldvanverschil.
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Verantwoording
Na afloop van een crisis lijkt ook de politieke verantwoording aan belang te hebben gewonnen. 

Weliswaar speelt dit nog sterker voor de grotere crises en rampen, maar het laat onverlet dat 

ook een klein incident met grote maatschappelijke gevolgen nog altijd tot een verhit debat in de 

gemeenteraad kan leiden.11 Mensen zullen willen weten wat er is gebeurd en hoe de gemeente 

een situatie heeft aangepakt. De mediastilte die wordt afgekondigd tijdens een onderzoek 

blijkt in toenemende mate tot spanningen te leiden. Terwijl de gemeenteraad de uitkomsten 

van het onderzoek afwacht, doen verschillende media al een beroep op de Wet openbaarheid 

bestuur. Vooruitlopend op een evaluatieonderzoek willen ze alvast de onderliggende verslagen en 

besluiten in kunnen zien om daar eigen conclusies aan te verbinden. 

Om te voorkomen dat betrokken bestuurders maandenlang geen reactie kunnen en willen geven 

"omdat het onderzoek nog loopt" lijkt het steeds wenselijker om snel openheid van zaken te 

kunnen geven. Er kan bijvoorbeeld worden gekozen voor een intern onderzoek naar de eigen 

werkwijze. Aan de hand van dit interne onderzoek liggen dan vroeg in het traject de feiten op 

tafel, waarna de conclusies en aanbevelingen op een later moment volgen. Het is een aanpak die 

voor inwoners, raad, bestuurder en media de druk ook bij kleinere incidenten van de ketel haalt. 

Na deze eerste indruk kan een diepgravender onderzoek door de inspectie of onderzoeks-

commissie volgen.

Tot slot
Het is aan een ieder die professioneel in de crisisbeheersing werkt om zijn eigen lessen uit de 

interviews te destilleren en te bezien op welke manier de samenleving het best kan worden 

bediend. Rekening houdend met de ‘wetten’ van crisiscommunicatie, de gevoelens van collectief 

en individu, de juridische mogelijkheden en onmogelijkheden en passend bij de eigen rol die een 

burgemeester wil spelen op de momenten die er toe doen.

11 Zie voor aandachtspunten hieromtrent de handreiking van het NGB: www.burgemeesters.nl/crisishandreiking.



22 Nederlands Genootschap van Burgemeesters

Achtereenvolgens komen de volgende bestuurders met praktijkervaringen aan het woord:

Henk Aalderink, burgemeester van Bronckhorst gaat in op twee crises die landelijk aandacht 

kregen. Een noodlottige blikseminslag op de begraafplaats in Vorden in augustus 2006 en een 

schokkend gezinsdrama in Hengelo (Gld.) in maart 2007.

Hans Boekhoven, voormalig burgemeester van de gemeente Nijefurd, vertelt over een fatale 

woningbrand in Workum op 14 december 2008 waarbij twee zusjes omkomen. 

Jan Broertjes, burgemeester in Midden-Drenthe, vertelt over een Q-koortsuitbraak bij een 

geitenhouder in zijn gemeente in het voorjaar van 2010. 

Anneke van Dok, voormalig burgemeester van Niedorp, gaat in op de dood van twee inwoners bij 

een aardbeving in Haïti in januari 2010.

Harry Fellinger, voormalig wethouder in Leek, vertelt hoe hij als locoburgemeester werd 

geconfronteerd met een ingrijpend gezinsdrama in Tolbert in augustus 2005.

Jan Hoekema, burgemeester van Wassenaar, gaat in op de rouwverwerking na een dodelijk 

verkeersongeluk met jongeren in Wassenaar op een regenachtige avond in oktober 2009. 

Margreet Horselenberg, burgemeester van Lelystad, staat stil bij een bijzondere casus waarin een 

man tussen december 2008 en maart 2009 willekeurig mensen neerstak in Lelystad. Deze zaak 

hield maandenlang aan en is bekend geworden als de “Jack de Prikker”-zaak.

Leontien Kompier, burgemeester van Vlagtwedde, vertelt over de maatregelen die zij moest 

nemen om een tentenkamp bij het uitzetcentrum in Ter Apel te beëindigen in mei 2012. 

Henk Kosmeijer, voormalig wethouder in Tynaarlo, vertelt over de dilemma’s die hij als 

locoburgemeester tegenkwam tijdens een fatale brand op een scheepswerf in De Punt, waar drie 

brandweermannen bij omkwamen op 9 mei 2008.

Ab Meijerman, oud-burgemeester van Veendam, vertelt over een fatale brand in Veendam waarbij 

een brandweerman omkwam bij een inzet op 8 maart 2010.

Leeswijzer
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Jack Mikkers, burgemeester van Veldhoven, beschrijft de onrust die in november 2008 ontstond 

toen bekend werd dat een zedendelinquent in woonwijk in Veldhoven was komen wonen.

Francisca Ravestein, burgemeester van Opsterland, staat stil bij de impact nadat de politie 

in augustus 2010 een 25-jarige vrouw arresteerde, op verdenking van de moord op haar vier 

kinderen.

Albert Rodenboog, burgemeester van Loppersum, blikt terug op een reeks van brandstichtingen 

die het kleine dorp ’t Zandt in het najaar van 2007 maandenlang in zijn greep hield.

Mark Slinkman, burgemeester van Rijnwaarden, staat stil bij een bijzondere overlast, waarin 

bedreigde dieren in september 2011 de lessen op een basisschool in Tolkamer onmogelijk maken.

Peter Snijders, voormalig burgemeester van De Wolden, vertelt hoe hij opereerde toen in mei 2010 

een doorbraak kwam in de moordzaak op Andrea Luten in Ruinen.

Driek van de Vondervoort, burgemeester van de grensgemeente Bergeijk, vertelt over zijn rol toen 

een bus met schoolkinderen uit het nabijgelegen Lommel in maart 2012 verongelukte na een 

skivakantie in Zwitserland.

Marga Waanders, burgemeester van Dongeradeel, vertelt over de veerkracht van de gemeenschap 

van Raard na een ernstig auto-ongeluk op nieuwjaarsmorgen van 2013, toen een vrouw inreed op 

een groep dorpsbewoners die bij een vreugdevuur stonden te kijken.
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Ingrijpende gebeurtenissen

“De vader was dader en slachtoffer tegelijk”
Burgemeester Henk Aalderink, burgemeester van Bronckhorst, over een noodlottige blikseminslag 

in Vorden en een gezinsdrama in Hengelo (Gld.)

Henk Aalderink is burgemeester van Bronckhorst, een gemeente in de Achterhoek. Het NGB 

spreekt hem over twee crises die landelijk aandacht kregen. Een noodlottige blikseminslag 

op de begraafplaats in Vorden in augustus 2006 en een schokkend gezinsdrama in Hengelo 

(Gld.) in maart 2007.

De 25e augustus 2006 begint als een dag als alle anderen voor Aalderink. ‘Ik had die middag een 

afspraak in Baarle-Nassau. De eerste locoburgemeester zou die middag naar de fietsvierdaagse 

in Rheden gaan. Om half vier ’s middags werd ik door hem gebeld met de mededeling dat er een 

“ongeluk” was gebeurd. Ik zou meer informatie krijgen zodra er meer bekend zou zijn. Op het 

moment dat ik ophing werd me al snel duidelijk dat er iets ernstigs aan de hand moest zijn. 

Tijdens het korte gesprek had ik al vier voicemails ontvangen.’ Diverse mensen blijken op zoek te zijn 
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naar de burgemeester, mede omdat de alarmcentrale van de regio niet over het telefoonnummer 

van Aalderink blijkt te beschikken. ‘Het was vreemd dat men mijn telefoonnummer niet had. Via een 

ambtenaar Handhaving heeft men mij alsnog kunnen bereiken.’

Blikseminslag
In een telefoontje met de tweede locoburgemeester wordt het Aalderink duidelijk wat er is 

gebeurd. ‘Op de algemene begraafplaats van Vorden was de begrafenis gaande van een 

erelid van de plaatselijke muziekvereniging Sursum Corda. De muziekvereniging was op de 

begraafplaats aanwezig om de laatste eer te bewijzen. Nadat zij hun laatste lied hadden 

gespeeld, traden de 20 leden van de fanfare enkele stappen terug. De bliksem sloeg op de 

begraafplaats in bij een boom waar zij op dat moment onder stonden. De twintig leden werden 

allemaal tegen de grond geslagen. Niemand had kunnen vermoeden dat zij zouden worden 

getroffen door de bliksem. Het regende niet en de dichtstbijzijnde donderwolk hing op 3 km 

afstand.’

Van de twintig mensen staan er vijftien weer op. De beheerder van de begraafplaats reageert 

adequaat, door direct 112 te bellen en om meerdere ambulances te vragen. ‘Op de begraafplaats 

is doortastend gewerkt. Een medewerker is direct naar het hek gelopen om de ambulances de weg 

te wijzen.’ Twee mensen, een oud-wethouder uit Vorden en een 14-jarig meisje, blijken door de 

bliksem te zijn gedood. ‘De drie gewonden zijn overgebracht naar ziekenhuizen in de omgeving. 

In de latere evaluatie bleek dat daar het een en ander bij mis is gegaan. Zo gaven de patiënten 

aan dat ze in de ambulance het mobilofoonverkeer konden meeluisteren. Onderweg naar het 

ziekenhuis vernamen ze al dat een collega-muzikant was overleden en de toestand van de andere 

slachtoffers zorgelijk was. Uiteraard dachten ze daarbij ook aan zichzelf. Het is wel een leerpunt 

geweest om dergelijke situaties in de toekomst te voorkomen.’

Een ander leerpunt dat Aalderink aanhaalt is de identificatie van de slachtoffers. ‘De fanfareleden 

hebben op de begraafplaats de oud-wethouder direct geïdentificeerd. Bij het meisje heeft de 

identificatie ter plaatse niet plaatsgevonden! Het meisje is overgebracht naar Zutphen, waarna 

men alsnog naar Zutphen moest afreizen om haar te identificeren. Dat was omslachtig en kostte 

onnodig veel tijd. Dat heeft er bij ons toe geleid om in het vervolg het identificatieprotocol aan te 

passen. Hoe sneller we over de namen van de slachtoffers kunnen beschikken en iedereen, waar 

nodig, kunnen informeren, hoe beter het is.’

Terwijl Aalderink vanuit Baarle-Nassau terugrijdt naar de Achterhoek en bij Nijmegen in een file 

terechtkomt, worden de slachtoffers in restaurant De Herberg in Vorden opgevangen. ‘De eerste 

locoburgemeester kende veel mensen in Vorden. Hij was inmiddels teruggekomen uit Rheden en 

was ook naar De Herberg gekomen. Daar ving hij de vader van het getroffen meisje op, die in het 

restaurant kwam informeren waar zijn dochter was. Dat was een ingrijpende ervaring. Vervolgens 

is hij met de vader mee naar huis gegaan, waarna de tweede loco noodgedwongen het stokje 

heeft overgenomen. 

Vanuit de auto heb ik de persconferentie gehoord die hij laat in de middag heeft gegeven. 

Terwijl hij nog nooit een oefening op dat vlak had ondergaan, deed hij dat heel kundig. Toch heeft 
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het me wel doen beseffen hoe belangrijk het is om ook je loco’s op sleeptouw te nemen en in 

oefeningen te laten participeren.’

GRIP-Anderhalf
Het is tegen half zeven ’s avonds wanneer Aalderink zelf in De Herberg te Vorden aankomt. ‘In het 

restaurant waren zowel het crisisteam als de slachtoffers bijeen. Het crisisteam zat over diverse 

kamers verspreid, de slachtoffers zaten bij elkaar in de grote zaal beneden. Slachtofferhulp was 

ingeschakeld en de predikant die de begrafenisdienst leidde was er ook.’ Het scenario waar het 

crisisteam mee aan de slag moet is volgens Aalderink a-typisch voor de reguliere structuren. 

‘Je bent getraind volgens de structuren van BT-OT, GRIP1, GRIP2 et cetera. Dit was een 

gebeurtenis die te klein was voor het tafellaken, maar te groot voor het servet. Ik heb het 

gekscherend wel eens GRIP-anderhalf genoemd. In elk geval is het voor ons in de regio Noord- en 

Oost-Gelderland aanleiding geweest om een aparte procedure voor zogenoemde ‘Incidentele 

Incidenten’ op te stellen, die buiten de kaders van de normale GRIP-procedures vallen. De crisis 

zelf is overzichtelijk, de nadruk ligt op het opvang- en nazorgproces. Dat vereist andere accenten 

in de aanpak van de crisis.’ In het team wordt afgesproken om ’s avonds nog een nieuwe 

persconferentie te geven. ‘Mijn tweede locoburgemeester stelde voor om ook die persconferentie 

te leiden, aangezien hij ook de eerdere persbijeenkomst had voorgezeten. Ik was daar op tegen.

Het moest mijns inziens duidelijk zijn dat de burgemeester er weer was. Bovendien speelden de 

verwachtingen van de burger mee. Die verwachtten dat de burgemeester zelf zou spreken en 

zich liet zien als burgervader. Uiteindelijk hebben we het zo opgelost dat ik de persconferentie 

heb geleid en dat ik de wethouder bij het verhaal heb betrokken, door hem een terugblik te laten 

geven op hetgeen in de uren daarvoor was gedaan. Het was een kort verhaal met feitelijkheden. 

Vervolgens gaf ik aan wat ons de komende dagen te doen stond. In die samenhang hadden we 

een goede balans.’

Faciliteren
Ten aanzien van de slachtoffers ziet Aalderink een heel duidelijke rol weggelegd voor de overheid. 

‘Naar mijn mening moet de overheid zich vooral faciliterend opstellen. Als gemeente moet je 

ervoor zorgen dat je de specialisten om je heen verzameld.

Slachtofferhulp en andere experts moet je de ruimte bieden om zich over de getroffenen te 

ontfermen. Dat hebben wij op de avond van het ongeluk gedaan, maar ook op de maandag erna. 

Toen is een avond georganiseerd voor de muziekvereniging. Het formele gedeelte duurde maar 

tien minuten. Daarin hebben wij verteld wat we als gemeente hebben gedaan, om vervolgens 

duidelijk te maken dat de avond vooral ook bedoeld was voor de mensen zelf, om elkaar te 

ontmoeten en elkaar steun te geven. We hebben een pauze gehouden waarin mensen ons nog 

konden aanschieten met vragen, waarna we zijn weggegaan. In die omstandigheden merk je dat 

de pauze veel belangrijker is dan het formele gedeelte.’ 

Een van de dingen die Aalderink is bijgebleven, is het verhaal van een van de ingeschakelde 

specialisten. ‘Een aantal mensen dat aanwezig was geweest op de begrafenis, voelde zich 

schuldig omdat zij niets hadden gedaan. Uit schrik waren zij weggerend. De traumadeskundige 

kon toelichten dat het een normale, menselijke reactie was en er dus geen reden was voor het 
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enorme schuldgevoel dat de mensen met zich mee torsten. Daarin zie je dat het belangrijk is om 

externe ondersteuning in te schakelen, die op basis van expertise en ervaringen misverstanden 

kan wegnemen en slachtoffers daadwerkelijk verder kan helpen. Het geeft je als burgemeester 

ook de ruimte om je rol als burgervader op te pakken, omdat je weet dat anderen hun 

verantwoordelijkheid op andere vlakken nemen. Je legt daar je eigen accenten in. Vanuit de 

kerk werd ook hulp aangeboden. In goed overleg is afgesproken dat de kerk haar eigen kanalen 

richting haar achterban zou gebruiken en wij, als overheid, niet direct het platform zouden bieden 

voor de kerken.’

Met de pers heeft Aalderink goede ervaringen. ‘Wij hebben goede afspraken kunnen maken met 

de pers. Doorlopend hebben wij hen geïnformeerd, in ruil voor de afspraak dat zij niet zouden 

filmen rond het restaurant en de latere begrafenissen. Zo goed en zo kwaad als dat ging hebben 

wij de pers geïnformeerd. Daarbij hebben wij ons bewust niet uitgelaten over de ‘waarom’-vraag. 

Nadrukkelijk is intern de lijn vastgehouden dat wij ons als overheid richtten op de afhandeling 

van de crisis. Deskundigen moesten maar uitmaken of er een verband was tussen het koperwerk 

van de fanfare en de blikseminslag. Dat vonden wij als overheid een discussie waar wij ons niet in 

moesten mengen.’

Gezinsdrama
Begin maart wordt de gemeente opnieuw opgeschrikt door een tragische gebeurtenis. ‘In een 

woning in het Gelderse Hengelo vond de politie de stoffelijke overschotten van een moeder en 

haar twee kinderen. De politie trof de lichamen aan nadat zij poolshoogte was gaan nemen, 

omdat de familie al enige tijd niet was gezien. In de woning trof de politie de versufte vader aan. 

In de woning was ook een brief aangetroffen, die later nog een belangrijke rol speelde.’

Aalderink stelt dat de kleine gemeenschap in Hengelo zeer geschokt is door de gebeurtenissen. 

‘We hebben een beleidsteam geformeerd, waar alle disciplines in aanwezig waren. Ook de 

hoofdonderwijzer schoof in dat team aan. In het overleg is besloten om tegelijkertijd twee wegen 

te bewandelen. Enerzijds werd de school professioneel ondersteund, anderzijds zou de gemeente 

zich over de geschokte buurtbewoners ontfermen.’ Op tijd bemerkt de burgemeester dat in het 

team een denkfout wordt gemaakt, doordat alleen het contact met de ouders van de moeder van 

het gezin ter sprake komt. ‘De vader was dader en slachtoffer tegelijk. Hij was overgebracht naar 

het ziekenhuis en werd later door de politie verhoord. Door mee te gaan in het daderschap van 

de vader en de contacten met die kant van de familie bij voorbaat uit de weg te gaan, zou je in 

feite op de stoel van de rechter gaan zitten. Dat hebben we gelukkig op tijd ingezien. Vanaf dat 

Wij hebben goede afspraken kunnen maken met de pers. Doorlopend hebben wij hen 

geïnformeerd, in ruil voor de afspraak dat zij niet zouden fi lmen rond het restaurant en 

latere begrafenissen.
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moment zijn de ouders van zowel de vader als de moeder op een identieke manier benaderd. 

Dat contact met de ouders van de vader en moeder was zelfs zo goed, dat wij een aantal 

dagen na de begrafenis de zaak samen met hen hebben afgesloten. In een bijeenkomst met de 

betrokken medewerkers en de ouders hebben we gezamenlijk teruggeblikt.’

Persconferentie
Op de avond van het gezinsdrama organiseert de gemeente Bronckhorst een bijeenkomst voor 

de buurt, die grote gelijkenis vertoont met de bijeenkomsten die eerder voor de fanfare in Vorden 

waren gehouden. ‘Wederom stond centraal dat we als overheid de mensen wilden faciliteren. 

Slachtofferhulp en mensen van maatschappelijk werk werden betrokken bij de hulpverlening. 

De mensen uit de buurt konden ons vragen stellen. Het was een goede en zinvolle bijeenkomst, 

waar wij ons als overheid redelijk terughoudend hebben opgesteld.’

Aalderink is ook in deze casus goed te spreken over de manier waarop de pers zich heeft 

opgesteld. ‘Het is ons gebleken dat er goede afspraken zijn te maken met de pers. Op de school 

was bijvoorbeeld ook een apart persvak ingericht, waar vandaan de pers foto’s kon maken van de 

ballonnen die voor de slachtoffertjes werden opgelaten. Aan dat soort afspraken hield men zich 

netjes.’ In de relatie met de media destilleert Aalderink vooral in eigen kring de nodige lessen. 

‘We hebben ervaren dat het erop aankomt om goede woordvoerders achter de microfoon te laten 

plaatsnemen.

‘Organisaties zijn genegen om hun hoogste baas achter de tafel te laten zitten, terwijl de 

woordvoerders doorgaans veel meer media-ervaring hebben. De teamchef zat bij ons achter de 

tafel, maar was onvoldoende voorbereid op het offensief dat vanuit de media op hem afkwam. 

Vragen over de brief die in de woning was achtergelaten kon hij niet beantwoorden, omdat hij 

van het OM niet mocht bevestigen dat er überhaupt een brief lag. Terugblikkend hadden we beter 

de politievoorlichter achter de tafel kunnen zetten, die behendiger was in het pareren van lastige 

vragen.’

Afstemming met Openbaar Ministerie
De manier waarop over de brief wordt gesproken, is voor Aalderink de reden om contact 

op te nemen met de hoofdofficier. ‘Als het feit dat er een brief is al op straat ligt, wordt het 

ongeloofwaardig om het bestaan van de brief te ontkennen. In mijn optiek is er niets op tegen 

om het bestaan van de brief te bevestigen, zonder op de inhoud in te gaan en het verdere 

onderzoek naar het gezinsdrama negatief te beïnvloeden. Ook toen de vader van het gezin werd 

overgebracht van het ziekenhuis naar de gevangenis, gaf het OM geen commentaar. Die situatie 

werd onhoudbaar. Op ons aandringen heeft het OM toen een persbericht uitgebracht, waarin 

men heeft bevestigd wat al bekend was. Dat gaf mij de ruimte voor de rol die ik wilde spelen, als 

burgervader die dicht bij de directbetrokkenen en bevolking stond.’
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“In gemeenteland oefenen we op rampen en crises. Een school 
overkomt het opeens”
Burgemeester Hans Boekhoven, oud-burgemeester van Nijefurd, over een fatale woningbrand en 

caravanbrand in Workum

Op 14 december 2008 komen in Workum twee zusjes van zeven en negen jaar om het 

leven bij een fatale woningbrand. Kort daarop vindt een tweede brand plaats, waarbij een 

Duits jongetje van drie jaar oud om het leven komt op een camping even buiten Workum. 

Voor Hans Boekhoven, burgemeester van Nijefurd, zijn het twee branden die hem altijd 

zullen bijblijven. Hans Boekhoven spreekt over de impact en de mate waarin zijn rol als 

burgemeester bij beide branden verschilde.

‘Ik heb het ambt meer dan 25 jaar vervuld ,́ zegt Hans Boekhoven. ‘Als je dan kijkt welke dingen je 

uit al die jaren zijn bijgebleven, zijn het vaak de gebeurtenissen met een grote emotionele lading 

geweest. De woningbrand in Workum was heftig. Heel heftig. Die avond waren wij bij vrienden 

van ons toen ik door de brandweercommandant werd gebeld. Het was op loopafstand. Ik ben 

direct de straat uitgelopen en naar de brand toegegaan. Niet om daar leiding te geven, maar om 

te zien of ik op de een of andere manier iets kon betekenen. Het was van meet af aan duidelijk dat 

het er ernstig uitzag. Het was een houten skeletbouw die vrij snel in lichterlaaie stond. 

Het gezin dat daar woonde had vier kinderen. Twee meisjes van het gezin werden op het moment 

dat ik aankwam al vermist. Een medewerker van de gemeente woonde er vlak naast. Men heeft 

hem kunnen weerhouden om opnieuw het brandende pand in te gaan. Nadat het pand was 
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geblust is de brandweercommandant naar binnen gegaan, die de twee lichamen heeft gevonden. 

De meisjes lagen te slapen toen de brand uitbrak. Ik heb de ouders nog kort gesproken, voordat ze 

met de andere twee kinderen ter observatie naar het ziekenhuis in Sneek werden gebracht.’ 

Impact 
Hans Boekhoven heeft de beelden van die avond nog scherp op het netvlies staan. ‘In de 

rampenbestrijding is het qua incident niet meer dan een woningbrand. In brandweertermen is 

zoiets een GRIP1 situatie. Overzichtelijk en beperkt en “geen gevaar voor de omgeving”. 

Maar dat is de kille werkelijkheid van de draaiboeken. Iedereen stond machteloos. Het heeft 

mijzelf ook geraakt. Vroeger werd van de burgemeester vooral verwacht dat hij een kille 

ijzervreter was die voor de troepen stond. Maar ik ben ook maar een mens met gevoelens. 

Het is weliswaar mijn vak, maar dat betekent niet dat het je daarom in de koude kleren gaat 

zitten. Datzelfde gold voor de brandweer. Ook voor hen was het ingrijpend. De brandweer heeft 

de ouders gelukkig kunnen verzekeren dat de kinderen niet hebben geleden en waarschijnlijk 

in hun slaap zijn omgekomen. De vader is later nog bij het korps langsgegaan om te begrijpen 

hoe iets in zo’n kort tijdsbestek toch had kunnen gebeuren. De ouders zaten beneden in de 

woonkamer toen de brand ontstond. Het is onbeschrijflijk snel gegaan. De brandweer had 

dezelfde onmacht als de ouders. Niemand had Lisa en Julia nog kunnen redden.’ Het is rond 

half drie ’s nachts wanneer de manschappen van de brandweer teruggaan naar de kazerne. 

Boekhoven gaat met hen mee om na te praten. 

’Ik vind het zelf altijd belangrijk om als burgemeester op dat soort momenten ook bij het korps te 

zijn. Al kun je op dat moment niet eens zo veel zeggen, je aanwezigheid wordt op prijs gesteld. 

Er was ook iemand van het Bedrijfsopvangteam die voor het korps een goede rol vervulde.’ 

De burgemeester komt om half zeven thuis, waar al snel de commissaris van de Koningin belt om 

zijn betrokkenheid te tonen. ‘Dat telefoontje deed me heel goed door de steun die eruit sprak. 

Tien minuten later belde mijn broer en collegaburgemeester op. Hij heeft destijds de brand in 

Groot Bronswijk in Wagenborgen meegemaakt, een psychiatrische inrichting waar in 1970 zestien 

mensen bij brand zijn omgekomen. Ik heb daarna nog even geprobeerd om te gaan slapen, maar 

ben al vrij snel naar het gemeentehuis gegaan om daar te overleggen wat we konden doen. 

Het condoleanceregister is geopend, zodat inwoners van Workum daar hun medeleven met de 

ouders, het broertje en zusje konden betuigen. Vroeger werden condoleanceregisters alleen bij 

hoge uitzondering geopend. Bijvoorbeeld bij het overlijden van iemand van het Koninklijk Huis. 

Tegenwoordig zitten gemeenten meer op de lijn dat je een plek moet creëren waar mensen 

naartoe kunnen. Er zijn heel veel mensen geweest.’ 

Je kon een speld horen vallen. Niemand durfde wat te vragen. Totdat een jongetje 

vroeg “burgemeester, is mijn huis nog wel veilig?”
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School
Overdag gaat Hans Boekhoven ook bij de school van de meisjes langs. ‘Bij dergelijke contacten 

bel ik vooraf altijd even op. Sommige collega’s laten de secretaresse bellen met de vraag of het 

schikt. Ik heb de gewoonte om altijd zelf te bellen en geef dan aan dat men vooral ook moet 

zeggen als het niet schikt of als men liever heeft dat ik later langskom. “Even goede vrienden”, 

zogezegd. Ik wil mensen niet voor de voeten lopen. Maar vaak kun je toch iets betekenen. 

In dit geval is bijvoorbeeld de voorlichter van de gemeente naar de school gegaan om te 

ondersteunen. In gemeenteland oefenen we op rampen en crises. Een school overkomt het 

opeens dat twee van hun leerlingen bij brand omkomen. Dan kan wat hulp vanuit de gemeente 

wenselijk zijn.’ 

Bijeenkomst
Toen ik terugkwam op het gemeentehuis kwam de loco binnenlopen die me zei dat het tijd werd 

om eens naar huis te gaan. Normaal gesproken moet iemand dat vijf keer tegen me zeggen, maar 

in dit geval had hij wel gelijk. We hadden ’s avonds nog een buurtbijeenkomst in het verschiet en 

ik had ’s nachts vrijwel niet geslapen. Het was een verstandig advies.’ De bijeenkomst ’s avonds 

wordt voor de mensen in de buurt van het uitgebrande huis georganiseerd. ‘Het was bedoeld om 

tekst en uitleg te geven. Niet zozeer als een herinneringsbijeenkomst, al hadden we aan het begin 

uiteraard wel een moment waarop we stilstonden bij de dood van Lisa en Julia. Mensen van de 

brandweer waren er, samen met politie, geestelijke gezondheidszorg en slachtofferhulp. Vooraf 

weet je niet precies wat je kunt verwachten. Er waren zo´n honderd tot honderdvijftig mensen 

aanwezig. Buurtbewoners. Met kinderen erbij. Ik deed mijn verhaal en sloot af met de opmerking 

“als u vragen heeft, dan hoor ik het graag”. Vervolgens kon je een speld horen vallen. Niemand 

durfde wat te vragen. Totdat een jongetje vroeg “burgemeester, is mijn huis nog wel veilig?”. 

Dat brak de spanning.’ 

Terugkeer
Een herdenkingsdienst in de Sint Gertrudiskerk in Workum trekt een paar dagen later zeven-

honderd mensen. De kinderen van de basisschool laten ballonnen op. In de weken die volgen blijft 

Boekhoven contact houden met de ouders. ‘Ik had hen op de avond van de brand gesproken en 

heb dat contact vastgehouden. De ouders zijn tijdelijk naar Sneek verhuisd. In eerste instantie 

wilden ze niet terugkeren naar Workum, maar het gevoel kwam, zo zeiden ze zelf, al vrij snel terug. 

Een half jaar na de brand zijn ze gestart met de herbouw van hun woning. Intern heb ik daar strak 

de regie op gehouden. Zij zijn niet anders behandeld dan anderen, maar ik was er wel scherp op 

dat er geen gedoe zou ontstaan rond de aanvraag van de bouwvergunning en dat soort zaken. 

Dat liep door tot aan het moment dat de familie terugkeerde in Workum. Om de gemeenschap 

te bedanken voor hun steun wilden de ouders een concert organiseren op de Merk, het plein voor 

het gemeentehuis. Dat verzoek hebben we in dit bijzondere geval gehonoreerd. In mei 2010 is 

een concert gehouden onder de titel “Sterren voor Lisa en Julia”. Er zijn ballonnen opgelaten en er 

was muziek om de kinderen van de basisscholen, de gemeente, de buren, de brandweermensen, 

hulpverleners, inwoners van Workum en alle anderen te bedanken voor de hulp en de steun. Voor 

de familie was het ook een moment om aan iedereen aan te geven dat het nieuwe huis klaar was 
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en dat ze weer in Workum kwamen wonen. Hun kinderen Mart en Britt zullen na de zomervakantie 

in Workum naar school gaan. Het is mooi dat de familie hun terugkomst op deze manier heeft 

willen markeren.’ 

Brandweerkorps 
Boekhoven komt te spreken over de indruk die de brand op het brandweerkorps naliet. ‘Op de 

eerste avond was al duidelijk dat het overlijden van de twee meisjes een grote impact op het 

korps had. Tijdens de bewonersbijeenkomst heeft de brandweercommandant de machteloosheid 

van de brandweer ook beschreven. Er was een laatste redpoging via het balkon geprobeerd. 

De hitte was echter zo vreselijk, dat het gewoon onverantwoord was. De taak van de vrijwillige 

brandweerlieden is dat zij opgeleid zijn om mensen te redden. Toch moest helaas de conclusie 

worden getrokken ”we kunnen gewoon niet verder”. Die onmacht liet zijn sporen na. Om stoom af 

te blazen is een aantal mensen van het korps in januari samen op wintersport gegaan. Tot mijn 

grote schrik kreeg ik op zondag een telefoontje dat een van de brandweerlieden in Oostenrijk 

was overleden aan een hartstilstand. Een enorme klap. Met de brandweercommandant ben ik 

bij de weduwe langsgegaan. We hebben gesproken. “Het is heel tegenstrijdig”, zei ze. “Ik zie als 

kraamverzorgster nieuw leven tot me komen, terwijl mijn eigen man is overleden.”. Bij de eerste 

steenlegging van de nieuwe brandweerkazerne hebben we stilgestaan bij de tegenslagen die het 

korps in korte tijd had moeten verwerken.’ 

Caravanbrand
Een half jaar na de woningbrand komt elders in Workum een Duits jongetje van drie jaar oud 

om bij een caravanbrand. ‘Het is wel opvallend om te zien hoe die brand een heel andere impact 

in de gemeente had. Het waren Duitse campinggasten. Daar hebben inwoners een heel andere 

relatie mee. Men vindt het ingrijpend voor de familie en de brandweer die het lichaam uit de 

caravan heeft gehaald. Maar men staat er verder vanaf. Ik heb namens de gemeente een brief 

gestuurd aan de familie in Duitsland en we hebben een Duitstalige blijk van medeleven op onze 

website gezet. Verder ben ik langsgegaan bij de campingbaas en zijn zoon. Bij collega’s proef 

ik wel eens de angst dat je aan dat soort belangrijke gesprekken niet meer toekomt als je door 

herindelingen met nog grotere gemeenten te maken hebt. Naar mijn idee valt dat in de praktijk 

wel mee. Vroeger waren Workum, Hindeloopen en Stavoren ook aparte gemeenten. Als er iets in 

die plaatsen gebeurt zorg ik ook dat ik er ben als men dat wenst. Wel zie je dat de caravanbrand 

voor de gemeenschap van Workum veel minder ingrijpend is geweest dan die eerdere brand. Mijn 

rol als burgemeester werd daardoor naar buiten toe veel bescheidener. Minder naar de bevolking 

toe en meer richting korps en direct betrokkenen.’ 

Naschrift: In december 2010 is de gemeente Nijefurd opgegaan in de nieuwe gemeente Súdwest-Fryslân. Hans Boekhoven ging 

bij die gelegenheid met vervroegd pensioen. 
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“De ruimingen verliepen anders dan in 2003”
Burgemeester Jan Broertjes van Midden-Drenthe over de Q-koorts uitbraken in zijn gemeente

In korte tijd maakt Jan Broertjes drie gevallen van Q-koorts in zijn gemeente mee. Zijn eigen 

agrarische achtergrond speelt een rol in de manier waarop hij de problematiek benadert. 

Het is laveren tussen de begrijpelijke emotie bij de geitenhouders en de ratio van de regels die 

vanuit ”Den Haag” worden opgelegd. 

In het najaar organiseerde het ministerie van Landbouw, Natuur en Voedselkwaliteit (LNV)12 een 

bijeenkomst voor bestuurders, GGD’ers en medewerkers van de veiligheidsregio’s uit Groningen, 

Fryslân en Drenthe. Daarmee was vooraf voor alle partners duidelijk wat het beleid voor de 

Q-koortsproblematiek zou zijn. In het najaar kreeg ik bericht van de Nederlandse Voedsel en 

Waren Autoriteit (NVWA) dat men drie bedrijven had waar een verdenking op lag. Vlak daarna 

kregen de geitenhouders te horen dat er definitief sprake was van een besmetting. Uiteindelijk 

is Midden-Drenthe als enige gemeente in onze provincie getroffen door de Q-koorts’, vertelt 

Broertjes. ‘Doordat wij de enige gemeente waren, hadden wij van meet af aan korte lijnen met 

LNV en de NVWA. Onze commissaris van de Koningin hield op de achtergrond een oogje in het 

zeil. Als burgemeester probeer je als luisterend oor te fungeren. Ik ben bij de boeren op bezoek 

gegaan. Zij zitten niet alleen met woede en verdriet, maar hebben ook vragen waar je op dat 

moment geen antwoord op hebt. Vooral naar de toekomst toe: want hoe moeten ze verder?’ 

12 Inmiddels valt dit domein onder het ministerie van Economische Zaken.
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Broertjes begrijpt de emoties. ‘Ik was zelf boer ten tijde van de MKZ-crisis. Net als toen vonden 

de boeren nu dat de dieren gewoon hadden moeten worden geënt, zoals dat ook al jaren in 

Frankrijk gebeurt. Daarin werden zij gesteund door de bevolking. Tijdens de ruimingen hingen de 

vlaggen halfstok en waren er spandoeken opgehangen. Als burgemeester had ik ook oog voor de 

andere kant van het verhaal. Ik werd vanuit mijn positie geacht mee te werken aan het beleid van 

hogerhand. Gelukkig begreep iedereen dat. Ik werd niet de kop van jut zoals dat burgemeesters 

tijdens de MKZ wel eens is overkomen.’ Ondanks de beperkte mogelijkheden ondersteunt de 

burgemeester de boeren waar mogelijk. ‘Zo wilden de media graag beelden vanaf de bedrijven. 

De gemeentelijke voorlichters hebben ervoor gezorgd dat de twee boeren die daar geen behoefte 

aan hadden uit de wind werden gehouden.’ 

Geen voorlichtingsbijeenkomst 
Wanneer het nieuws van de besmettingen en mogelijke ruimingen doorsijpelt, voeren media als 

RTV Drenthe en het Dagblad van het Noorden de druk op om met een voorlichtingsbijeenkomst 

te komen. ‘In Brabant werden ook bijeenkomsten voor buurtbewoners georganiseerd. Ik vond de 

situatie in Brabant niet te vergelijken met die van ons. In heel Drenthe waren twee mensen door 

Q-koorts ziek geworden. Die woonden in een heel ander deel van de provincie en hadden geen 

enkele relatie met de bedrijven in de gemeente Midden-Drenthe. Mede daardoor was onder de 

bevolking geen sprake van echte onrustgevoelens. Iedereen kon met vragen terecht bij gemeente 

en GGD, maar zelfs daar was geen enkel telefoontje binnengekomen. Zolang er geen vragen 

waren of onrust was, zag ik ook geen noodzaak om een bijeenkomst te organiseren.’ 

Als de ruimingen naderbij komen, zorgt Broertjes dat er juridisch het nodige is voorbereid om de 

activiteiten van de NVWA in goede banen te leiden. ‘De politie hield bij de ruimingen rekening 

met mogelijke openbare ordeverstoringen van demonstranten. Wij hebben buurtbewoners 

ingelicht dat een aantal wegen mogelijk zou worden afgesloten op de dag van de ruiming, maar 

dat zij na het tonen van hun legitimatie wel gebruik konden maken van de wegen. Uiteindelijk 

hebben we de wegen niet hoeven af te sluiten. Ook een noodbevel dat wij hadden voorbereid, 

is nooit uitgereikt. Een noodverordening vonden wij een brug te ver, omdat het direct een heel 

gebied isoleert. Een noodbevel gaf de flexibiliteit die wij zochten. Als een raddraaier richting 

de boerderij zou gaan, konden wij hem sommeren daar te vertrekken, maar zolang er geen 

problemen waren, kon iedereen gewoon zijn gang gaan.’ 

In Brabant werden ook bijeenkomsten voor buurtbewoners georganiseerd. Ik vond de 

situatie in Brabant niet te vergelijken met die van ons.
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Overstag 
Een van de boeren trekt vlak voor de beoogde ruimingsdatum nog het nodige uit de kast om de 

ruiming juridisch tegen te houden. ‘De boer hield op twee locaties geiten. De NVWA was van 

mening dat beide bedrijven moesten worden geruimd, omdat de beide bedrijfsonderdelen onder 

hetzelfde bedrijfsidentificatienummer vielen. Dat betekent dat het onderlinge verkeer tussen de 

verschillende onderdelen niet meer te traceren viel. Ik heb hem gezegd dat ik het begreep dat hij 

de situatie bij de rechter aankaartte, maar tegelijkertijd heb ik hem ook duidelijk gemaakt dat hij 

volgens mij geen schijn van kans maakte. De rechter oordeelde inderdaad in zijn nadeel. 

Toen de ruiming dan toch van start kon gaan, verzon hij een nieuwe list. De stallen huurde hij 

van een andere boer die de VWA geen toestemming gaf om op het erf te komen. Dat was voor 

de NVWA een nieuwe situatie waar men even geen raad mee wist. Ik heb wel een bevoegdheid 

om de NVWA toegang te verschaffen, maar wilde daar niet bij voorbaat gebruik van maken. 

Uiteindelijk is de chef van de basiseenheid bij hem langsgegaan en heeft hem uitgelegd dat hij 

geen keuze had. Toen ging hij overstag.’ Als Broertjes op de ruimingen terugkijkt, stelt hij vast dat 

de NVWA en LNV van de MKZ-crisis hebben geleerd. ‘De ruimingen verliepen anders dan in 2003. 

Richting de boeren heeft men zich welwillend opgesteld en medewerkers gingen met respect 

met de dieren om. Geen gegooi met beesten of dieren die half levend in vrachtwagens werden 

afgevoerd. Het ging sereen. Nu proberen we de getroffen boeren waar mogelijk te ondersteunen 

bij de doorstart van hun bedrijf.’
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“De aardbeving in Haïti kreeg opeens een Nederlands gezicht”
Oud-burgemeester Anneke van Dok over een aardbeving op Haïti waarbij twee inwoners om het 

leven kwamen

Anneke van Dok is waarnemend burgemeester in Niedorp als Haïti op dinsdag 12 januari 

2010 wordt opgeschrikt door een verwoestende aardbeving van 7 op de schaal van Richter. 

Op het moment van de aardbeving zijn Richard en Rowena Pet, afkomstig uit Niedorp, op 

Haïti om daar hun adoptiezoontje Arnoud op te halen. Zij komen bij de aardbeving om het 

leven. Hun andere zoontje, dat bij familie in Nederland logeert, blijft als wees achter. 

De toenmalige burgemeester spreekt over haar rol en de impact die het drama had op de 

lokale gemeenschap. 

‘De berichten uit Haïti stemden ons al vrij snel somber’, zegt Van Dok. ‘De eerste dagen waren 

zij nog vermist. Toen een RTL journalist bij het hotel waar zij verbleven een foto had gemaakt 

van een knuffelbeestje van Arnoud werd het voor iedereen al duidelijk dat we rekening moesten 

houden met het ergste. Later die week kreeg de familie van Buitenlandse Zaken de bevestiging 

dat Richard en Rowena inderdaad waren omgekomen. Het leek wel alsof het nieuws uit Haïti met 

de dood van Richard en Rowena opeens een Nederlands gezicht kreeg. De Telegraaf opende met 

hun foto’s. Ik ben bij de ouders van Richard en Rowena langsgegaan. De ramp van ver weg kwam 

opeens heel dichtbij.’ De gemeente ondersteunt de familie allereerst in een aantal praktische 

zaken. ‘Er zijn maatregelen getroffen rond de beveiliging van de woning en er is bemiddeld in 

de voogdij van het andere zoontje dat in Nederland was achtergebleven. Ik kon hen praktische 
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hulp bieden, maar zijzelf moesten vooral aangeven waar zij behoefte aan hadden.’ Daarnaast 

bespreekt de burgemeester met de familie ook de impact in Winkel, het dorp waar Richard en 

Rowena woonden. ‘Ze waren actief en stonden met beide benen in de lokale samenleving. 

Juist die impact leidde ertoe dat we met de ouders vonden dat we iets moesten doen. Wij hebben 

in goed overleg besloten om een herdenkingsbijeenkomst te organiseren waarin ruimte zou zijn 

voor de emoties die de dood van het echtpaar en hun adoptiekindje te weeg hadden gebracht.’ 

Herdenkingsbijeenkomst 
Volgens Van Dok was het niet zozeer de vraag òf er een rol voor de gemeente en burgemeester 

was weggelegd, maar vooral de vraag welke rol zij moesten oppakken. ‘Er is geen standaard 

draaiboek om te beslissen of je wel of geen herdenkingsbijeenkomst houdt, voor een stille tocht 

kiest of juist geen actie onderneemt. Het is altijd situationeel bepaald. Want waarom organiseer 

je nu een bijeenkomst, terwijl je dat niet doet wanneer iemand om het leven zou zijn gekomen bij 

een motorongeluk? Het is moeilijk om die afweging onder woorden te brengen. Het is een gevoel 

waar je een bestuurlijke voelspriet voor hebt. We hadden voor een stille tocht kunnen kiezen, maar 

daar was hier geen behoefte aan. Los van de praktische redenen dat er 20 cm sneeuw lag en er 

ook niet echt een plek was om naartoe te lopen vonden wij een bijeenkomst met overdenkingen in 

deze situatie passender.’ In eerste instantie wordt gedacht aan de plaatselijke kerk, maar al snel 

ontstaat de indruk dat die locatie te klein zal zijn. ‘Deze mensen waren zo actief en er was zoveel 

warmte om het gezin heen, dat wij meer mensen verwachtten dan in de kerk zouden passen. 

Daarom zijn we uitgeweken naar een sporthal die wij in korte tijd helemaal hebben omgebouwd.’ 

Vanuit de gemeente Niedorp wordt met man en macht gewerkt om de herdenkingsbijeenkomst 

vorm te geven. ‘In mijn vorige gemeenten Velsen en Vlissingen maakten we in dit soort 

omstandigheden diverse mensen vrij. Die luxe hebben wij in Niedorp niet. Hier bestaat 

bijvoorbeeld de hele afdeling communicatie uit twee personen. Maar het was mooi om te zien hoe 

iedereen binnen het gemeentehuis alle zeilen bijzette om in korte tijd toch een bijeenkomst voor 

500 tot 600 mensen mogelijk te maken.’ 

Individuele en collectieve rouw 
Bij de organisatie van de bijeenkomst houdt de burgemeester oog voor de individuele rouw van de 

familie. ‘Bij dit soort bijeenkomsten kan de betrokkenheid van de gemeenschap voor nabestaanden 

ook wel eens overdonderend overkomen. Veel mensen vinden het moeilijk om in het centrum van 

de belangstelling te staan, laat staan wanneer het om de herdenkingsbijeenkomst van je eigen 

kinderen gaat. Je hebt als nabestaande je eigen intense verdriet. Dan vind ik het onze plicht dat zij 

niet het gevoel krijgen dat het dorp met hun rouw en verdriet op de loop gaat. Daarom hebben wij 

Wij worden veel te weinig op emotionele situaties getraind. Het zou goed zijn om vaker 

bij de emotionele impact stil te staan.
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ervoor gezorgd dat de familie vooraf met eigen vrienden bij elkaar kon komen. In de zaal werden de 

ouders vervolgens omringd door een kring van naaste familie en vrienden. Dat kleine detail zorgde 

ervoor dat het voor de familie behapbaar werd.’ 

Omdat de omgekomen Richard Pet marketing manager bij DSB Bank was, wordt ook Dirk Scheringa 

als oud-werkgever gevraagd om een aantal woorden te spreken. Het is dan een aantal maanden 

nadat de DSB Bank ten onder is gegaan. ‘Met de aanwezige pers hebben wij gelukkig goede 

afspraken kunnen maken. Het was voor iedereen duidelijk in welke hoedanigheid Dirk Scheringa 

daar sprak en waar het die avond om moest draaien.’ Van Dok spreekt zelf ook op de bijeenkomst. 

‘Ik heb gewezen op de vele vrienden en kennissen die Richard en Rowena Pet hadden gemaakt 

in de drie jaar dat ze in Winkel woonden. Ook heb ik stilgestaan bij de stichting die vrienden en 

kennissen in het leven hadden geroepen voor een beter bestaan van weeskinderen op Haïti.’ 

Oefeningen 
Als Van Dok de lessen noemt die zij in deze crisis heeft opgedaan, noemt ze het opvallend dat 

oefeningen vrijwel nooit stilstaan bij de sociale kant van ernstige gebeurtenissen. ‘In de loop der 

tijd heb ik de meest waanzinnige scenario’s langs zien komen. Van ontploffende gifwagens tot een 

neerstortende meteoriet. Maar zodra het aankomt op de emotionele antennes en het contact met 

de omgeving, dan is de oefening steevast afgelopen. Terwijl men dan juist iets van de burgemeester 

verwacht. Wij worden veel te weinig op emotionele situaties getraind. Het zou goed zijn om vaker 

bij de emotionele impact stil te staan, maar ook bij de praktische zaken die langskomen. Wat is de 

impact als iets dergelijks bij ons gebeurt? Hoe zouden wij dat regelen? Wat is het budget dat wij 

daarvoor nodig hebben? Dat zijn vragen die wat mij betreft vaker aan de orde mogen komen.’ 

Van Dok haalt een voorbeeld aan uit haar burgemeesterstijd in Velsen. ‘De White Power-

beweging had dreigbrieven gestuurd naar alle inwoners met een Marokkaanse achternaam. 

Daar heb ik geleerd dat mensen juist in dat soort situaties naar de burgemeester kijken. Mensen 

kijken hoe de burgemeester reageert. Als je de eerste stap hebt gezet en aangeeft dat je zoiets 

niet pikt, stimuleer je vervolgens anderen om mee te gaan in dezelfde beweging. 

In oefeningen zou aan dat aspect veel meer aandacht kunnen worden besteed. Het is van 

wezenlijk belang om de emotionele implicaties van een crisis in te kunnen schatten. Het is namelijk 

geen vanzelfsprekendheid dat je daarin altijd de juiste keuzes maakt. Ik ben daar in het verleden 

ook wel eens de fout mee ingegaan. Vlak na de moord op Pim Fortuyn was ik burgemeester in 

Vlissingen en kreeg ik vanuit de bevolking het verzoek om een condoleanceregister te openen. 

Dat werd in die tijd eigenlijk alleen voor leden van het Koninklijk Huis gedaan. Ik reageerde daar te 

laat op. Daardoor liep ik achter de feiten aan en besefte ik te laat wat de werkelijke impact van de 

moord was. Sindsdien probeer ik bij crises beter te anticiperen op wat komen gaat. Beter te groot 

ingeschat, dan te laat erachter te komen dat de emotionele impact niet zo klein is als je vooraf 

had gedacht.’

Naschrift: De gemeente Niedorp is op 1 januari 2012 gefuseerd met de gemeenten Anna Paulowna, Wieringen en Wieringermeer 

tot de gemeente Hollands Kroon. Daarmee kwam ook een einde aan het waarnemerschap van burgemeester Van Dok.
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“Op de begraafplaats heb ik het voor mijzelf een plek gegeven”
Oud-locoburgemeester Harry Fellinger over een gezinsmoord in Tolbert

Harry Fellinger is wethouder in de gemeente Leek als hij als derde locoburgemeester in 

augustus 2005 wordt geconfronteerd met een gezinsdrama in Tolbert. Het is een drama dat 

hem tot op de dag van vandaag raakt. Een terugblik op een ingrijpende gebeurtenis. 

Burgemeester Siepie de Jong zit tegen het einde van haar periode als burgemeester van Leek, 

wanneer ze op het laatste moment besluit om een vakantie van twee weken naar IJsland te 

boeken. ‘Het was middenin de vakantieperiode. Mijn collega-wethouders waren ook op vakantie. 

De burgemeester leek het in eerste instantie wel wat bezwaarlijk dat ik alleen zou achterblijven, 

maar ik dacht dat het wel mee zou vallen. Er gebeurt immers toch nooit wat?’ Ondanks de 

aanvankelijke laconieke reactie neemt Fellinger zijn taak uiterst serieus. ‘Ik was een aantal dagen 

later op bezoek in het Academisch Ziekenhuis in Groningen, toen ik werd gebeld. Ik had besloten 

om mijn telefoon vanwege het piket dat ik draaide toch niet uit te zetten, ondanks alle bordjes 

die dat verboden.’ Het telefoontje is kort en onheilspellend. ‘Ik werd summier geïnformeerd. 

In Tolbert had zich een gezinsdrama voltrokken, waarbij in elk geval twee kinderen waren 

omgekomen. Ik moest direct naar Leek komen, daar zouden we verder zien.’ Op weg naar Leek 

denkt Fellinger aan hetgeen hem te wachten staat. ‘Op dat moment was er nog veel onduidelijk. 

Natuurlijk denk je ook “wat overkomt mij nou?” Maar die verbazing zakt al snel weg, als je je 

realiseert dat het om een paar jonge kinderen gaat. Het gaat écht ergens om. 

Die kinderen maken het voor iedereen extra emotioneel en geladen. Niet alleen voor de familie of 
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de omwonenden. Ook voor mij als locoburgemeester. Je weet diep van binnen dat je je gezonde 

verstand moet gebruiken, maar de betrokkenheid van kinderen maakt dat niet eenvoudig. In dat 

opzicht is het makkelijker om een asbestbrand aan te moeten pakken dan iets emotioneels als een 

gezinsdrama.’ Op het gemeentehuis aangekomen, treft Fellinger de GGD, de politie en een aantal 

mensen van de afdeling voorlichting. Het crisisteam wordt opgestart. 

Overleden kinderen 
In de eerste vergadering worden langzaam maar zeker de contouren van het drama duidelijk. 

‘Maandagmiddag 1 augustus 2005 kreeg de meldkamer om kwart over drie het bericht dat er 

ruzie was geweest op een adres in Tolbert. Een vrouw was daarbij uit de woning naar de buren 

gevlucht. De buurtagent van Tolbert is toen samen met de buurtagent van Leek naar het adres 

gegaan om de vrouw te horen. Zij vertelde dat zij geslagen was door haar vriend, die nog bij de 

kinderen was. De buurtagent is vervolgens naar het adres gelopen om de kinderen op te halen. 

De buitendeur stond nog open. Hij is naar binnen gegaan, heeft de dader aangetroffen met de 

lichamen van de twee overleden kinderen. De dader is toen direct gearresteerd.’ 

Volgens Fellinger heeft het drama zich voor de buitenwereld volstrekt onverwacht voltrokken. 

´Die ochtend hadden buurtbewoners de kinderen nog in de zon zien buiten spelen, ś middags 

waren ze vermoord. De moeder woonde net sinds twee weken in Tolbert, bij haar nieuwe vriend. 

Zij kwam oorspronkelijk uit Haarlem. Ze werd al een tijd gestalkt door haar ex, die de voogdij 

over de kinderen was kwijtgeraakt.́  Fellinger leunt in het team sterk op de politievoorlichter 

en de mensen van de GGD. ‘De GGD-ers brachten de nodige ervaring met maatschappelijke 

onrust mee. Dat was kennis die hier goed van pas kwam. In onderling overleg besloten we dat 

we diezelfde maandagavond nog een persconferentie zouden organiseren. Voor de volgende 

dag stond een bijeenkomst voor de bewoners op de agenda. Iedereen hielp om dat voor elkaar 

te krijgen. Het was middenin de vakantieperiode, maar in de hele organisatie namen mensen de 

taken van afwezige collega’s op zich. Iedereen die geen vakantie had kwam spontaan naar het 

gemeentehuis om de handen uit de mouwen te steken. Er was een grote saamhorigheid. 

De secretaresses waren er, het GBA werd opengesteld. Iedereen droeg zijn steentje bij. Tot en 

met de brandweer, die nog heeft geholpen om de uitnodigingen voor die bewonersbijeenkomst 

te bezorgen.’ Met de burgemeester die op dat moment op IJsland zit heeft de wethouder geen 

contact. ‘Ze was ook écht niet te bereiken. Bovendien zou ze minimaal twee dagen onderweg zijn 

voordat ze in Leek zou kunnen zijn. Dat had dus ook in dat opzicht niet zoveel zin gehad.’ Nadat 

Fellinger de pers te woord heeft gestaan in de raadzaal, gaat hij bij de politieagenten langs die 

op de plaats van het delict aanwezig zijn geweest. ´Mensen vergeten soms wel wat de impact van 

Als ik terugkijk op het drama in Tolbert, dan is dat het meest emotionele dat ik in die 

zeven jaar als wethouder heb meegemaakt.
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zoiets op de hulpverleners kan zijn. Een van de politieagenten was zelf een aantal maanden eerder 

een kindje verloren. Dat kwam enorm hard bij hem aan.́  

Collegiale steun 
Op dinsdag ontvangt Fellinger uit onverwachte hoek steun. ‘Ik was redelijk onvoorbereid. We hebben 

wel eens een oefening gedraaid, maar je stapt er toch vrij blanco in. Dat zijn de oefeningen met een 

grote brand als casus. Niet dit soort emotionele situaties. Daarom was het fijn toen burgemeester 

Ernst Bakker uit Hilversum mij belde, die een aantal maanden daarvoor een gezinsdrama had 

meegemaakt. Hij gaf mij het gevoel dat ik er niet alleen voor stond. Hij wist wat ik meemaakte. 

Dat vergeet ik nooit meer. Ook van veel collega’s uit de regio kreeg ik steun. Het feit dat mensen even 

van zich laten horen, dat geeft je op die kwetsbare momenten een enorme steun in de rug.’ 

Bijeenkomst 
Terwijl de gemeente zich voorbereidt op de bijeenkomst met de bewoners, wordt de moeder 

in het ziekenhuis behandeld. ´Zij had haar enkel gebroken, omdat ze tijdens de psychose van 

haar vriend van het balkon naar de benedenburen was gesprongen. De politie bewaakte haar 

vervolgens in het ziekenhuis, omdat ze de zaak inzichtelijk wilden krijgen en bovendien de ex 

in Tolbert rondspookte. Hij wilde haar nadrukkelijk ter verantwoording roepen. De politie heeft 

geprobeerd om haar voor haar eigen veiligheid zo lang mogelijk in het ziekenhuis te houden. 

Totdat het duidelijk was dat ze zelf weg wilde en ze haar moesten laten gaan.́  De bijeenkomst 

op de dinsdagavond wordt door veel bewoners bezocht. ´We hebben bewust de pers buiten de 

deur gehouden, om te voorkomen dat ze de emoties zouden aanwakkeren. Verder hadden wij 

mensen van Slachtofferhulp in de zaal, waar men desgewenst op kon terugvallen. Vooraf hebben 

we ons wel de vraag gesteld of het zinvol was om een bijeenkomst te houden, als er nog zoveel 

onduidelijkheden in het onderzoek zouden zijn. Toch hebben we besloten om de bewoners wel 

bij elkaar te roepen, omdat de ervaring leert dat het niet zozeer onze bijeenkomst zou moeten 

zijn, maar we het vooral voor de bewoners moesten organiseren. Als zij stoom kunnen afblazen, 

hun emoties kunnen delen, hun verbazing kunnen uiten en hun ontsteltenis kunnen laten voelen, 

dan is het zinvol om de avond te organiseren. Je wordt in die setting als locoburgemeester dan 

de pater familias, de burgervader. Daar willen ze tegenaan praten. Je vertegenwoordigt de 

gemeente, daar houdt men zich aan vast. Ik vind ook dat ze dat mogen in dit soort situaties. 

Dat mogen ze van je verwachten. Zo heb ik mij dan ook opgesteld.́  Ondanks het strenge 

persbeleid weet een journalist toch binnen te komen. Fellinger staat hem op onorthodoxe wijze 

te woord. ´Hij vroeg mij “wat was de teneur van de avond?”. Waarop ik hem vertelde dat ik van 

de bewoners had begrepen dat men erg teleurgesteld was over zijn tendentieuze berichtgeving. 

Men stoorde zich niet zozeer aan de berichtgeving over de omwonenden die geëmotioneerd 

waren, maar vond wel dat de woorden niet het gevoel weerspiegelden dat mensen bij die emoties 

hadden. Daarna heb ik hem niet meer gezien.’ 

Begrafenis 
Ondertussen maakt de verstoorde relatie tussen de moeder en haar ex de afwikkeling van de crisis 

het er niet eenvoudiger op. ‘Een van de politiemensen kon gelukkig aardig goed met de vader 
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overweg. Zowel de vader als de moeder wilden de uitvaart doen. Daar hebben wij een modus voor 

kunnen vinden, door twee herdenkingen te organiseren. ’s Morgens voor de vader, ’s middags was 

de herdenking met de moeder erbij. Vanuit de middagdienst zijn de kinderen ook echt begraven. 

Ik ben zelf niet bij die uitvaartdiensten geweest. Dat heb ik bewust niet gedaan, omdat ik dat te 

privé vindt. Het is bij uitstek iets voor de familie. Bovendien zou het een moeilijke keuze zijn, want 

zou je in dat geval naar de herdenking van de vader of de herdenking van de moeder gaan? 

Dat zijn onmogelijke dilemma’s. De politie heeft de hele situatie rond de uitvaarten goed in de 

gaten gehouden, ook omdat de betrokkenen in deze gespannen situatie erg onberekenbaar 

konden zijn. In de dagen erna zaten wij met een aantal extra gevoeligheden waar je vooraf ook 

niet bij stilstaat. Zo kwam hier in het gemeentehuis de vraag aan de orde wat we moesten doen 

met alle knuffels die voor de deur van het huis waren neergelegd. De eerste tijd hebben wij ze 

laten staan, later zijn ze naar het gemeentehuis gebracht. Hier hebben wij de knuffels nog een 

aantal jaren bewaard. Opdelen vonden we ook zo gekunsteld. Tegelijkertijd wisten we niet goed 

wat we ermee aan moesten. Hetzelfde gold voor de condoleanceregisters die in het gemeentehuis 

waren getekend. Uiteindelijk hebben we besloten om de registers te kopiëren en zowel de vader 

als de moeder een kopie te geven. Dat zijn allemaal bijkomstigheden, waar je vooraf niet over 

nadenkt.’ 

Fellinger heeft nooit meer rechtstreeks contact met de ouders gehad. ‘Hen beiden heb ik destijds 

een brief gestuurd om mijn medeleven te betuigen. De vader heeft later nog een brief gestuurd 

waar ik op heb geantwoord. Maar daarna is het contact verdwenen. Ik vraag mij nog wel eens 

af hoe het met de moeder zou zijn. Ik heb geen idee waar zij is neergestreken en hoe het nu met 

haar gaat.’ Aan het eind van het jaar meldt de journalist die ook bij de bewonersbijeenkomst was, 

zich weer bij de wethouder. ‘Hij wilde mij interviewen voor een terugblik op het drama. Ik heb dat 

geweigerd, omdat we een maand of drie voor de gemeenteraadsverkiezingen van 2006 zaten. 

Ik had van de hele gemeenteraad een pluim gekregen voor het werk dat ik had verzet, maar wilde 

voorkomen dat het beeld zou ontstaan dat ik er een slaatje uit wilde slaan. Toen ik hem vertelde 

dat ik wilde voorkomen dat mensen de link zouden leggen, nam zijn interesse zienderogen af. 

Uiteindelijk heb ik dat gesprek nooit meer met hem gehad.’ 

Terugblik 
‘Als ik terugkijk op het drama in Tolbert, dan is dat het meest emotionele dat ik in die zeven jaar 

als wethouder heb meegemaakt’, zegt Fellinger. ‘Het heeft me werkelijk diep geraakt, hoe iemand 

zulke jonge kinderen zoiets aan kan doen.’ Fellinger staat stil bij het contrast dat hij voelde op 

een afrondende bijeenkomst die hij kort na het drama had. ‘Daar waren alle betrokken partijen 

bijeengehaald om te evalueren hoe de crisis was opgepakt. Een van de aanwezigen begon daar 

over het feit dat hij op zijn privénummer was gebeld, terwijl hij geen piket had. Dat soort gedoe. 

Ik heb mij er enorm aan gestoord. Er waren twee onschuldige kinderen vermoord en iemand 

begint over het feit dat hij een telefoontje op zijn privénummer heeft binnengekregen. Ik kon 

slecht tegen al die lange tenen van de instanties die op mijn pad kwamen. Na driekwart van de 

sessie heb ik er de brui aan gegeven en ben ik daar weggegaan.’ Het is drie jaar later, als Fellinger 

de crisis voor zichzelf nadrukkelijk een plek geeft. ‘De kinderen zijn begraven in de buurt van 
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Groningen. Op een kleine begraafplaats. Ik had heel duidelijk het gevoel dat ik daar nog een keer 

naartoe moest. Een aantal jaren geleden ben ik er naartoe gereden. Op de begraafplaats draaide 

mijn maag om. Je staat daar op een stille begraafplaats met al die vraagtekens in je hoofd. 

De vragen blijven knagen. Waarom moest zoiets toch gebeuren?’

Naschrift: Harry Fellinger nam in mei 2010 afscheid als wethouder van de gemeente Leek.



48 Nederlands Genootschap van Burgemeesters



49Ingrijpende gebeurtenissen

“Rouw moet je niet zo collectiviseren dat de individuen eronder 
gaan lijden” 
Burgemeester Jan Hoekema van Wassenaar over een verkeersongeval waarbij twee jongeren om 

het leven komen

Op zaterdag 3 oktober 2009 komen in Wassenaar twee jongeren om het leven bij een ernstig 

verkeersongeluk. Zij zaten met vijf andere vrienden in de auto toen de chauffeur op de 

Landscheidingsweg richting Scheveningen de macht over het stuur verloor. De auto schampte 

een lantaarnpaal en vloog over de kop. Burgemeester Hoekema blikt terug op een intensieve 

week waarin de gemeenschap van Wassenaar de schok collectief verwerkte.

‘Ik had die avond in Utrecht een concert bezocht’, vertelt Hoekema. ‘Toen ik naar buiten kwam 

zag ik in de display dat de politie mij vlak daarvoor had geprobeerd te bereiken. Toen ik terugbelde 

was het een half uur na het ongeluk. Eén meisje was op slag dood, een jongen was op dat moment 

nog zwaargewond. Ik heb gevraagd of het nodig was dat ik naar de plek van het incident zou 

komen. Intuïtief wist ik wel dat ik daar op dat moment geen toegevoegde waarde zou hebben, 

maar ik wilde het niet bij voorbaat uitsluiten. Het was niet nodig. En dus ben ik terug naar huis 

gereden.’ 

De volgende morgen wordt Hoekema opnieuw door de politie gebeld. ‘Toen was inmiddels 

duidelijk dat er twee slachtoffers waren gevallen die beiden uit Wassenaar kwamen. De politie 

noemde ook de namen van de andere inzittenden. Het waren vrijwel allemaal jongeren van de 
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hockeyclub die net een half jaar daarvoor hun eindexamen op het Rijnlands Lyceum hadden 

gehaald. Daarmee kreeg het ongeluk direct een zekere lading. Hoe je het ook wendt of keert, mijn 

rol zou waarschijnlijk anders zijn wanneer het jongeren uit Nieuwegein waren geweest die op een 

weg in Wassenaar waren verongelukt. In dit geval had het ongeluk een directe relatie met de 

inwoners van Wassenaar. Het raakte een hechte sociale groep in Wassenaar-Zuid. Daar moet je 

als burgemeester dan iets mee.’ Omdat een van de jongeren die het ongeluk heeft overleefd zijn 

eigen overbuurjongen blijkt te zijn, gaat Hoekema daar als eerste naartoe. ‘Je weet niet precies 

wat je moet verwachten. Maar er was totale ontreddering. Zijn ouders en hijzelf waren helemaal 

van de kaart. Ik heb bij hen het verhaal gehoord. Wie waar in de auto zat. Hoe het was gegaan. 

Daarmee kreeg ik een goed beeld van de avond ervoor. Eenmaal thuis heb ik contact gezocht 

met de rector van het Rijnlands Lyceum. Alle slachtoffers, op de chauffeur na, hadden op zijn 

school gezeten. Daarmee werd het Rijnlands Lyceum eigenlijk een natuurlijk ankerpunt. Er was 

zogezegd een gemene deler. Dat zou anders zijn geweest wanneer ze al vijf of tien jaar van school 

zouden zijn. Dan hadden wij als gemeente waarschijnlijk meer de regie naar ons toegetrokken. 

Nu wilde de school het voortouw nemen en konden wij daar bij aansluiten.’ Met de rector van de 

school loopt Hoekema de feiten langs en bespreekt hij welke contacten er inmiddels zijn gelegd. 

‘Vervolgens heb ik de ouders van de overleden jongeren gebeld. Daar bestaat geen draaiboek 

voor. Je leeft mee. Deelt de verbijstering. Het is een essentiële kant van het ambt die je niet echt 

kunt leren. Op dat soort momenten moet je er gewoon staan als burgervader.’ 

Rijnlands Lyceum 
Hoekema vertelt hoe hij grotendeels op intuïtie heeft gevaren. ‘Die zondag nam ook het 

Nederlands Genootschap van Burgemeesters contact op, om ervaringen van collega’s aan 

te reiken. Ik had er zelf niet aan gedacht om met het NGB te bellen, maar het was fijn dat zij 

contact met mij zochten. De aandachtspunten die het NGB noemde hadden wij al grotendeels 

in gang gezet. Maar het voelde als een enorme steun in de rug, om te kunnen spiegelen en te 

zien dat wij op de goede weg zaten.’ Aan het eind van de middag heeft Hoekema opnieuw 

overleg met de rector van de school. In samenspraak met de gemeentelijke voorlichter komen 

Hoekema en de rector tot het voorstel om de volgende morgen in de aula van het lyceum een 

herdenkingsbijeenkomst te organiseren. ‘Met de middelen van tegenwoordig was dat nieuws 

vervolgens snel bekend bij alle leerlingen en oud-leerlingen van de school. Het hele examenjaar 

was in mum van tijd bereikt. In die zin hebben twitter en sms ook hun voordelen. 

Op maandagmorgen ben ik bij de bijeenkomst geweest. Het ene ouderpaar had ik op 

zondagavond nog bezocht, het andere ouderpaar ontmoette ik in de aula. Ik vond het moedig dat 

zij het hadden kunnen opbrengen om met de broers en zussen naar de herdenking te komen.’ 

Bloemen en begrafenissen 
De dag na de bijeenkomst op het Rijnlands Lyceum loopt Hoekema tegen een praktische vraag 

aan. ‘Het ging om de bloemen en knuffels die op de plek van het ongeluk werden neergelegd. 

Het ongeluk was langs een drukke, doorgaande weg gebeurd. Wij wilden voorkomen dat een 

nieuwe, gevaarlijke situatie zou ontstaan doordat mensen daar zouden stoppen om bloemen 

neer te leggen. Aan de andere kant wilden we de bloemen en knuffels ook niet gaan verplaatsen. 
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Dat zou van weinig respect getuigen. Uiteindelijk is besloten dat de politie een oog in het zeil zou 

houden en er met grote regelmaat langs zou rijden. Ik heb met de ouders gebeld en afgesproken 

dat de bloemen na de begrafenis over de twee graven zouden worden verdeeld. Tot die tijd 

hebben wij alles op de plek van het ongeluk laten liggen. Aan het eind van de week ben ik bij 

beide begrafenissen geweest. De agenda werd omgegooid. Ik vond het vanzelfsprekend om 

daarbij te zijn. In het besef dat ik niet alleen als Jan Hoekema aanwezig ben, maar met mijn 

aanwezigheid als burgemeester ook het verdriet van Wassenaar overbreng.’ In de dagen en weken 

na het ongeluk heeft Hoekema nog met enige regelmaat contact met de ouders. Ook spreekt 

hij soms met de ouders van de chauffeur. ‘De rechtszaak moet nog beginnen. Wat onder deze 

omstandigheden wel een opluchting is, is het feit dat er geen alcohol in het spel is geweest. Dat 

was in alle ellende goed nieuws. Verder is het afwachten hoe de zaak straks gaat lopen. Waarbij 

we ons realiseren dat elke nieuwe juridische stap het verdriet in Wassenaar weer opnieuw zal 

oprakelen.’ 

Hulpverleners 
Terugkijkend ziet Hoekema vooral een les in de richting van de betrokken hulpverleners. ´Ik heb 

een email rondgestuurd naar alle hulpverleners om hen te bedanken voor hun inzet. Ik heb later 

wel getwijfeld of ik niet meer had moeten doen. Ik ben daar niet uit. Ook omdat het begrip 

“hulpverlener” nogal diffuus is. Bij de inzet waren mensen vanuit de hele regio betrokken. De 

eerste uitruk was niet door de brandweer Wassenaar gedaan, maar door de brandweer van 

Leidschendam-Voorburg. Daar heb je van nature alweer een andere relatie mee dan met de 

mensen van je eigen korps. Toch moet je je realiseren dat het ook bij hulpverleners niet in de 

koude kleren gaat zitten om te assisteren bij een dergelijk groot ongeluk. Ik zou mijn collega ś 

adviseren om dat per keer met de brandweercommandant af te stemmen. Die kan de impact bij 

de hulpverleners het beste inschatten. Dan kun je vragen of het nodig is om samen nog even bij 

het korps langs te gaan. Al is het alleen maar om de mensen een hart onder de riem te steken.’ 

Collectieve rouw 
De belangrijkste les is voor Hoekema toch de bevestiging dat het in dit soort situaties primair om 

het menselijk contact met de nabestaanden gaat. ‘De ouders moeten aangeven wat zij willen. 

Dat is het uitgangspunt geweest en moet het volgens mij ook zijn. Rouw moet je niet zo 

collectiviseren dat de individuen eronder gaan lijden. Waar in het ene geval een bijeenkomst 

een goede manier is om een schok gezamenlijk te verwerken, zal je in het andere geval voor 

een mars met kaarsjes kiezen. In dit geval zou het door iedereen als overtrokken worden gezien 

als wij vanuit de gemeente nog iets in de Dorpskerk hadden georganiseerd. Dat zou dubbelop 

Aan het eind van de week ben ik bij beide begrafenissen geweest. De agenda werd 

omgegooid. Ik vond het vanzelfsprekend om daarbij te zijn.
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zijn geweest omdat het Rijnlands Lyceum al een initiatief had genomen. Een initiatief waar 

ook de ouders zich in konden vinden. Als je oefeningen bekijkt gaat het in Wassenaar vaak om 

windhoosscenario’s of de gijzeling van een ambassade of residentie. Maar situaties zoals dit 

ongeluk vereisen weer andere expertise. Bijvoorbeeld expertise over de verschillende stadia 

rouwverwerking en hoe groepen daar mee omgaan. Wat mij betreft zouden wij vaker stil kunnen 

staan bij de collectieve impact van emoties. Ook omdat deze situatie een sterker beroep doet op 

de rol van burgervader dan veel andere scenario’s die we met regelmaat oefenen.’ 

Rechtszaak 
De rechtbank in Den Haag heeft de bestuurder van de stationcar veroordeeld tot 240 uur 

werkstraf en 3 jaar ontzegging van de rijbevoegdheid. De rechtbank was van oordeel dat 

dit rijgedrag, gegeven de situatie dat de auto zwaar beladen was en zich twee personen in 

de achterbak zonder bank of veiligheidsgordels bevonden, moest worden aangemerkt als 

aanmerkelijk onvoorzichtig. ´Er is geen hoger beroep aangetekend ,́ aldus Hoekema. ´Ik heb 

daar geen slecht gevoel over, al blijft vooral hangen dat het voor iedereen, ook de “schuldige”, 

een vreselijk drama is. Het is in vele opzichten moreel-levenslang en het einde van een wellicht 

onbezorgde jeugd. Dat is wel de zwaarst mogelijke straf. Onontkoombaar, maar een feit.́
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“Elk moment was er de dreiging dat hij weer kon terugkomen”
Margreet Horselenberg, burgemeester van Lelystad over ‘Jack de Prikker’

In de winter en het voorjaar van 2009 wordt Lelystad opgeschrikt door ‘Jack de Prikker’. 

Een man, die lange tijd spoorloos blijft, steekt willekeurig mensen neer. Van de vier keer dat 

‘Jack de Prikker’ toeslaat, treft hij eenmaal iemand dodelijk. Margreet Horselenberg spreekt 

over een bizarre opsporingszaak die gemeente en politie lange tijd in zijn greep houdt.

Het verhaal begint op 24 december 2008, als een 60-jarige vrouw ’s avonds opeens wordt 

neergestoken. ‘Er werd een rechercheteam in het leven geroepen, maar het was op dat moment 

nog een op zichzelf staand incident. De vrouw werd in zorgwekkende toestand aangetroffen 

door politieagenten. Gelukkig heeft ze het incident overleefd. Kort daarop kwam het werkelijke 

besef dat er iets groters gaande was. Twee dagen later werd een 63-jarige man die zijn hondje 

uitliet vanuit het niets neergestoken. Tientallen agenten waren direct paraat. Een helikopter 

en speurhond werden ingezet, maar van de dader ontbrak helaas elk spoor.’ Het Algemeen 

Dagblad berichtte over de steekincidenten en benoemde de dader voor het eerst als ‘Jack de 

Prikker’, een term die al snel ingeburgerd raakte in Lelystad. Zeker na het tweede slachtoffer 

begint de onrust in de stad volgens de burgemeester merkbaar toe te nemen. In de driehoek 

wordt daarover gesproken. ‘In de driehoek werd duidelijk waar de verantwoordelijkheid van de 

burgemeester verschilt van die van de hoofdofficier. Het OM benaderde de casus eerst en vooral 

als een strafrechtelijke zaak die moest worden opgelost. De burgemeester is er verantwoordelijk 

voor om maatschappelijke onrust te voorkomen. Pas wanneer je die verschillen onderkent kun je 
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samen zoeken naar een haalbare oplossing.’ Vooral op het punt van ‘communicatie’ komen de 

verschillende verantwoordelijkheden op tafel. ‘De politie wilde graag naar buiten treden om zo 

snel mogelijk de dader te kunnen vinden. Ik begreep dat standpunt, maar wilde er tegelijkertijd 

ook voor waken dat we de onrust onnodig zouden aanwakkeren. Ik vond het beter om extern een 

laag profiel te kiezen. Mensen waren wel geschrokken maar reageerden vrij beheerst. Dan is het 

nogal een signaal wanneer je als burgemeester een bijeenkomst organiseert. 

Het schept verwachtingen, omdat je de situatie direct zwaar aanzet. Wel hebben we vanuit het 

driehoeksoverleg een persstatement uitgebracht, waarin we onze zorgen kenbaar maakten en 

mensen opriepen met tips te komen.’ 

Driehoeksoverleg 
Horselenberg merkte dat sommige van de gemeentelijke medewerkers moeten wennen 

aan de verhoudingen in de driehoek. ‘Vooral op het vlak van communicatie merk je dat er 

lessen te trekken zijn. Een communicatiemedewerker ziet de burgemeester als degene die de 

leiding heeft, maar in een driehoek zijn de verhoudingen anders. Dan is het belangrijk dat de 

communicatiemedewerkers van gemeente, politie en OM samen een afstemmingsoverleg 

vormen en tot overeenstemming komen over de teksten. Een gemeentelijke medewerker moet 

zich er ook bewust van zijn dat het risico bestaat dat er daderinformatie in een persbericht 

terechtkomt. Het OM wil niet klem komen te zitten tijdens het onderzoek of bij de latere 

rechtszaak. Vanuit de gemeente wil je betrokkenheid tonen en mensen waarschuwen, maar het 

OM is er huiverig voor om iemand al bij voorbaat expliciet tot dader te bestempelen. 

Die afstemming vereiste nogal wat overleg.’ 

Dodelijk getroffen 
Een maand na het tweede steekincident slaat ‘Jack de Prikker’ opnieuw toe. Het bloedende 

slachtoffer probeert nog hulp te zoeken bij buurtbewoners, maar overlijdt op straat aan zijn 

verwondingen. ‘Na dit derde incident zat de angst er bij de bevolking goed in, mede door het 

plotselinge en willekeurige karakter van de steekincidenten. Ook qua tijdstippen zat er geen 

herhalingskenmerk in. Dat maakte het lastig om grip te krijgen op de situatie. Ik heb hen uiteraard 

opgeroepen elk brokje informatie aan de politie door te geven. De recherche zat er bovenop. 

Er zijn twee compositietekeningen gemaakt in die periode. Ook is sms-alert ingezet, zodat 

de politie mensen kon vragen uit te kijken naar een bepaald signalement als er weer iets zou 

gebeuren. In die periode hebben zich in heel Flevoland meer dan 10.000 mensen aangemeld voor 

sms-alert, waarbij 90 procent uit Lelystad kwam.’ Voor het derde slachtoffer willen vrienden en 

familie een stille tocht organiseren. De burgemeester wordt gevraagd mee te lopen, maar houdt 

de boot af. ‘Ik heb mijn betrokkenheid met de familie wel geuit, maar wilde het vooral een kleine 

De gemeenteraad werd doorlopend op de hoogte gehouden van de stand van zaken.
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stille tocht van vrienden laten zijn. Vanuit de gemeente is er uiteindelijk niemand meegelopen. 

Na het vierde incident heeft de Driehoek besloten een bewonersbijeenkomst te organiseren. 

Die bijeenkomst verliep goed en is door de bewoners goed ontvangen.’ 

Preventief fouilleren 
Wel zorgt Horselenberg ervoor dat specifieke burgemeestersbevoegdheden van stal worden 

gehaald. ‘In de APV ontbrak de mogelijkheid om preventief fouilleren als instrument in te zetten. 

We hebben binnen twee dagen de APV gewijzigd en een veiligheidsrisicogebied aangewezen. 

De politie kon daardoor de straat op en mensen fouilleren op onder andere steekwapens. 

De meeste bewoners waren positief.’ De gemeenteraad, die bij het vaststellen van de nieuwe 

APV betrokken is, wordt door Horselenberg doorlopend op de hoogte gehouden van de stand van 

zaken. ‘Ik wilde voorkomen dat raadsleden het idee kregen dat zij als raad buitenspel stonden, 

omdat de besluitvorming in dit geval vooral in het driehoeksoverleg plaatsvond.’ 

Kliniek in Heiloo 
Horselenberg vertelt hoe de steekincidenten iedereen een paar maanden lang in de greep 

hield. ‘In een oefening krijg je vaak een scenario met kop en staart. De crisis is dan in een dag 

afgelopen. Deze crisis duurde bij elkaar wel een half jaar. En elk moment was er de dreiging dat 

hij weer kon terugkomen. Dat was voor iedereen een heel benauwend gevoel.’ 

Op dinsdagmiddag 17 maart 2009 slaat ‘Jack de Prikker’ voor de vierde en laatste keer toe. 

Een man die in de tuin van zijn woning aan het werk is wordt zonder aanleiding in zijn hals 

gestoken. Het slachtoffer is in staat om een signalement te geven. Aan de hand van zijn verklaring 

wordt een compositietekening verspreid. Ook worden buschauffeurs geïnstrueerd, omdat hij 

elke keer lopend was vertrokken. ‘En toen bleef het opeens langere tijd stil’, zegt Horselenberg. 

‘We merkten dat de rust terugkwam en het uit de belangstelling raakte. Omdat ‘Jack de Prikker’ 

niet meer van zich liet horen, is de politie in gevangenissen gaan zoeken. Want wellicht zat hij al 

vast voor een ander delict. Uiteindelijk bleek hij in een psychiatrische kliniek in Heiloo te zitten. 

Daar heeft de politie hem een jaar later gearresteerd. De rechtbank had hem in de kliniek laten 

plaatsen omdat hij volledig ontoerekeningsvatbaar was na een steekincident in Amsterdam.’ 

Verrassend einde 
Het verhaal krijgt daarmee een verrassend einde. Toch maakt de geestesgesteldheid van de dader 

weinig uit voor de beleving in Lelystad, denkt Horselenberg. ‘In Lelystad is vooral de schrik van die 

eerste periode bijgebleven. Al bleek de dader later een verwarde man te zijn, daarmee werd het 

angstgevoel niet gerelativeerd. De angst van destijds was terecht. Maar het belangrijkste dat nu 

telt is dat hij is opgepakt en de rust in Lelystad weer is teruggekeerd.’ 

Naschrift: In 2011 is via het onderzoeksprogramma van Politie en Wetenschap een publicatie uitgebracht waarin de afwegingen 

van deze casus centraal staan. Deze studie “Balanceren tussen alert maken en onrust voorkomen. Publiekscommunicatie over 

seriële schokkende incidenten” (2011) is te verkrijgen via Politie en Wetenschap. 



56 Nederlands Genootschap van Burgemeesters



57Ingrijpende gebeurtenissen

“Het was een Haags probleem op het grondgebied van Vlagtwedde”
Burgemeester Leontien Kompier van Vlagtwedde over de beëindiging van een tentenkamp met 

asielzoekers in Ter Apel

Een groep uitgeprocedeerde Irakezen begint op 8 mei 2012 een tentenkamp voor het 

Aanmeldcentrum in Ter Apel. Leontien Kompier, burgemeester van de gemeente Vlagtwedde, 

ziet het tentenkamp in korte tijd uitgroeien. Als zij op 23 mei besluit het tentenkamp te 

beëindigen, ontstaat onder juristen de nodige ophef over de vermeende disproportionaliteit. 

In het Burgemeestersblad blikt ze terug op haar overwegingen.

‘Een Haags probleem op Vlagtwedder grondgebied. Zo heb ik de situatie ervaren’, zegt

Leontien Kompier. ‘In de Volkskrant heb ik gezegd dat een eenzijdig beeld is ontstaan, vooral

rond de beëindiging van het tentenkamp. Terwijl er op alle fronten consciëntieus is gehandeld. 

De situatie begon tegen de achtergrond van twee eerdere tentenkampen in oktober en 

december 2011. In beide gevallen waren de tentenkampen van korte duur, omdat er via 

onderhandelingen tussen het ministerie en de asielzoekers vrij snel tot een oplossing werd 

gekomen. Vanuit die achtergrond zijn we in mei 2012 op het verkeerde been gezet. We dachten 

dat het wederom zo’n vaart niet zou lopen. Vervolgens werden we verrast door de snelheid 

waarmee het tentenkamp groeide. In mum van tijd was er een groep van ongeveer driehonderd 

Irakezen en Somaliërs, die meer dan twee weken bleef staan. Dat was ook voor ons als crisisteam 

een nieuwe ervaring.’
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Aandacht
Van meet af aan kiest Kompier ervoor de asielzoekers de ruimte te geven. ‘De asielzoekers wilden 

aandacht vragen voor hun situatie en de in hun ogen onmogelijke terugkeer naar het land van 

herkomst. Als burgemeester van Vlagtwedde ga ik daar niet over. Ik heb hun betogingsrecht 

te respecteren. Maar de oplossing voor het probleem moest uit Den Haag komen, niet uit het 

gemeentehuis in Sellingen.’

Openbare orde
Om de openbare orde en veiligheid rond het asielzoekerscentrum beheersbaar te houden, heeft 

Kompier nauw contact met de woordvoerders van zowel de Irakezen als de Somaliërs. ‘Op het 

aanmeldcentrum in Ter Apel werd dagelijks overleg gevoerd waarin we onder meer afspraken 

maakten over de ordedienst op het tentenkamp. Het was niet alleen druk op het kamp, maar 

ook voor de poort van het aanmeldcentrum was het een komen en gaan van auto’s met 

demonstranten en sympathisanten. Dat heeft de processen op het aanmeldcentrum behoorlijk 

verstoord, omdat het allemaal pal voor de ingang van het centrum gebeurde. Na afloop hebben 

we daarom besloten dat betogingen niet meer op die plek worden toegestaan.’

Het tentenkamp blijft in omvang groeien. ´Bij ons leidde dat tot zorgen over de beheersbaarheid. 

Het was heel warm, er ontstonden ruzies en opstootjes. Ook werden de brandveiligheid en de 

gezondheid een punt van zorg, omdat men hutje mutje op het veld stond. Wij dachten de situatie 

beheersbaar te houden door het tentenkamp af te zetten met een lint. Maar vervolgens werden 

de tenten dichter op elkaar geplaatst, waardoor het gevaar eigenlijk alleen maar toenam.’

Parlementair draagvlak
Terwijl het dagelijks overleg met de woordvoerders voortgaat, werken de hulpdiensten op de 

achtergrond verschillende scenario’s uit. ‘Met name de Somaliërs hadden aangegeven dat 

ze niets te verliezen hadden. Met die context in het achterhoofd hebben we bijvoorbeeld een 

draaiboek gemaakt hoe we zouden handelen als een wanhopige asielzoeker zichzelf in brand zou 

steken.’ Het omslagpunt komt in het weekend van 19 en 20 mei, wanneer een nieuwe golf van 

sympathisanten naar Ter Apel komt. De Irakese ordedienst geeft dan aan de zaak niet meer onder 

controle te hebben. ‘Ik heb dat weekend twee keer het tentenkamp bezocht en zag met eigen 

ogen dat de situatie onhoudbaar begon te worden. Daar kwam bij dat minister Leers op 

22 mei een handreiking deed door de asielzoekers tijdelijke opvang aan te bieden. Ook zou hij 

met de Irakese ambassadeur overleggen of een oplossing kon komen voor de Irakezen die van 

De situatie was evident onhoudbaar. Niet alleen omdat er brandgevaar op de loer lag 

en de gezondheid in gevaar was, maar ook door aanvullende dreigingsinformatie die ik 

vanuit de politie kreeg.
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het opvangalternatief gebruik zouden maken. De Somaliërs gingen niet akkoord, de Irakezen wel. 

Omdat de Irakezen verdwenen, viel ook de kern van de ordedienst op het tentenkamp weg. Nadat 

er in de Tweede Kamer was gestemd over de situatie in Ter Apel, stelde ik vast dat het duidelijk 

was hoe de kaarten geschud waren.

De Somaliërs hadden een aanbod om, net als de Irakezen, in de tijdelijke opvang te worden 

ondergebracht. Dat wilden ze niet, maar een alternatief was niet voor handen en daar was ook 

geen parlementair draagvlak voor. Er ontstond een patstelling die ik met de beëindiging heb 

doorbroken.’ 

Situatie onhoudbaar
Kompier geeft de Somaliërs te kennen dat zij hun betogingsrecht heeft gerespecteerd, maar dat 

zij nu van de overgebleven bewoners verwacht dat zij haar besluit respecteren en het tentenkamp 

uit veiligheidsoverwegingen beëindigen. ‘De situatie was evident onhoudbaar. Niet alleen omdat 

er brandgevaar op de loer lag en de gezondheid in gevaar was, maar ook door aanvullende 

dreigingsinformatie die ik vanuit de politie kreeg. Op 23 mei heb ik het tentenkamp laten 

beëindigen. Het merendeel van de betogers vertrok vrijwillig, een aantal personen weigerde te 

vertrekken.’

Dreigingsinformatie
In het bijzonder om het besluit om de betoging met een noodbevel te beëindigen is veel te 

doen geweest. Kompier: ‘Er speelden twee zaken door elkaar heen. Om de beëindiging van het 

tentenkamp te voorkomen, vroeg een aantal betogers in allerijl een voorlopige voorziening. 

De rechtbank was echter niet in staat nog diezelfde middag een zitting te organiseren. 

De rechtbank bepaalde de datum op de volgende ochtend en verzocht mij het besluit vrijwillig 

te schorsen. Dat stelde mij voor het dilemma om de beëindiging door te zetten of deze af te 

breken en te wachten op de uitspraak op donderdag 24 mei. Omdat ik de situatie te gevaarlijk 

vond om voort te laten bestaan, heb ik de beëindiging doorgezet. De voorzieningenrechter 

heeft de volgende ochtend alleen de rapportages van de GGD en brandweer in zijn oordeel 

meegewogen. De informatie over de dreiging, die ik vanuit de driehoek als burgemeester had 

ontvangen en mede aan de basis lag van mijn afwegingen, werd niet in het oordeel meegenomen 

omdat die niet op die korte termijn geanonimiseerd kon worden. Het anonimiseren was nodig 

omdat de stukken anders niet met de tegenpartij konden worden gedeeld. Omdat de rechter de 

dreigingsinformatie niet meewoog, ontstond na de uitspraak het scheve beeld dat mijn besluit 

disproportioneel zou zijn geweest. Pas in latere instantie, toen de dreigingsinformatie wel was 

geanonimiseerd, is het beeld evenwichtiger geworden. Want in een latere zaak is deze informatie 

wél meegewogen. In die rechtszaak werd de gemeente Vlagtwedde in het gelijk gesteld.’

Volgens Kompier is het beeld dat er disproportioneel is gehandeld ook gevoed door de beelden 

die tijdens de beëindiging zijn gemaakt. ‘Zo werd een politieagent in vol BraTra tenue van de 

brand- en Traangaseenheid in beeld gebracht. Deze politieagenten waren preparatief aanwezig 

om mogelijke zelfverbrandingen te voorkomen. De beëindiging zelf verliep door politieagenten 
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in vredestenue. Toch zette het scheve beeld zich vast; de politie die in vol BraTra-ornaat het 

tentenkamp “bestormt”. Het besluit van een ME-commandant om ME-busjes tussen de Somaliërs 

en de journalisten te zetten, heeft een beeld opgeroepen dat journalisten zouden zijn gehinderd.

Het blijft onduidelijk of dit bewust is gedaan of dat het vooral uit praktische overwegingen was 

omdat de betogers zich juist bij de journalisten hadden verschanst en zodoende het makkelijkst 

in de busjes waren af te voeren. Hoe het ook zij, het is een besluit dat buiten de driehoek om is 

genomen, maar niet zo had mogen gebeuren.’

Evaluatiebijeenkomst
Begin juli 2012 is de hele casus met alle betrokken partijen geëvalueerd.13 Volgens Kompier 

bleek toen nogmaals hoe veelzijdig de hele situatie was, met tal van partijen die elk hun eigen 

bevoegdheden meebrengen. ‘In de evaluatiebijeenkomst werd de samenwerking tussen de 

gemeente Vlagtwedde, Openbaar Ministerie, politie, IND, COA, Dienst Terugkeer & Vertrek 

en het ministerie door alle partijen geroemd. Ook de samenwerking tussen de verschillende 

woordvoerders verliep goed en de onderlinge betrokkenheid was groot. Het heeft ons geholpen 

om het afwegingenkader nogmaals door te lopen en te beoordelen of vanuit het juiste juridische 

kader is gehandeld. Waarbij we hebben vastgesteld dat we in de crisisbeheersing sterk hebben 

ingezet op bevolkingszorg en crisiscommunicatie, maar een gedegen juridische ondersteuning in 

de crisisbeheersing, zeker in zo’n ingewikkelde casus als deze, geen sinecure is. Het belang van een 

goede juridische ondersteuning is een les die we als gemeente Vlagtwedde vanuit deze ervaring 

zeker willen meegeven aan collegagemeenten en veiligheidsregio’s.́

Nieuw tentenkamp
Verschillende lessen uit de casus kon de gemeente begin september opnieuw benutten bij een 

nieuw tentenkamp, dat in de aanloop naar de Tweede Kamerverkiezingen in Sellingen was 

opgezet. ‘Gezien de overlast die het vorige tentenkamp voor het COA opleverde, hebben we van 

meet af aan gezegd dat er daar in de buurt geen nieuwe manifestatie meer mocht plaatsvinden. 

Uiteindelijk is achter het gemeentehuis in Sellingen ruimte gegeven om te demonstreren. 

Daar bivakkeerden in september op het hoogtepunt 33 uitgeprocedeerde asielzoekers. We hebben 

daarbij duidelijk aangegeven dat ze twee dagen na de verkiezingen het kamp ook moesten 

opbreken. Dat is in goed overleg gebeurd. En de demonstratie is ook rustig verlopen.’

13  Het verslag van de evaluatiebijeenkomst rond het tentenkamp in Ter Apel is te downloaden via de website van de gemeente 

Vlagtwedde en via www.burgemeesters.nl/vlagtwedde.
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“De brand is een blijvend litteken voor de lokale gemeenschap” 
Henk Kosmeijer over een fatale brand waarbij drie brandweerlieden omkwamen

Henk Kosmeijer is in 2008 eerste locoburgemeester in de gemeente Tynaarlo. De toenmalige 

burgemeester Jan Rijpstra verblijft in Zwitserland, wanneer drie brandweermannen van het 

plaatselijke korps omkomen bij een grote brand in een loods in De Punt. 

‘Het was een bijzondere situatie waar ik die negende mei in terechtkwam’, zo begint Kosmeijer zijn 

verhaal. ‘Jan Rijpstra zou op woensdag 14 mei afscheid nemen als burgemeester van Tynaarlo. 

Hij ging emigreren naar Zwitserland. Op de dag van de brand was hij ook in Zwitserland, waar 

zijn echtgenote al woonde. In Tynaarlo zouden we een aantal maanden zelf overbruggen, 

in afwachting van de nieuwe burgemeester. Er was geen waarnemer benoemd, omdat de 

tijdspanne te overzien was. Totdat de nieuwe burgemeester zou zijn geïnstalleerd, zouden mijn 

collega-wethouders en ik de honneurs waarnemen.’ Omdat het afscheid van de burgemeester 

de nodige drukte met zich mee zal brengen, besluit Kosmeijer die vrijdag al vroeg naar huis te 

gaan. ‘Ik voorzag dat ik het tot aan de zomer nog wel druk zou krijgen, wanneer ik als eerste loco 

de portefeuille van Rijpstra moest overnemen. Dat kwam nog bovenop mijn eigen portefeuilles 

Ruimtelijke Ordening, Financiën, Economische Zaken en Sport, die ook rijkelijk gevuld was. Met het 

Pinksterweekend in aantocht besloot ik na de lunch de boel in te pakken en met vrouw en kinderen 

naar het zwembad te gaan.’ De ontwikkelingen volgen elkaar daarna snel op. ‘Het was stralend 

weer, die dag. Een strakblauwe lucht. Terwijl we op de speelweide naast het zwembad lagen, 

schoof ineens een wolk voor de zon. Uit het niets. Het bleek een enorme rookpluim te zijn. Het 
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nieuws ging vervolgens razendsnel rond op de speelweide. Er zou een grote brand zijn bij Beuving, 

een scheepswerf langs het Noord-Willemskanaal. Al snel kreeg ik zelf een telefoontje vanuit 

het gemeentehuis dat GRIP2 was afgekondigd. Razendsnel gevolgd door het nieuws dat twee 

brandweermannen waren vermist. Bij GRIP2 hoef je in principe nog niet naar het gemeentehuis, 

maar het was mij duidelijk dat ik weg moest. Zelfs als de vermisten uiteindelijk terecht zouden 

zijn, vond ik dat je als vervanger van de burgemeester met de mannen dat moment van vreugde 

zou moet delen. Want het zal hoe dan ook heftig zijn geweest. Ofwel de situatie gaat toch de 

verkeerde kant op waardoor er een groot drama ontstaat.’ Kosmeijer verlaat het zwembad 

en gaat in rap tempo weer terug naar het gemeentehuis. Daar wordt eerst een informeel 

beleidsteam opgestart. Kort daarna schakelt de gemeente officieel door naar GRIP3. 

Rond kwart voor vijf komt het bericht binnen dat drie brandweerlieden van de post Eelde bij de 

brand zijn omgekomen. ‘In dit soort situaties merk je dat je als officiële overheidsdienst ver, ver 

achterloopt op het nieuws zoals dat in het dorp al rondgaat. Mensen weten wie zijn uitgerukt en 

wie vermist zijn. Mensen staan bij de loods, zien dingen, nemen het op of geven het door met hun 

mobiele telefoon. Op het moment dat het nieuws bij ons werd bevestigd, circuleerde het informeel 

al meer dan een uur rond in het dorp. Vervolgens ontstaat een situatie waarin je de zaken weegt. 

Enerzijds zegt je gevoel dat je eerst de familie moet informeren, anderzijds kun je richting de 

pers niet blijven volhouden dat je nog van niets weet. Drie lijkwagens zijn op dat moment al bij 

Beuving het terrein opgereden. Dat zijn feitelijkheden waar je niet omheen kunt. Daarom hebben 

we toen besloten om alleen in algemene termen het schokkende nieuws te bevestigen dat drie 

brandweermannen waren omgekomen. Zonder verdere details bekend te maken. Zonder te 

noemen van welke post zij afkomstig waren. De familie heeft later te kennen gegeven dat toch 

niet juist te vinden. Zij vonden dat zij toch als eerste hadden moeten worden geïnformeerd. 

Vanuit onze optiek konden we toen weinig anders.’ Het is op dat moment dat Kosmeijer weer met 

Jan Rijpstra belt over de situatie. ‘Na de eerste vergadering had ik hem al gesproken. We besloten 

dat het wijs was om niet halsoverkop naar Tynaarlo te komen, maar even de tijd te nemen om 

vanuit Zwitserland naar Nederland te rijden. Met alle vakantieverkeer zou het sowieso lang gaan 

duren. Hij had nog een zware week voor de boeg, dan moet je niet middenin de nacht als een 

doldrieste man over de snelweg gaan rijden.’ 

Informeren nabestaanden 
Die vrijdagavond neemt het beleidsteam een besluit dat Kosmeijer een volgende keer anders zou 

nemen. ‘Het is de taak van de politie om na ongevallen de nabestaanden te informeren. 

In dit geval vonden wij het wenselijk wanneer de nabestaanden niet alleen door de politie, maar 

Ik heb het als loco zo ervaren dat de burgemeester en ik gelijkwaardig in die crisis 

zaten. Zowel intern als extern.
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ook door de brandweercommandant zou worden geïnformeerd. Het bericht van het overlijden 

van hun dierbaren zou daarmee persoonlijker worden. Zo gezegd, zo gedaan. Gezamenlijk zijn 

zij de gezinnen langsgegaan. Daar hebben we twee lessen uit geleerd. Allereerst zijn we te lang 

afgegaan op de informatie uit het informele circuit die in het dorp rondging. Een echtgenote 

zou, zo was het verhaal, op de camping zitten. Daar is eerst gezocht. Pas toen bleek dat ze daar 

niet was, is op het huisadres gekeken. Ze bleek thuis te zijn gebleven nadat ze de geruchten had 

vernomen dat het helemaal mis was bij Beuving. Wij hebben daar onnodig veel tijd mee verdaan. 

Dat rekenen wij ons ook aan. Een tweede les was het gegeven dat de brandweercommandant 

en politieman samen de gezinnen langsgingen en we niet alledrie de gezinnen met drie aparte 

koppels hebben geïnformeerd. Nu ontstond een volgtijdelijkheid, die achteraf gezien veel te lang 

heeft geduurd. Het derde en laatste gezin is veel te laat bezocht. Een volgende keer zouden we 

toch de politie als eerste laten gaan, met daarbij de aankondiging dat de brandweercommandant 

zo snel mogelijk volgt.’ Nadat de gezinnen zijn bezocht, is de locoburgemeester in staat om 

de namen ook richting de pers vrij te geven. ‘Op het laatste moment, ik was al op weg naar de 

persconferentie, bleek op het bestuurssecretariaat dat de naam van de overleden brandweerman 

drie keer voorkwam in onze eigen gemeentelijke administratie. Er waren dus drie mensen met 

dezelfde naam. Ik wilde met 100% zekerheid weten dat ik over de juiste persoon zou praten, 

wanneer ik de persconferentie inging. Die zekerheid kon men mij op dat moment niet geven. 

Pas later op de avond konden we de namen vrijgeven met alle exacte gegevens daarbij, zoals de 

geboortedatum van de betrokken mannen.’ 

Persoonlijke emoties 
Henk Kosmeijer heeft op die avond het idee dat hij wordt geleefd. Hij houdt zich tegelijkertijd 

bezig met tal van zaken. ‘Iedereen doet zijn uiterste best, maar je merkt dat iedereen ook 

gespannen is. Een voorbeeld. De pers was aanwezig. Het is inmiddels schemerig. De vlag moet 

nog halfstok. De bode zegt dat het geen zin meer heeft, omdat de zon over een kwartier onder 

gaat en de vlag dan gestreken wordt. Ik zat op de lijn dat het wel moest. Ook al was het maar een 

kwartiertje. Daar grijp je op in, terwijl je jezelf tegelijkertijd afvraagt of jij je als voorzitter van het 

beleidsteam wel met dat soort zaken zou moeten bemoeien. Aan het eind van de avond heb ik 

dit soort zaken wel aangehaald. Iedereen was emotioneel en prikkelbaar. Daar moet je oog voor 

hebben. Op het eind van de avond was er een moment om even onderling uit te spreken dat het 

misschien allemaal niet zo bedoeld was. Dat is wel belangrijk gebleken. Om met zijn allen er stil bij 

te staan dat ook de gemeentelijke organisatie er soms doorheen zit.’ Als Kosmeijer ’s nachts laat 

thuiskomt, is dat het moment waarop hijzelf emotioneel wordt geraakt door de brand. ‘Je houdt 

je de hele middag en avond staande, tussen de beleidsteamvergaderingen en andere contacten 

door. ’s Nachts om een uur of twee kwam ik thuis en heb ik op internet naar het nieuws gekeken. 

Op de website van een van de brandweermannen las ik het verhaal van zijn zoon, die vertelde hoe 

hij met zijn vader in de Albert Heijn stond op het moment dat hij werd opgepiept. Toen brak iets 

in mij.’ Kosmeijer staat erbij stil hoe de emoties worden geparkeerd als hij aan het werk is, maar 

juist op dit soort momenten blijkt hoe broos het harnas is. ‘Een week of vier later was het VNG 

Congres in Den Bosch. Ik was al die tijd dag-in, dag-uit, met de brand bezig geweest. Ik zag het als 

een uitstapje, om even afstand te nemen van de brand. In het hotel in Den Bosch droomde ik die 
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nacht dat op het vliegveld Eelde vlak na elkaar twee vliegtuigen en een raket neerstortten. 

In gedachten had ik het beleidsteam bijeen geroepen, toen ik wakker werd. Blijkbaar zat de 

spanning nog veel meer in mijn lijf dan ik op dat moment voor mogelijk had gehouden.’ 

Op zaterdagmiddag arriveert Jan Rijpstra vanuit Zwitserland. Samen gaan de burgemeester en 

de loco bij de drie getroffen families langs. ‘Het was enorm zwaar. Tussen de bezoeken door had 

je nauwelijks een moment van ontlading. Iedereen woonde vlak bij elkaar. Na die bezoeken zijn 

we doorgegaan naar Zeegse, waar het korps bijeen was. Daar heeft Jan Rijpstra ook gesproken.’ 

De wethouder en de burgemeester trekken in de dagen daarna samen op richting de bevolking. 

‘Als loco ben je de vervanger van de burgemeester. Je bent niet de burgemeester. Dat is voor 

iedereen helder. Ook voor mijzelf. Maar tegelijkertijd heb ik het niet zo ervaren dat men mij slechts 

als tijdelijke vervanger van het boegbeeld, de burgervader zag. Ik heb het zo ervaren dat we 

gelijkwaardig in die crisis zaten. Zowel intern als extern. In het beleidsteam heeft Jan het stokje op 

die zaterdag overgenomen. Na de begrafenissen is hij weer teruggegaan naar Zwitserland en heb 

ik intern de leiding genomen op dit dossier.’ 

Steunbetuigingen 
Zowel Jan Rijpstra als Henk Kosmeijer krijgen in die zware dagen de nodige steunbetuigingen. 

‘Van de premier, de minister van Binnenlandse Zaken tot vrienden en familie die je met een sms’je 

of telefoontje een hart onder de riem steken. Dat is op dat soort momenten wel de benzine die 

je nodig hebt om de motor te laten draaien. Het doet je enorm goed, al die steunbetuigingen uit 

je omgeving.’ Ook ervaart Kosmeijer veel steun van het Brandweer Bijstandsteam (BBT), dat zich 

al op vrijdagavond meldt op het gemeentehuis van Tynaarlo. ‘Het BBT is een organisatie vanuit 

de brandweer, die de hele rouwplechtigheid uit handen neemt. Frans Schippers, de regionaal 

commandant van de veiligheidsregio Kennemerland, had de leiding over het geheel. Zijn team 

had familiecontactpersonen en organiseerde met een hele strakke planning de bijeenkomsten 

en herdenkingen die in die week zouden plaatsvinden. Dat contact is ook na de herdenkingen 

vastgehouden. Laatst is Frans Schippers weer teruggekomen, om te vertellen hoe zij het vanuit 

het BBT beleefd hebben en te delen wat goed en niet goed ging. Toen zijn ook de foto’s en 

de videoreportage van de uitvaartdiensten overgedragen.’ Op woensdag 13 mei 2008 wordt 

een stille tocht gehouden, waar bijna 5.000 mensen op afkomen. ‘De organisatie, Stichting 

Bloemencorso Eelde, had op 1.250 deelnemers gerekend. Voor al die mensen waren witte anjers 

meegenomen. De bloemen werden neergelegd bij een herdenkingsplek bij de kazerne. Ook Jan 

Rijpstra sprak en legde in een korte toespraak een link met de vuurwerkramp in Enschede, die 

op de kop af acht jaar eerder was gebeurd. Jan en ik waren er trots op dat zoveel bewoners hun 

medeleven betuigden en hun verbondenheid met de nabestaanden toonden.’ Op donderdag en 

vrijdag is Jan Rijpstra officieel geen burgemeester van Tynaarlo meer, maar op verzoek van het 

college spreekt hij namens de gemeente op de herdenkingsbijeenkomsten. ‘Door collega’s word ik 

wel eens gevraagd of Jan Rijpstra niet herbenoemd had kunnen worden. Wat ons betreft hadden 

we een mooie vorm gevonden, door hem namens het college als scheidend burgemeester te laten 

spreken. Het is een bestuurlijke discussie als je het hebt over de hoedanigheid waarin iemand 

spreekt. Of hij wel of geen ambtsketen mag dragen bij de diensten. Maar waar het in dit soort 

situaties in de kern om draait zijn de woorden die worden gesproken. Of die de nabestaanden in 



65Ingrijpende gebeurtenissen

het hart raken. Dat heeft Jan Rijpstra, burgemeester of niet, volgens ons goed gedaan. Zo is het 

ook door de nabestaanden ervaren.’ 

Onderzoekers en adviseurs 
Van de vele onderzoeken die zich na crises meldden heeft Tynaarlo, zo stelt Kosmeijer, die eerste 

week nauwelijks iets gemerkt. ‘In trainingen hoor je wel over de Onderzoeksraad voor Veiligheid van 

Pieter van Vollenhoven die zich direct meldt. Of de Arbeidsinspectie. Of de Inspectie Openbare Orde 

en Veiligheid. Daar hebben wij geen moment last van gehad. Ze meldden zich wel, maar in overleg 

zijn al die onderzoeken over de begrafenissen heen getild. Alleen het OM is diezelfde avond nog 

gestart, maar die zitten toch vanuit een andere invalshoek naar het gebeurde te kijken.’ 

Een belangrijke ervaring die het Kosmeijer krijgt aangereikt is de suggestie om een eigen 

onderzoek te starten. ‘De ervaring leert dat de onderzoeken van Inspecties en de Onderzoeksraad 

voor Veiligheid doorgaans een doorlooptijd hebben van enkele maanden tot een half jaar. 

Naar ons gevoel zou het te lang duren om de gemeenschap van Eelde zo lang in onzekerheid te 

houden over de manier waarop de brand zich had ontwikkeld. Daarom hebben we besloten al 

vrij snel de zakelijke feiten als uitruktijden en dergelijke naar buiten te brengen en daarnaast een 

extern onderzoek uit te zetten naar de brand zelf. Dat onderzoek is uitgevoerd door Ira Helsloot, 

tegenwoordig professor Besturen van Veiligheid aan de Radboud Universiteit Nijmegen. 

Dat onderzoek is ruim een maand na de brand gepresenteerd en gaf ons de mogelijkheid om een 

nieuwe stap te zetten. De conclusie van het rapport was dat “vrijwel ieder brandweermens gelijk 

had gehandeld in een dergelijke situatie”. Tegelijk bevatte het rapport scherpe aanbevelingen. 

Het maakte duidelijk dat de brandweermensen geen blaam trof, maar dat er wel harde lessen 

te trekken waren voor de brandweer in heel Nederland. In dat opzicht is het fijn wanneer de 

Nederlandse brandweer met die conclusies aan de gang kan en we niet nog een half jaar hoeven 

te wachten op de rapporten van anderen.’ 

Oefeningen 
Na zelf de nodige aandachtspunten van collega’s te hebben ontvangen, heeft ook Kosmeijer 

een aantal tips voor zijn collega (loco-)burgemeesters. ‘Zorg dat je geoefend bent. Geef helder 

aan hoe jij wilt dat de vergadering verloopt. En vraag om heldere adviezen. Maar eerst en vooral: 

oefenen. Daar leer je de basis van waaruit je moet opereren. Toen ik eerste loco werd, heb ik wel 

een cursus gevolgd. Maar ik geloof dat ik het diploma nooit gekregen heb, omdat ik het testje op 

internet nooit meer heb gedaan. Ik was de inlogcode kwijt, je kent het wel. Verder heb ik Jan wel 

eens tijdens een beleidsteamvergadering vervangen. Dan deed hij halverwege de oefening een 

stap naar achteren en liet hij mij de vergadering leiden. Daar heb ik veel van geleerd. 

Onder meer dat je de beleidsteamvergaderingen strak moet leiden. En duidelijk prioriteiten moet 

durven stellen.’ Over de adviezen: ‘In dit geval heb ik wel gemerkt dat in de praktijk de adviezen 

niet altijd zo concreet zijn als je in de oefening gewend was. Ik heb naar mijn idee veel te vaak 

adviezen gekregen als ‘u moet denken aan’ en ‘u dient zorg te hebben voor’. Ik wil concrete 

adviezen waar ik bij wijze van spreken met een ja of nee op kan antwoorden. Ook heb ik het 

belang van het notuleren onderschat. Dat was ook bij de oefeningen niet zo naar voren gekomen. 

Maar in de praktijk zie je dat je in de snelheid van het proces de notulen wat laat bungelen. 
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Als je nu terugkijkt naar die notulen, zie je met regelmaat een vraagtekentje staan. In de trant van 

‘wat hadden we daar eigenlijk afgesproken?’. Dat kan vervelend worden, zeker als er naderhand 

verschillende uitleg gegeven wordt aan het besluit. Als je de sessies niet hebt bijgewoond kunnen 

de notulen je eenvoudig op het verkeerde been zetten.’ 

Afronding 
De crisis speelt bij de wethouder nog lange tijd een rol. ‘Het is nu bijna vijf jaar geleden, maar 

nog steeds zullen zich steeds nieuwe situaties voordoen waarmee we worden herinnerd aan 

het incident op die 9e mei. Hier in Tynaarlo zal de ramp een blijvend litteken zijn voor de lokale 

gemeenschap.’ 

Naschrift: Henk Kosmeijer was op het moment van het interview wethouder in de gemeente Tynaarlo. In 2013 is hij benoemd als 

burgemeester in Marum.
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“Alleen de rol van boegbeeld is wat mij betreft een te karige invulling 
van het ambt” 
Oud-burgemeester Ab Meijerman van Veendam over een omgekomen brandweerman en een reeks 

van brandstichtingen in Veendam

Na een aantal eerdere brandstichtingen in Veendam gaat het op 8 maart 2010 opnieuw mis. 

Op die dag ontstaat rond 3.15 uur een brand in de Kerkstraat. De brand heeft fatale gevolgen. 

De 44-jarige brandweerman Wiebe de Vries komt om het leven nadat hij onder een vallende 

muur terecht is gekomen. Ab Meijerman blikt terug op de impact van de brand en zijn rol als 

voorzitter van het beleidsteam.

‘In een aantal maanden tijd hebben wij in het centrum twaalf of dertien keer brand gehad’, zegt 

Ab Meijerman. ‘Je zag per brand de onrust in de samenleving toenemen. Het ging in een aantal 

gevallen om horecapanden waar de brandstichting ook kon worden aangetoond. Dat waren 

doorgaans verzekeringskwesties. Maar het merendeel van de branden is nog niet opgelost. 

Dat blijft frustrerend. Voor iedereen. De bewoners, de winkeliers, maar ook voor de politie en 

mijzelf. Wij hebben het cameratoezicht in het centrum in de loop van de tijd opgeschaald. 

Ook is het toezicht op straat van stadswachten en politie toegenomen. Maar omdat je zoiets 

niet tot in lengte van jaren kunt volhouden is dat in januari 2009 weer afgeschaald. Vervolgens 

bleven de branden doorgaan, niet alleen in Veendam maar ook in de buurgemeente Menterwolde. 

Toen op 8 maart 2010 weer een brand in het centrum was uitgebroken, werd ik volgens afspraak 

opgepiept. Terwijl ik er naartoe reedt schaalde het al vrij snel op van middelbrand naar zeer 
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grote brand. Onderweg kreeg ik al het bericht dat er twee gewonden waren, vermoedelijk 

brandweerlieden. Vlak nadat ik ter plaatse was is de partner van Wiebe gealarmeerd, omdat het 

toen al duidelijk werd dat het een zorgelijke situatie was. Kort daarna is Wiebe overleden.’ 

Gemeentehuis 
Wiebe is voor de burgemeester geen onbekende. ‘Hij werkte niet alleen bij de vrijwillige 

brandweer, hij werkte ook op het gemeentehuis. Vanuit de personeelsvereniging had hij mij drie 

jaar geleden eerder of ik Sinterklaas wilde spelen op het gemeentelijke kinderfeest. Hij speelde 

samen met zijn kinderen en partner Zwarte Piet. Daar kende ik hen van.’ De burgemeester besluit 

om met de partner van Wiebe mee naar huis te gaan om het verschrikkelijke nieuws over zijn dood 

aan de kinderen te vertellen. ‘Op het moment dat wij bij de brand vertrokken had de pers bij de 

brand al gehoord om wie het ging. Dat gerucht ging razendsnel. Na een half uur ben ik bij het 

gezin van Wiebe weggegaan en ben ik naar het gemeentehuis gereden. Daar hebben we conform 

de plannen van Crisismanagement Groningen met de regionaal commandant het gemeentelijk 

beleidsteam gestart. Inmiddels was de eigen brandweer teruggetrokken van de brand. 

Het blussen werd overgenomen door naburige korpsen. De brandweer kwam bijeen op de kazerne 

om samen de dood van Wiebe te verwerken. Wij gingen op het gemeentehuis aan de slag met 

alles dat geregeld moest worden. Om kwart voor acht hebben wij in de raadzaal bekend gemaakt 

dat er inderdaad een dodelijk slachtoffer was gevallen en om wie het ging. Vervolgens is er nog 

een driehoeksoverleg geweest, omdat brandstichting niet werd uitgesloten. Tussendoor zijn de 

eigen gemeentewerkers geïnformeerd. Om half tien was er nogmaals een beleidsteam, daarna 

hadden wij rond tienen een persconferentie.’ Tijdens de persconferentie wordt een slag om de 

arm gehouden over de oorzaak van de brand. ‘Wij hebben gecommuniceerd dat we het sterke 

vermoeden van brandstichting hadden. Dat was mede ingegeven door het feit dat een discotheek 

op 200 meter afstand op hetzelfde moment ook had vlamgevat. Maar uiteraard staat het pas 

vast wanneer het bewijs ervoor op tafel ligt. Wij hebben niet om onze vermoedens heen gedraaid. 

Gezegd hoe het zat’, zegt Meijerman. ‘In de driehoek besloten wij om het toezicht weer op te 

schalen en waar nodig ook de juridische voorbereidingen te treffen voor extra maatregelen op het 

gebied van toezicht en handhaving.’ 

Onderzoeken 
Terwijl de hele dag vergaderd wordt, bieden diverse partijen hun hulp aan. ‘Het NGB heeft ook 

hulp aangeboden. Op basis van eerdere ervaringen, niet alleen uit ’t Zandt maar ook elders, 

gaven zij een aantal concrete aandachtspunten mee. Een van die aandachtspunten ging over 

Er was veel boosheid in de zaal, maar ik heb daar gezegd dat ik die boosheid bij mijzelf 

herkende. Uiteindelijk begreep men dat het opsporen van brandstichtingen heel lastig is.
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de onderzoeksinstanties die zich op een crisis als deze storten. Wij zijn er heel alert op geweest 

dat de Inspectie OOV en de Arbeidsinspectie snel tot overeenstemming zouden komen om 

gezamenlijk hun onderzoeken uit te voeren. Het is een les die onder meer is opgedaan na het 

ongeval met een brandweerduiker in Terneuzen; daar werden brandweerlieden door verschillende 

onderzoeksinstanties over hetzelfde onderwerp ondervraagd, wat een zware last voor de mensen 

werd. Met die les in het achterhoofd is het ons gelukt om de onderzoekers te bewegen samen 

een feitenrelaas op te laten stellen en de rest van het onderzoek zoveel mogelijk op elkaar 

af te stemmen. Ook worden alle onderzoeken op dezelfde dag gepresenteerd, zodat wij niet 

maandenlang van het ene rapport naar het andere rapport leven.’ 

Naaste familie
In zijn rol als voorzitter van het beleidsteam heeft Ab Meijerman goed voor ogen hoe hij 

in crisissituaties de regie in eigen hand wil houden. ‘In situaties wordt je van veel kanten 

ondersteund. Wanneer je alle hulp toelaat is het risico groot dat je de leiding uit handen geeft 

aan de adviseurs om je heen. Ik ben mij daar heel bewust van geweest. Dat gold niet alleen voor 

de adviseurs op het gebied van crisis management, maar ook ten aanzien van het Begrafenis 

Bijstand Team van de brandweer. Uit het rapport over de brand in De Punt (2008) was mij 

bijgebleven dat het BBT goed werk verrichtte, maar soms ook een overdonderend gevoel kon 

achterlaten bij de mensen waarmee het samenwerkte. Dat gevoel wilde ik voorkomen. Met goede 

afspraken hebben gemeente en BBT samen een mooie herdenking voor Wiebe kunnen opzetten.’ 

Mede omdat Meijerman de partner van Wiebe kent, heeft hij bij de opzet van de herdenking 

extra aandacht voor de plek die de familie inneemt. ‘Wiebe was een brandweerman in hart en 

nieren. Hij had eerder de herdenkingsbijeenkomsten naar aanleiding van de brand in De Punt 

meegemaakt. Kort voor de brand had hij tegen zijn partner gezegd dat hij dat ook wilde, als hij 

ooit als brandweerman zou overlijden. De bijeenkomst werd een herdenking met korpseer, maar 

wel dusdanig dat de familie zich er in kon herkennen. Het was een mooie bijeenkomst met een 

openbaar deel en een besloten deel, waar de familie met goed gevoel op terugkijkt.’ 

Bewonersavonden 
Kort na de brand organiseert de gemeente ook een bijeenkomst voor de bewoners uit het centrum 

van Veendam. Het is een bijeenkomst met veel emoties. ‘Er was veel boosheid in de zaal, maar 

ik heb daar gezegd dat ik die boosheid bij mijzelf herkende. Uiteindelijk begreep men dat het 

opsporen van brandstichtingen heel lastig is. Wij deden wat wij konden. Het camerasysteem was 

uitgebreid en er werd energie in extra stadswachten gestoken. Tegelijkertijd heb was duidelijk 

dat de gemeente deze maatregelen niet tot in de eeuwigheid kon blijven volhouden. Mensen 

droegen zelf tips aan, bijvoorbeeld om een aantal bosjes weg te halen zodat het zicht op de 

openbare ruimte zou verbeteren. Daar zijn wij de volgende dag direct mee aan de slag gegaan.’ 

Na een week neemt de brandweer van Veendam zelf weer de diensten over van de omringende 

korpsen. De eerste brand waar het korps mee te maken krijgt is nota bene het buurpand van de 

winkel waar Wiebe de Vries omkwam. ´Men pakte het professioneel op, maar het ging brandweer 

en omwonenden uiteraard niet in de koude kleren zitten. Wij zijn die nacht doorgegaan. Met het 

college zijn we de volgende dag de straat opgegaan, om met ondernemers en buurtbewoners te 



70 Nederlands Genootschap van Burgemeesters

praten. Opnieuw hebben we een bewonersavond georganiseerd. Dit keer kwamen er ongeveer 

150 mensen op af. Waar de eerste keer het gevoel van verslagenheid, angst en boosheid 

domineerde, waren het nu vooral daadkracht en solidariteit die overheersten. Het gevoel van 

“Hoe kunnen we samen erger voorkomen?”´ In nauw overleg met het Openbaar Ministerie heeft 

burgemeester Meijerman gekeken in hoeverre een noodverordening kan bijdragen aan de snelle 

opsporing van de mogelijke dader of daders. ´Al vrij snel na de fatale brand kwam in de driehoek 

ter sprake of we tot preventief fouilleren moesten overgaan. Uiteindelijk is besloten om het in een 

noodverordening te vervatten, omdat daarmee de kans van slagen bij een uiteindelijke rechtszaak 

groter is. Als preventief fouilleren op basis van een veiligheidsrisicogebied wordt ingesteld, dan is 

er een samenhang nodig met de Wet Wapens en munitie. In deze situatie wilden wij niet specifiek 

op wapens fouilleren, maar op zaken die zouden kunnen worden gebruikt voor brandstichting. 

De politie krijgt in de noodverordening de bevoegdheid om in het kader van de noodverordening 

passanten te fouilleren, waarmee materieel gezien hetzelfde wordt bereikt. Alleen is de 

slagingskans bij een eventuele rechtszaak nu groter.’ 

Rollen van burgemeester 
Als Ab Meijerman terugkijkt naar de periode van de branden, komt hij te spreken over de adviseurs 

in het gemeentelijke en regionale beleidsteam. ‘Van het begin af aan heb ik voor ogen gehouden 

dat ik de situatie zo klein als mogelijk en zo groot als nodig wilde maken. Dat vereist maatwerk en 

hier en daar ook wat tegendruk richting adviseurs. Om mij heen heb ik adviseurs gezien die met 

de beste bedoelingen advies gaven dat niet op de wens aansloot. Een adviseur moet voor ogen 

houden wat voor burgemeester hij tegenover zich heeft. Dat lessen van de pyromaan uit ’t Zandt 

mogelijk relevant zijn, maar dat tegelijkertijd niet elke situatie één-op-één vergelijkbaar is. 

Dat de sociale controle en cohesie in ’t Zandt met 900 inwoners anders zijn dan in het centrum 

van Veendam. Die flexibiliteit heb ik bij sommigen wel gemist.́  Daarnaast valt het Meijerman op 

dat de adviseurs om hem heen sterk geneigd waren op hem in de rol van “burgervader” te duwen. 

´De rest zouden zij bij wijze van spreken wel regelen. Met die visie ben ik het principieel oneens. 

Vanuit de wet is de burgemeester de rol van opperbevelhebber gegeven, die moet je dan ook 

waarmaken. Pak de regie en laat zien wie de keuzes maakt. Waarbij je best wat weerstand mag 

ontvangen als je jezelf overschat. Maar alleen de rol van boegbeeld op mij nemen is wat mij 

betreft een te karige invulling van het ambt.́  
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“Op de bijeenkomst voor bewoners heb ik zelf een verklaring van de 
zedendelinquent voorgelezen”
Burgemeester Jack Mikkers van Veldhoven over de bedreigingen van een zedendelinquent in een 

woonwijk

Jack Mikkers wordt op zaterdagmiddag 1 november 2008 geïnformeerd door de politie 

dat het huis van een zedendelinquent is beklad. Het is de start van een week waarin de 

burgemeester de ontstane onrust moet kanaliseren.

‘Het begon op het moment dat in de Veldhovense wijk De Kelen circa 250 brieven waren bezorgd. 

In de brief werd een bewoner van een woning in de wijk beschuldigd van pedofilie, misbruik en 

verkrachting van meisjes tussen de 8 en 14 jaar. De brieven, van een anonieme afzender, waren 

verzonden in een envelop met postzegel. De afzender of afzenders hadden er werk van gemaakt. 

Twee dagen daarvoor was de woning van de beschuldigde al beklad met rode verf. Hij woonde 

daar samen met zijn vriendin in een koophuis.’ De burgemeester reageert vol ongeloof op het 

bericht. Hij licht de adviseur integrale veiligheid en de communicatieadviseur in. ‘We dachten 

allemaal: dit kan toch niet bij ons in Veldhoven? Daarbij woonde de man ook nog eens in een 

kinderrijke wijk. Tegenover een speeltuin.’ Op dat moment kan de politie al wel vertellen dat een 

deel van de inhoud van de brief klopt. ‘Ze wisten dat de beschuldigde was veroordeeld, maar pas 

een klein deel van zijn straf had uitgezeten. Hij stond op de wachtlijst om op korte termijn zijn 

resterende straf uit te zitten. Hij was veroordeeld voor zedendelicten die hij niet in Veldhoven had 

gepleegd. Op het moment dat de buurt onrustig werd, was de beschuldigde inwoner al uit eigen 
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beweging elders ondergedoken. Zijn vriendin was nog wel in de woning. Daar bleef alle informatie 

eigenlijk bij.’ De burgemeester had verwacht dat de politie met een draaiboek zou komen over 

hoe met de situatie om te gaan. ‘Maar dat had de politie niet voorhanden. Wel had de politie 

inmiddels buurtbrigadiers de wijk ingestuurd om de maatschappelijke onrust te peilen. Maar een 

concreet draaiboek voor dit soort situaties lag er op dat moment niet bij hen.’ 

Daderschap en slachtofferschap
Terwijl Mikkers zich verbaast over het feit dat er geen draaiboek beschikbaar is, herinnert Jack 

Mikkers zich een gesprek met zijn collega-burgemeester uit de gemeente Asten. ‘Hij had contact 

gehad met het Nederlands Genootschap van Burgemeesters rondom de IJslandse bankencrisis.’ 

De burgemeester belt diezelfde zaterdagmiddag het crisisnummer van het Genootschap. ‘In het 

eerste telefoongesprek kreeg ik al de nodige ervaringen en adviezen van collega’s doorgespeeld. 

Dat gaf mij een aantal handvatten om concreet met de maatschappelijke onrust aan de slag te 

gaan. In het telefoongesprek hebben wij het onder meer over het daderschap gehad. Je moet 

voorkomen dat je op de stoel van de rechter gaat zitten en te snel partij kiest. Doordat ik de 

ervaringen van anderen hoorde, werd mij duidelijk dat niet zozeer de beschuldigde hier de dader 

was, maar ik vooral diegenen die het huis hadden beklad en de anonieme brief hadden gestuurd 

moest aanspreken. Die waren over de schreef gegaan en waren op zijn minst ook dader. Daarin 

merk je dat het goed is om je eigen overwegingen te kunnen toetsen aan ervaringen van collega-

burgemeesters, want die aanpak was niet mijn primaire gedachte. Maar het gaf wel precies 

mijn gevoel weer. Want onze rechtsorde is nooit bedoeld om een veroordeelde tot aan zijn dood 

met in het verleden gepleegde daden, hoe vreselijk ook, te blijven volgen. Het werd mij duidelijk 

dat ook zijn vriendin, die wel op de hoogte was van het verleden van haar partner, slachtoffer 

van de situatie was. Ik wilde haar daarom spreken. De politie was niet direct enthousiast over 

dit idee, maar zorgde er uiteindelijk wel voor dat ik haar telefoonnummer kreeg. Ik wilde mijn 

steun richting haar uitspreken, waarbij ik haar ook vertelde dat ik haar partners’ daden niet ging 

goedpraten. Maar dat ik wel vond dat de anonieme brief en het bekladden van het huis volstrekt 

ontoelaatbaar waren. Ze waardeerde het enorm dat de burgemeester belde. Ze wisten beiden 

wel dat zijn verleden ooit naar buiten zou komen, alleen niet wanneer. Nu het zover was voelde zij, 

maar ook haar vriend, zich gesterkt doordat de burgemeester ook oog voor hun positie had.’ De 

burgemeester neemt die zaterdag ook contact op met de officier van justitie, om te vragen wat 

precies de status is rondom de veroordeling van de man. ‘Ik wist tot op dat moment niet dat de 

uitvoering van de veroordeling nog moest plaatsvinden. Hij had zes maanden gekregen, waarvan 

hij nog maar twee weken in voorarrest had gezeten. De opgelegde straf was nog niet uitgevoerd. 

Ondertussen was hij wel bezig met therapie. Maar ik was altijd in de veronderstelling dat iemand 

altijd direct zijn straf moest uitzitten zodra hij of zij veroordeeld was. Volgens de officier van 

justitie gebeurt dat alleen in films, omdat justitie een hele planning heeft wie waar terecht kan in 

een regime dat past bij de straf die is opgelegd.’ 

Scenariodenken
De communicatieadviseur en adviseur integrale veiligheid zijn ’s middags al bezig met het 

bedenken van scenario’s. ‘Nu het rustig bleef, hadden we de tijd om verschillende scenario’s voor 
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te bereiden. Vraag was niet óf de pers hier lucht van zou krijgen, maar vooral wanneer! Er zou dus 

op enig moment gecommuniceerd moeten worden. We benaderden niet actief de pers, maar 

mocht het nodig zijn, dan had het gekund. We hebben gedrieën gediscussieerd over het dilemma: 

informeer je nu al de hele wijk of roep je daarmee juist extra onrust op? De politie gaf immers 

aan dat er slechts een handjevol meldingen waren over de anonieme brief. Wij hebben er dus van 

afgezien om de wijk die zaterdag te informeren.’ Uiteindelijk komt de politie uiteindelijk toch met 

een protocol; een protocol voor een terugkerende pedofiel. Mikkers: ‘In onze situatie betrof het 

geen pedofiel die in de wijk terugkeerde, maar een inwoner van Veldhoven, een dader van een 

zedendelict die zijn daden ergens anders had gepleegd. Daardoor kon het protocol ons niet echt 

verder helpen.’ De burgemeester staat even stil bij de vraag of burgemeesters standaard moeten 

worden geïnformeerd als een veroordeelde pedoseksueel uit hun gemeente weer op vrije voeten 

komt. ‘Ik wil dat eigenlijk helemaal niet weten. Ook een veroordeelde pedoseksueel moet ergens 

wonen. Ik kan me voorstellen dat de buurt gevoelens heeft rondom een teruggekeerde pedofiel 

in hun wijk, want dat heb ik ook. Maar ik heb ook het volste vertrouwen in onze rechtsstaat. Een 

veroordeelde wordt nadat hij zijn straf heeft uitgezeten weer onderdeel van deze maatschappij. 

Onze rechtsorde is nooit bedoeld om die man tot aan zijn dood met in zijn verleden te blijven 

volgen. Wie ben ik dan als burgemeester van Veldhoven om te zeggen dat hij niet in mijn 

gemeente mag wonen?’ Gedurende het weekend blijft de situatie naar omstandigheden rustig. 

Bewoners spreken met elkaar over de brieven, maar het leidt niet tot ongeregeldheden. 

Bewonersbijeenkomst
Op maandag 3 november 2008 zijn er overleggen tussen de communicatieadviseur, de adviseur 

integrale veiligheid, de politie en de burgemeester over de toenemende maatschappelijke onrust 

in de wijk en de te volgen strategieën. ‘We merkten dat er wel behoefte was om over de situatie 

te praten. Hoewel het altijd een ver-van-mijn-bed-show was voor de mensen, kwam de emotie 

naar buiten toen het nieuws tot de bewoners doordrong. We spraken af om maandagavond de 

informatiebijeenkomst voor direct omwonenden te houden. De andere wijkbewoners zouden 

op passende wijze worden geïnformeerd.’ Tot aan de informatieavond heeft de burgemeester 

het druk met het informeren van de fractievoorzitters, het college van B&W, de vier scholen 

in de wijk en het wijkplatform. ‘De schooldirecteuren waren niet op de hoogte van de situatie. 

Terwijl toch op het schoolplein door velen over het voorval werd gesproken. Uiteindelijk waren 

de schooldirecteuren die avond aanwezig, net als ongeveer 80 wijkbewoners. De pers was er 

niet bij; bewust niet. We kozen voor een specialistenavond, vanwege de ongenuanceerdheid 

van de brief. We hebben het de avond wel specifiek over die man gehad, natuurlijk daar kom je 

niet omheen. Maar we hebben het accent gelegd op hoe het in dit soort gevallen in Nederland 

is geregeld. De avond stond dus in het teken van de bredere context. Ik heb zelf gesproken 

over het bekladden van het huis en het versturen van de brief en natuurlijk over de onrust die is 

ontstaan. De Geestelijke Gezondheidszorg Eindhoven en de Kempen, de GGzE, kwam praten over 

de behandeling van veroordeeld pedoseksuelen met de boodschap: “Dit is wat we doen, u mag 

op ons vertrouwen”. Ook Slachtofferhulp was aanwezig om een verhaal te houden. Ik heb de 

Reclassering uiteindelijk niet uitgenodigd. In mijn voorbereidende gesprek met een medewerker 

van de Reclassering stond deze te veel stil bij de definitiekwestie. “Een pedofiel recidiveert, 
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en uw inwoner niet”. Dat was een te genuanceerde boodschap voor de bewonersbijeenkomst. 

Net zoals je in de volksmond ook over de pyromaan van ’t Zandt spreekt, terwijl het volgens 

psychiaters geen pyromaan maar een brandstichter is. Het leek me geen goed signaal om over 

dat soort definities te discussiëren met de bewoners erbij. In al mijn communicatie heb ik het 

woord pedofiel vermeden. Ook de officier van justitie hebben we niet aanwezig laten zijn op de 

informatieavond. Dat was een gezamenlijke afspraak van de driehoek. Dat hing weer samen met 

de feiten waarvoor hij veroordeeld was. Ook daarin zitten nuances die lastig zijn uit te leggen. 

De veroordeling gaat over het binnendringen van het lichaam. Onder deze term valt een breed 

spectrum aan daden, variërend van een tongzoen tot geslachtsgemeenschap. Om ook hier een 

definitiekwestie te vermijden, is de officier thuisgebleven. Bovendien wilden we voorkomen dat hij 

van bewoners specifieke vragen over de casus zou krijgen waar hij absoluut niet over kon spreken.’ 

De brief waar alles mee begon, mag die avond niet onbespreekbaar blijven. De burgemeester 

vertelt de bewoners die avond dat de brief ten dele op waarheid berust. Heel bewust begint de 

burgemeester met de boodschap dat ook hij is geschrokken van het nieuws en geeft daarna feiten 

weer, zonder waardeoordeel. Hij bevestigt dat een deel van de brief waar is, waarvoor hij ook zijn 

straf moet uitzitten. Met het oog op privacy kunnen verder geen details worden gegeven. 

‘Op dat moment vielen er enkele tranen in de zaal’, aldus Mikkers. ‘Enkele mensen reageerden fel 

en vonden dat hij Veldhoven uit moest. Maar een directe buurvrouw zorgde voor een nuance. 

Ze zei: “Ik ben blij dat ik het weet wat hij heeft gedaan. Vanaf nu ben ik er alerter op. Maar verder 

heb ik helemaal geen probleem met hem.” Die avond heb ik nog een persoonlijke verklaring van 

de betrokkene voorgelezen. De boodschap was duidelijk: “Ik heb het gedaan, maar ik ben ook 

slachtoffer van de hele situatie in de wijk”. Die boodschap kwam bij nagenoeg iedereen binnen, 

op een enkeling na. Aan het eind van de bijeenkomst hield een wijkbewoner een samenvattend 

betoog, waarin hij de gemeente complimenteerde met de stappen die waren genomen om de 

buurt te informeren. Ik hoefde daar als burgemeester niets meer aan toe te voegen.’

Informatiebrief 
Na de bijeenkomst is besloten om actief de lokale pers te benaderen’, licht Mikkers toe. ‘Voor de

overige wijkbewoners is er nog een informatiebrief gemaakt. De brief lag bij de bewoners op de 

deurmat voordat de krant was gedrukt. De lokale pers pakte het goed op totdat de landelijke pers 

het nieuws overnam. Die zijn ongenuanceerder. Ze hebben binnen no time de anonieme brief 

achterhaald. Ze wilden ook de burgemeester voor de camera. Maar dat heb ik niet gedaan. 

Ten eerste stond alle informatie in de informatiebrief. Die stond inmiddels ook op onze website. 

Ten tweede moest niet het beeld gecreëerd worden dat de burgemeester zich met de situatie 

Heel bewust ben ik begonnen met de boodschap dat ik ook geschrokken was van het 

nieuws. Daarna kwamen de feiten, zonder waardeoordeel.
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wilde profileren. We hadden er juist op ingezet om de boel rustig te houden, dan is het beter om 

de casus niet groter te maken dan strikt noodzakelijk is. Voordeel van deze aanpak is wel geweest 

dat de zaak na één dag al niet meer actueel was. Rondom de landelijke media hebben we ook 

een les opgedaan. Achteraf bezien hadden we op de bewonersbijeenkomst de bewoners moeten 

voorbereiden op de komst van de media in hun wijk. Dat hebben wij niet gedaan, waardoor men 

zich overrompeld voelde. Eigenlijk zou je mensen tips kunnen meegeven hoe ze met de media 

kunnen omgaan. Sommige bewoners belden de gemeente op om te klagen over de media. 

Ze wisten soms niet eens wat ze hadden gezegd voor de camera, als er een microfoon onder hun 

neus wordt gedrukt. Men voelt zich uit beleefdheid toch genoodzaakt om de media te woord te 

staan, terwijl mensen dat diep in hun hart soms helemaal niet willen. Wat ook niet handig was, 

is dat het huis van de betrokkene juist werd schoongemaakt op de dag dat de camera’s in de 

wijk waren. Dit leverde uiteraard mooie televisiebeelden op.’ Na het eerste telefoongesprek met 

de vriendin houden de burgemeester en zijn adviseurs continu het contact. De vriendin geeft 

een aantal keer haar complimenten over de wijze waarop de gemeente en haar partners de 

zaak aanpakken. ‘Zij voelen zich gesteund.’ Begin december belandt de man achter de tralies. 

‘Hij heeft zelf gevraagd om met spoed zijn straf uit te mogen zitten. Het eind van het verhaal 

is dat ze niet meer terug willen naar de wijk. Dit vind ik heel spijtig, want van mij hadden ze in 

Veldhoven mogen blijven wonen. Maar ze waren bang dat hij niet meer van het opgeplakte etiket 

zou afkomen. Daarom wilden ze samen ergens anders opnieuw beginnen. Ze vroegen nog of we 

konden bemiddelen in een woonruimte. We gaan in elk geval kijken wat de mogelijkheden hierin 

zijn.’ De burgemeester wil in de omgang met betrokkenen nog een les meegeven: ‘Zet je

nummerherkenning uit. Want de vriendin zag mijn mobiele nummer en bleef mij bellen met 

allerlei praktische vragen. Dat contact is uiteindelijk overgedragen aan de adviseur integrale 

veiligheid, maar het was beter geweest als ik vanaf het begin af aan daar niet tussen had 

gezeten.’ Wat de burgemeester opvalt, is dat veel mensen onbekend waren en zijn met dit type 

crisis. ‘Maar je neemt in dit soort situaties als burgemeester veel beslissingen. Zo was 

het organiseren van een specialistenavond een goed idee. Toch vergeet je altijd wel wat. 

We vergaten te kijken welke expertise we nog meer in huis hadden. Onze eigen mensen 

bijvoorbeeld van jeugdbeleid. Maar al met al hebben we in korte tijd vrijwel alle partijen bij de 

zaak kunnen betrekken. Het was een korte maar hevige periode, door snel duidelijkheid te geven 

aan betrokkenen is het relatief rustig gebleven in Veldhoven.’ 
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“Ik was net zo geschrokken als ieder ander en zat met dezelfde vragen”
Francisca Ravestein, burgemeester van Opsterland, over een babydrama in Nij Beets

In augustus 2010 wordt de Friese gemeente Opsterland opgeschrikt door een babydrama in 

Nij Beets. De politie arresteert een 25-jarige vrouw, op verdenking van de moord op haar vier 

kinderen. Francisca Ravestein blikt terug.

‘Ik was net terug van een vakantie in Engeland, toen ik op donderdagavond door de politie 

werd gebeld. In een woning in Nij Beets, een dorp van 1.700 inwoners, was een babylijkje 

gevonden. De politie had het vermoeden dat er meer lichamen zouden worden gevonden. 

Op zo´n moment is het vakantiegevoel helemaal weg. De moeder, een tandartsassistente, 

was inmiddels gearresteerd op verdenking van de moord. Het was voor veel mensen een 

onbegrijpelijke situatie omdat niemand in haar naaste omgeving iets van de zwangerschappen 

had gemerkt. Op haar werkgever na. Hij was gaan twijfelen aan het verhaal dat ze draag-

moeder zou zijn voor een ander stel. De ouders en haar jongere zus hadden van de vier 

zwangerschappen nooit iets gemerkt.’ 

Persbijeenkomst
Op diezelfde donderdagavond wordt ook voor een aantal bewoners in Nij Beets al duidelijk dat er 

iets ernstig mis moet zijn. ‘Er stonden auto’s van de recherche voor de deur. Dan is het in de buurt 

helder dat het niet om een reguliere inbraak gaat’, zegt Ravestein. ‘Maar op dat moment was 

het voor de politie nog te vroeg om al mededelingen te doen. De politie zat zelf nog volop in het 
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onderzoek. Op vrijdagmorgen ben ik geïnformeerd door de teamchef en hebben we kort daarop 

een driehoeksoverleg op het gemeentehuis gehad. Met de politie en de hoofdofficier van justitie 

heb ik afgestemd hoe de rest van de dag zou gaan verlopen. De internetsite Wâldnet had al foto’s 

gemaakt van het politieonderzoek dat gaande was. Ze waren ons ter wille door de foto’s nog niet 

direct online te zetten. Dat gaf ons de tijd om de persconferentie die wij ’s middags wilden houden 

grondig voor te bereiden. We hebben de rollen in de persconferentie verdeeld. De politie en de 

hoofdofficier van justitie vertelden over wat zij hadden aangetroffen en over het onderzoek. 

Ik ben vooral ingegaan op de impact die het nieuws had op de lokale gemeenschap. 

Ik was natuurlijk net zo geschrokken als ieder ander en zat met dezelfde vragen. Ook heb ik 

aangekondigd, dat er de volgende dag een bijeenkomst zou worden georganiseerd voor de 

bewoners van het dorp. Voor zover mogelijk is er ingegaan op de eerste geruchten die rondgingen 

in het dorp. We hebben ook aangegeven dat er nog erg veel onduidelijk was omdat het onderzoek 

nog maar net gestart was.’ 

Bewonersbijeenkomst 
‘Ik wilde nog voor de persconferentie bij Plaatselijk Belang polsen hoe zij de noodzaak van een 

bijeenkomst inschatten. Toen ik belde, was de voorzitter van Plaatselijk Belang vlak daarvoor al 

gebeld door zijn buurvrouw. Hij vroeg me: “Het gaat zeker over de babylijkjes?” Dan blijkt maar 

weer hoe snel het nieuws rondgaat. Maar we zaten gelukkig op één lijn. Het leek hem ook goed 

om bewoners gelegenheid te geven om vragen te stellen.'

Op het gemeentehuis helpt iedereen mee om de brieven klaar te maken waarin de bijeenkomst 

wordt aangekondigd. ‘Een medewerker heeft de brieven in het hele dorp rondgebracht. Uit de 

brief was al duidelijk op te maken dat we waarschijnlijk geen nieuwe informatie zouden kunnen 

geven, maar mensen wel de gelegenheid wilden bieden om ervaringen te delen en te praten 

over de situatie. Op veel vragen moest het antwoord immers nog komen. “Hoe heeft dit kunnen 

gebeuren? Waarom heeft niemand iets gemerkt?” Desondanks bleek de bijeenkomst een 

meerwaarde te hebben. Het gaf mensen de ruimte om hun emoties te delen. Bij sommige mensen 

bracht de dood van de baby’s bijvoorbeeld weer eigen ervaringen met overleden jonge kinderen 

naar boven. De aanwezige hulpverleners van Slachtofferhulp wisten daar goed mee om te gaan. 

Uiteindelijk zijn tweehonderd mensen op de bijeenkomst afgekomen’. 

‘Het gevoel van verbazing overheerste bij de bijeenkomst’, vertelt Ravestein ‘Dat beeld werd 

bevestigd in de gesprekken die ik in het dorp had. Iedereen was ook begaan met het lot van de 

moeder en haar familie. Men was bedroefd, maar niemand was boos. Er heerste vooral ongeloof. 

Er zijn geen draaiboeken voor. Maar je bekijkt van moment tot moment wat 

verstandig is.
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Scholen
‘Hulpverleners zijn ook bij de twee basisscholen in het dorp langsgegaan’, zegt Ravestein. ‘Twee 

weken later was de zomervakantie voorbij en zouden de scholen weer opengaan. Het gonsde van 

de geruchten en gruwelverhalen onder de jeugd. We vonden het belangrijk dat de scholen in staat 

waren om de kinderen alles op een juiste en verantwoordelijke manier te vertellen. Daar zijn de 

scholen professioneel bij ondersteund.’ 

Omgaan met media 
Beetsterzwaag - waar de tandartspraktijk staat - en Nij Beets - de woonplaats van de verdachte - 

worden die dagen overspoeld door media. ‘Media stonden overal te filmen. Men klom zelfs op een 

ladder om in de tandartspraktijk naar binnen te kijken. Ik heb de mensen op het hart gedrukt dat 

niemand zich verplicht hoefde te voelen om met de pers te praten. Maar we merkten dat mensen op 

hun hoede waren. Die wezen op journalisten die alleen rondliepen om te registreren hoe wij zouden 

reageren als er nieuwe ontwikkelingen in het onderzoek zouden zijn. In zekere zin was men ook op 

zoek naar stereotypen. Een mevrouw met een kinderwagen heeft ongewild alle journaals gehaald. 

Dat paste blijkbaar in het plaatje dat de media voor ogen hadden. Na de bewonersbijeenkomst 

waren er zes camerateams om te vragen hoe ik als burgemeester de avond had beleefd. 

Ook krijgt Ravestein meerdere malen het verzoek om haar verhaal bij Knevel en Van den Brink te 

komen doen. ‘Ik heb gezegd dat ik daar geen behoefte aan had. Voorlopig heeft de verdachte 

negentig dagen hechtenis gekregen. Zolang het onderzoek loopt heb ik weinig toe te voegen. 

Dan leg ik liever prioriteit bij de eigen inwoners.’ 

Contact met ouders 
´Dit had overal kunnen gebeuren ,́ zegt Ravestein. ´Er zijn geen draaiboeken voor. Maar je bekijkt 

van moment tot moment wat verstandig is. Zo heb ik ook contact opgenomen met de familie 

van de gearresteerde vrouw. Want ik besefte mij dat het ook voor de familieleden een bizarre 

werkelijkheid moet zijn. Ik wilde mij niet aan hen opdringen, maar heb aangeboden om langs te 

komen. Als mensen daar onder die omstandigheden geen behoefte aan zouden hebben is dat 

geen punt. Maar als mensen aangeven dat ze mijn gezelschap wel op prijs stellen, dan wil ik er ook 

voor hen zijn.’

Enige weken later blijkt de rust maar langzaam terug te keren in Nij Beets. Bewoners klagen 

over ramptoeristen die bij de woning van de verdachte een kijkje komen nemen. ‘Bij de hekken 

voor de woning lagen knuffels en bloemen. Op een gegeven moment kregen buurtbewoners er 

schoon genoeg van. Met hulp van Plaatselijk Belang hebben zij de knuffels, bloemen en kaarsen 

weggehaald. Daar is de gemeente niet aan te pas gekomen. Ik vond het een bijzonder en 

daadkrachtig optreden van de buurt.’ 

Dorpsfeest 
Het dorpsfeest dat elke twee jaar in Nij Beets wordt gehouden is dit jaar uitgesteld. ‘Men had 

de energie niet om er een feest van te maken. De babymoord was niet de enige schok voor het 

dorp. Een paar weken eerder was een man uit het dorp omgekomen bij een bedrijfsongeval in de 

Eemshaven. Kort daarvoor waren twee jonge inwoners aan kanker overleden. Mensen uit Nij Beets 
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kwamen zelf met het idee om het feest af te blazen. Ik denk dat het een verstandig besluit was.’ 

Inmiddels is op het gemeentehuis de rust weer een beetje teruggekeerd. Al beseft Ravestein dat 

de babymoorden elk moment weer kunnen worden opgerakeld zodra er nieuwe ontwikkelingen 

zijn. ’Toen de vrouw bekende dat zij de baby’s om het leven had gebracht, hebben wij in het 

dorp posters opgehangen. Daarop stonden telefoonnummers die inwoners konden bellen als zij 

daar behoefte aan hadden. Het is nu wachten op nieuwe ontwikkelingen. Het onderzoek duurt 

voort. Over een aantal maanden begint de rechtszaak. Dan zullen we opnieuw polsen hoe het 

dorp met de situatie omgaat. We overleggen dan of het nodig is om vanuit de gemeente nog 

iets te organiseren, of dat de mensen het zelf prima kunnen verwerken. In die zin is de rol van 

de gemeente vergelijkbaar met de rol die ik als burgemeester richting de familie vervulde. Als er 

behoefte is dan zullen we er zijn, maar we gaan ons niet onnodig opdringen.’

Naschrift: Het gerechtshof in Leeuwarden heeft de vrouw in oktober 2012 veroordeeld tot 3 jaar cel en tbs met dwangverpleging. 

Volgens het Gerechtshof was er geen sprake van moord maar van doodslag. De vrouw had vooraf geen plan, zo oordeelden de 

rechters. Deskundigen stelden eerder vast dat ze aan de aangeboren afwijking polymicrogyrie leed. Daardoor is zij verminderd 

toerekeningsvatbaar, heeft ze geen normbesef en geen vermogen tot zelfreflectie.
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“We waren niet blij maar opgelucht toen de dader gepakt werd”
Burgemeester Albert Rodenboog van Loppersum over de serie brandstichtingen die ’t Zandt in zijn 

greep hield

Met de arrestatie van een 20-jarige verdachte wordt in 2007 een reeks van brandstichtingen 

in ’t Zandt gestopt. Burgemeester Albert Rodenboog van Loppersum kijkt terug op 

een periode waarin de ontwikkelingen elkaar in hoog tempo opvolgden en de kleine 

dorpsgemeenschap op het Groninger platteland werd geteisterd door 19 branden. 

De reeks van branden start volgens burgemeester Rodenboog direct met een bijzondere brand. 

‘De eerste brand vond op 4 augustus 2007 plaats in een leegstaand pand, in het midden van het 

dorp’, zo vertelt Rodenboog. ‘Omdat het een oud huis van een aalmoezenier was, werd van meet 

af aan rekening gehouden met het feit dat er mogelijk nog munitie in het huis lag. Het hele dorp 

was uitgelopen om te zien wat er gaande was. De hulpverlening was groots opgeschaald. Als 

burgemeester moest ik op enig moment zelfs het besluit nemen om een van de muren met een 

shovel naar binnen te drukken. Dat maakte de brand in dat opzicht wel bijzonder. Gelukkig bleek 

dat er geen munitie in het pand lag en dus spraken we gekscherend nog van een “mooie oefening”. 

Rodenboog weet op dat moment nog niet dat de bewuste brand het werk is van een pyromaan. 

Onrust onder bewoners
´Het idee dat er mogelijk sprake was van een pyromaan begon echter al snel te dagen. De tweede 

brand vond ook in een leegstaande woning plaats. Ook hier was het gas en licht al afgesloten. 
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Toen zetten wij de eerste vraagtekens. De hulpdiensten maakten al de opmerking dat muizen 

niet met vuur spelen. We waren op ons hoede.́  De branden volgen elkaar daarna in hoog tempo 

op. Naarmate het aantal branden toeneemt, beginnen de lokale media zich ook steeds sterker 

op ´t Zandt te richten. ´Week na week kwamen de branden terug. Naarmate de situatie langer 

aanhield begon ook de onrust onder de bewoners toe te nemen.́  De burgemeester vertelt hoe hij 

naar manieren zocht om de rust in het dorp te behouden. ´Ik bemerkte bij mijzelf dat ik keer op 

keer hetzelfde verhaal hield tegen de media. Vanuit de gemeenschap kwamen er signalen op mij 

af dat de kinderen slechter sliepen, uit angst voor nieuwe branden. Dat was voor mij de aanleiding 

om nadrukkelijk iets richting de bevolking te doen. Ik wilde de bevolking bijpraten en laten zien 

dat we er vanuit de overheid bovenop zaten.́  De politie was op dat moment nog niet zover om 

een gezamenlijke bewonersbijeenkomst te organiseren. ´De politie vroeg zich in eerste instantie 

af of überhaupt iets er verteld kon worden. Het onderzoek was immers nog in volle gang en een 

bijeenkomst zou het verloop daarvan kunnen schaden. Na een gezamenlijk overleg waren ze 

gelukkig toch bereid om mee te werken aan een ontmoeting met de dorpsbewoners. 

Op een besloten bijeenkomst hebben we hen ingelicht en betrokkenheid getoond. De politie heeft 

vooral verteld over de dingen die zij sinds de eerste brand had ondernomen. Al met al was het een 

goede avond.́  Later wordt de bijeenkomst nog drie keer herhaald. ‘Er kwamen per keer circa 

120 mensen op de bijeenkomsten af. Op een van de bijeenkomsten heb ik mensen erop gewezen 

dat er een gerede kans was dat de pyromaan op dat moment in de zaal zat. Op een dergelijk 

moment wordt het dan ijzig stil. Later blijkt dat de jongen die als verdachte is opgepakt ook 

daadwerkelijk aanwezig is geweest bij een van die bijeenkomsten. We zaten er dus niet ver naast 

met onze inschatting.’ 

Politiepost in het dorp
Omdat de angst en zorgen onder de bevolking blijven, zoekt Rodenboog naar nieuwe strategieën. 

‘Ik pleitte voor een politiepost in het dorp. Terwijl in heel Nederland her en der politieposten 

waren gesloten, pleitte ik ervoor om in een dorp een 24-uurs post te bemannen. Het idee is tot 

aan de korpsleiding doorgesproken. Uiteindelijk is in het dorpshuis een post geopend, waar men 

in de dagsituatie kon binnenlopen, een babbeltje kon maken en opvallende zaken kon melden. 

Dat heeft uiteindelijk erg goed gewerkt.’ Waar gedurende de eerste branden vooral de lokale en 

regionale media als het Dagblad van het Noorden en RTV Noord op de branden afkomen, merkt 

Rodenboog bij de tiende brand dat ´t Zandt inmiddels onderdeel is geworden van een heuse 

landelijke mediahype. ´Ik dacht nog, wat gebeurt me hier? Zo’ n beetje heel Nederland was naar 

’t Zandt gekomen om verslag te doen. Om hen tegemoet te komen hebben we op een gegeven 

moment een persconferentie gegeven met de laatste stand van zaken.’ Rodenboog staat stil 

bij deze persconferentie. ‘We hebben toen de fout gemaakt om de persconferentie echt aan te 

kondigen, waardoor er bij de pers verwachtingen ontstonden dat wij met groot nieuws zouden 

komen. Toen bleek dat we alleen het nieuws van de tijdelijke politiepost konden geven en nog niet 

met de aanhouding van een mogelijke dader naar buiten kwamen, was dat voor de aanwezige 

media een teleurstelling. We dachten alles juist te coördineren door de filmploegen tegelijkertijd 

te woord te staan. Maar onder deze omstandigheden werkte dat averechts.’ 

Lange tijd is de voormalige blusploeg uit ’t Zandt bij veel dorpsbewoners verdachte nummer één. 
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‘Het was een buitengewoon vervelende situatie. In 2006 had de gemeenteraad besloten om de 

brandweerpost in het dorp op te heffen. Al bij de eerste brand bij het pand van de aalmoezenier 

kreeg ik dat besluit weer terug op mijn bord, door dorpsbewoners die me toevertrouwden dat 

de “aig’n brandweer ’t met ain stroaltje nog had kunn’n bluss’n”. Hoe dan ook, het besluit is 

indertijd weloverwogen genomen. Via een herverdeling van de posten was de dekking in ’t Zandt 

gegarandeerd, waardoor de brandweerpost in het dorp niet langer in stand hoefde te worden 

gehouden. Toen de branden ontstonden, hadden veel mensen richting de oude blusgroep iets van 

‘het zal wel iemand van de brandweer zijn’. Dat was voor de betrokken jongens heel vervelend, 

juist omdat ze zo geworteld zijn in de lokale samenleving. Ze kregen het ook moeilijk toen de 

politie hen wilde horen. Er bestaat een verschil tussen “verhoren” en “horen”. In het eerste 

geval ben je verdachte, in het tweede geval niet. Toch leverde ook het “horen” van de blusploeg 

spanning op in het dorp. Aan de pers hebben ze doorlopend uitgelegd dat zij het niet waren. 

Gelukkig had de jongen die uiteindelijk is opgepakt niets van doen met de voormalige blusploeg 

uit ’t Zandt’. 

Tips van basisscholen
Achter de schermen wordt hard gewerkt om de dader te pakken te krijgen. Ook defensie wordt 

betrokken bij de operatie en biedt onder meer technische ondersteuning met nachtkijkers. Op het 

hoogtepunt zijn veertig rechercheurs betrokken bij het onderzoek. ‘De recherche kreeg daarnaast 

ondersteuning uit onverwachte hoek’, zo vertelt Rodenboog lachend. ‘Op een gegeven moment 

kreeg ik een e-mailtje binnen van een basisschool uit Staphorst. Zij hadden in een kringgesprek 

over de pyromaan gesproken en mailden een aantal tips door. Ik heb hen keurig teruggemaild 

dat ik hen bedankte voor de tips en dat ik deze aan de politie zou doorgeven.’ Het e-mailtje uit 

Staphorst blijkt de voorbode te zijn voor stapels post die in de dagen daarna op het bureau van 

de burgemeester landen. ‘Ik wist niet wat me overkwam. Totdat mij later bleek dat er wekelijks 

op de basisscholen een actueel thema wordt gekozen, waar de groepen over spreken. Laat 

nou net de pyromaan van ’t Zandt die week als landelijk thema voor de basisscholen te zijn 

gekozen.’ Rodenboog bladert door de mappen vol met tips die hij van basisscholen uit het hele 

land mocht ontvangen. ‘We kregen tal van tips binnen. Zoals deze: “Als ze de pyromaan vinden, 

sluit hem dan levenslang op, dan kunnen de kinderen rustig slapen. Groetjes van Nathalie” of 

deze: “U moet overal camera’s ophangen en spioneren. Als u de pyromaan pakt dan is mijn 

bankrekeningnummer dit-en-dit”.’ Een minder wenselijke ”tip” komt van een paragnost, die op 

een congres in Groningen zegt dat de pyromaan “Edwin” heet en uit het dorp komt. ‘Dat stond 

vervolgens op de voorpagina van het Dagblad van het Noorden. Diezelfde ochtend hing Edwin 

bij mij aan de lijn. Hij woonde middenin het dorp en was helemaal overstuur.’ De jongen is gebeld 

De volgende dag was het 5 december. Ik wilde voorkomen dat we dan nog meer heisa 

in het dorp zouden krijgen.
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door RTL4 en SBS6, die al met een filmploeg onderweg zijn naar ’t Zandt om opnamen te maken 

van zijn ontkenning. ‘In een goed gesprek heb ik hem ervan kunnen overtuigen dat het beter was 

om af te zien van het interview, om te voorkomen dat hij de situatie, zowel voor zichzelf als voor 

het dorp, van kwaad tot erger zou maken. 

De volgende dag was het vijf december en ik wilde voorkomen dat we dan nog meer heisa in het 

dorp zouden krijgen.’ Dan slaat het noodlot toch toe. ‘We zaten middenin de cyclus van branden, 

toen midden op de dag een grote bewoonde boerderij afbrandde. Het hele dorp was weer 

overstuur. Later bleek dat het een “gewone” brand met een technische oorzaak was. 

Het leidde tot een vreemd gevoel. Enerzijds was ik opgelucht dat het niet het werk van de 

pyromaan was, anderzijds was het een nieuw drama voor iemand wiens huis was afgebrand.’ 

Naarmate het aantal branden groeit, neemt ook de zorg toe dat de medewerking van de burgers 

omslaat naar kritiek. ‘In totaal heeft het vier maanden geduurd. Je verwacht dat het geduld op 

een gegeven moment opraakt. Het is vooral dankzij de grootschalige inzet en de zichtbaarheid 

van de politie geweest, dat het omslagpunt nooit is bereikt. Zo zijn huis-aan-huis bezoeken 

afgelegd om mensen te bevragen over de mogelijke dader. Het was duidelijk dat ook de politie 

alles uit de kast haalde om het probleem uit de wereld te helpen.’ 

Aanhouding
De opsporing leidt op 19 december 2007 tot de aanhouding van de 20-jarige verdachte, een 

inwoner uit het dorp. ‘Ik heb gedurende het hele onderzoek tegen de politie gezegd dat ik 

geen namen wilde horen. Ik had al moeite genoeg om mij te concentreren op mijn eigen rol als 

boegbeeld richting het dorp. Dat wilde ik niet laten vertroebelen door kennis over mensen die 

mogelijk verdacht werden van betrokkenheid bij de branden.’ Het bericht dat tot een aanhouding 

wordt overgegaan bereikt Rodenboog, wanneer hij een bezoek brengt aan de politiepost in het 

dorpshuis. ‘De politie kwam uit het hele land om het onderzoek te ondersteunen en de post te 

bemannen. Daar hing een aparte sfeer. Voor veel van de politieagenten was het een kleine reünie, 

mensen die elkaar jaren niet hadden gezien kwamen elkaar in ’t Zandt tegen.’ Als Rodenboog 

op de post arriveert wordt hij verzocht om naar Groningen te komen, alwaar hij door het hoofd 

van het onderzoeksteam nader zal worden bijgepraat. ‘Toen ik daar de naam van de verdachte 

vernam en het gegeven dat hij en zijn familie daadwerkelijk uit ’t Zandt kwamen, bekroop mij 

direct het gevoel van “dit is niet best”. Bij de politie was een lichte euforie waar te nemen. Ik had 

op dat moment veel meer oog voor de kant van de verdachte en zijn familie. Ik stelde mij een 

jonge jongen voor, die hiermee de ruiten van zijn eigen leven ingooide.’ 

Opgelucht
Op de latere persconferentie kiest Rodenboog, daarin bijgestaan door voorlichter Hans 

Coenraads, zijn woorden zorgvuldig. ‘Vanuit de Voorlichterspool van de veiligheidsregio ben ik 

een aantal weken ondersteund door Hans Coenraads, die toen nog bij de gemeente Stadskanaal 

werkte. Samen stelden we vast dat we vooral ”opgelucht” waren. We waren niet zozeer “blij” dat 

we een mogelijke dader te pakken hadden, maar we waren vooral “opgelucht” omdat het mysterie 

in ’t Zandt was opgelost en er een einde zou komen aan de periode van onrust.’ 
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Nog voor de persconferentie op het hoofdbureau van politie legt Rodenboog contact met de 

familie van de verdachte. Ook in de dagen na de aanhouding buigt Rodenboog zich nadrukkelijk 

over de familie van de dader. ‘Op de afsluitende bewonersbijeenkomst heb ik nog nadrukkelijk het 

verzoek gedaan om de familie niet met de nek aan te kijken. Dat is gelukkig ook niet gebeurd. 

Die zijn enorm goed opgevangen door het dorp. Daar ben ik ontzettend blij om.’

Collegiaal sparren
Ik heb in die weken onder meer contact gehad met Jan Mans en het Genootschap, om te sparren 

over de aanpak die we hadden gekozen. Mans stuurde me nog een sms’je, nadat ik in Nova had 

toegelicht dat we een verdachte te pakken hadden. Dat zijn zaken die je enorm goed doen. 

Ook de betrokkenheid van de korpsleiding, de commissaris van de Koningin en collega-

burgemeesters hebben me goed gedaan. Juist die collegiale betrokkenheid is enorm belangrijk 

voor je functioneren in dergelijke unieke situaties.’ De waardering richting de burgemeester wordt 

ook gedeeld door de eigen inwoners. ‘Op de nieuwjaarsbijeenkomst werd aan de branden in 

’t Zandt gememoreerd. Men sprak zijn waardering uit voor mijn optreden. Mijn echtgenote en ik 

werden in het zonnetje gezet. Het was fijn om die waardering ook uit de eigen gemeenschap te 

vernemen.’ 

Naschrift: In 2008 is Johnny B. door de rechtbank in Groningen veroordeeld tot een gevangenisstraf van 24 maanden waarvan 

9 voorwaardelijk. Er kwam geen hoger beroep. In 2012 werd hij opnieuw bestraft vanwege een nieuwe reeks brandstichtingen en 

(pogingen tot) inbraken. Voor die feiten kreeg hij vijf jaar cel opgelegd.
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“Steenmarters teisterden de basisschool”
Mark Slinkman, burgemeester van Rijnwaarden over dierenoverlast op een basisschool in Tolkamer

Een basisschool in Tolkamer wordt in september 2011 geteisterd door een vlooienplaag. 

De vlooienplaag is het gevolg van een groep steenmarters, die zich op de zolder van de school 

heeft genesteld. De school moet leeg en de kinderen krijgen maandenlang elders les. 

Mark Slinkman, burgemeester van Rijnwaarden, blikt terug op een Kafkaiaanse periode 

waarin de beschermde diersoort een hoofdrol speelde.

‘Voor mij begon het met een briefje dat mijn dochter van zes meekreeg van school’, vertelt 

burgemeester Slinkman. ‘De school had besloten twee dagen dicht te gaan om een ernstige 

vlooienplaag de kop in te drukken. Ik nam tijdens de vakantie van een wethouder de portefeuille 

volksgezondheid waar en ben langsgegaan toen de deuren weer open gingen. In gesprek met 

de directrice werd duidelijk dat de vlooien afkomstig waren van de prooien die steenmarters 

mee naar binnen sleepten. De school had de symptomen wel bestreden, maar de oorzaak niet 

weggenomen. Sterker nog, de steenmarter is een beschermde diersoort die de school niet 

zomaar mag verstoren. Advies van een expert gaf aan dat de school in korte tijd met zekerheid 

opnieuw overlast zou krijgen van vlooien en ander ongedierte.’ Bovendien viel er van alles naar 

beneden in de klas. ‘Op de plafondplaten lagen bergen uitwerpselen en kadavers van prooidieren. 

Urine lekte langs de ramen de klassen in, veertjes en stof dwarrelden naar beneden. Ik wilde 

weten hóe ongezond dat was, maar was al van plan om maatregelen te nemen. Het zijn mooie 

dieren, maar de gezondheid van de kinderen kon niet ondergeschikt zijn aan het belang van 



88 Nederlands Genootschap van Burgemeesters

de steenmarter.’ Na het bezoek aan de school belt Slinkman met de GGD. Hij vraagt om een 

gezondheidsonderzoek. ‘De school had eerder ook al pogingen gedaan om de GGD naar Tolkamer 

te halen, maar daar werd toen niet de urgentie van onderkend. Nu kwam de GGD diezelfde dag 

wél poolshoogte nemen. Een aantal plafondplaten werd opgetild en toen werd de ernst van de 

situatie direct duidelijk. De steenmarters sleepten hun prooien naar boven. Delen die niet werden 

opgegeten lagen daar te verrotten. De steenmarter had in het voorjaar bovendien een behoorlijk 

aantal jongen gekregen; die werden volwassen en leverden daarmee ook steeds meer overlast op. 

Ook voor de GGD was het zonneklaar dat deze situatie zo snel mogelijk moest worden aangepakt. 

Wat hen betrof moest de school op zo kort mogelijke termijn de deuren sluiten.’ 

Herhuisvesting 
Als het voor alle betrokken partijen duidelijk is dat er direct maatregelen moeten worden 

genomen, besluiten de school en de burgemeester om diezelfde avond nog een bijeenkomst 

voor de ouders te beleggen. ‘De ouders waren erg ongerust over de gezondheidsgevaren van een 

directe blootstelling aan dode dieren en grote hoeveelheden uitwerpselen. Ook de aankondiging 

dat de GGD adviseerde om binnen enkele weken een ander onderkomen voor de elf klassen 

te zoeken, hakte er in. Er was nog geen idee waar de kinderen ondergebracht konden worden. 

De ouders waardeerden onze openheid, en spraken vertrouwen uit richting de directrice en de 

gemeente.’ Een hectische zoektocht volgde naar onmiddellijk beschikbare ruimte die geschikt 

was om verantwoord onderwijs te kunnen geven. Met name de ICT, die heden ten dage voor 

digiborden en het downloaden van lesstof van essentieel belang is, vormde een belangrijke 

moeilijkheidsfactor. De gemeente gaf het voorbeeld, door vier van de elf klassen op te nemen. 

‘Het was hartverwarmend hoe de gemeenteraad en onze ambtenaren op mijn verzoek hun werk- 

en vergaderruimte op wilden geven. Ook uit de vele aanbiedingen vanuit de gemeenschap bleek 

mij weer hoe een klein dorp groot kan zijn.’ Drie weken na het GGD-rapport is de school leeg; op 

de steenmarterfamilie na dan. 

Beschermde soort 
‘Een groot deel van het probleem is te herleiden tot de status van de steenmarter’, zo vertelt 

Slinkman. ‘Het is een bijzonder beest dat in ons land beschermd is. Een steenmarter mag niet 

zomaar gevangen worden. In de provinciale ontheffing die we binnen een week na aanvraag in 

huis hadden, stond dat we de steenmarters mochten vangen. Echter: vanwege de stress voor het 

dier door gevangen name en verplaatsing, zouden we de dieren binnen 100 meter van de school 

weer moeten loslaten. Je reinste waanzin omdat de steenmarter zeker eerder in de school terug is 

In totaal worden 98 kinderen ondergebracht in het gemeentehuis. De Koningin overziet 

de kinderen die in de raadzaal in de computerhoek aan het werk zijn.
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dan de man met de val.’ Inmiddels is Mark Slinkman, zo zegt hijzelf, steenmarterexpert geworden. 

‘De marter heeft een hoofdverblijfplaats in een bepaald territorium. In dit geval is de school in 

Tolkamer het hoofdverblijf. Daaromheen liggen dan nog een paar andere verblijven, in winkels en 

woningen. In de school hebben de steenmarters hun nest gekregen. Gezien de overlast denken we 

dat er vijf jongen waren. In september heeft moeder de jongen verstoten. Voor de school is dat 

winst, maar het betekent wel dat de andere steenmarters elders in het dorp hun territorium zullen 

hebben gezocht. Bovendien bleef de moeder in de school achter. Die steenmarter moesten we dus 

wel weg zien te krijgen, om te voorkomen dat het probleem zich elk jaar opnieuw zou voordoen.’ 

Territorium 
Om de moeder te vangen wordt in eerste instantie gebruik gemaakt van een geavanceerde 

vangkooi. ‘Het lokaas bestond uit met pindakaas besmeerde eieren. Vele tientallen lokeieren 

werden door het dier verorberd, en her en der lekte eierstruif door het plafond. Maar de val werd 

zorgvuldig gemeden, en we hebben er geen marter mee gevangen. De school werd intussen 

afgesloten. Er is kippengaas in de spouwmuren geplaatst en er zijn speciale dakpannen geplaatst. 

Nu zijn wij een aantal maanden verder en is het gebouw vermoedelijk afdoende dichtgemaakt, 

zodat de marters hopelijk niet meer naar binnen kunnen komen. De wetgeving zorgde ook bij het 

afsluiten van de school voor een dilemma. Je mag de dieren absoluut niet insluiten, dus je kunt 

een pand pas dichtmaken als je zeker weet dat er geen marters meer binnen zitten. 

Begin daar maar eens aan, met vele honderden meters donkere ruimte boven de plafonds, 

uitgestrekte kruipruimtes en een uitgebreid, maar onzichtbaar gangenstelsel binnen de 

spouwmuren. Binnen zijn alle plafondplaten inmiddels gelicht en ontdaan van kadavers en poep. 

Het was een intensieve klus die meer tijd vergde dan we vooraf hadden ingeschat, omdat de 

situatie nog veel ernstiger bleek dan in eerste instantie werd gedacht.’ Tijdens de verbouwing 

zit een deel van de kinderen in een voormalig architectenkantoor en in de basisschool in Lobith. 

‘Daarnaast zitten vier klassen, met in totaal 98 kinderen, sinds september in het gemeentehuis, 

waaronder in de raadzaal. De Koningin overziet al maanden de kinderen in de computerhoek, 

terwijl de raad in een nabijgelegen café vergadert. Ook de directrice en het secretariaat van de 

school zijn in het gemeentehuis ondergebracht. In eerste instantie dachten we dat we de periode 

tot aan de herfstvakantie moesten overbruggen. Later werd dat de kerstvakantie. Inmiddels zijn 

we voorzichtig al naar alternatieve locaties aan het kijken voor onze eigen nieuwjaarsreceptie, 

omdat we er niet zeker van zijn dat de kinderen dan alweer terug kunnen naar hun eigen school’. 

Haagse lobby 
De beschermde status van de steenmarter is volgens burgemeester Slinkman een Nederlandse 

toevoeging aan Europese regelgeving. ‘Eigenaardig genoeg is het in Duitsland, waaraan mijn 

gemeente aan drie zijden grenst, geen beschermd dier. Maar in Nederland staat de steenmarter 

op de zogenoemde ”rode lijst”. De provincie was ons zeer ter wille, maar was ook met handen 

en voeten gebonden aan de regelgeving. Al met al zat er weinig anders op dan de steenmarter 

proberen te vangen, los te laten en zo goed mogelijk te voorkomen dat het beestje weer terug 

zou keren in de school.’ Slinkman stelt dat het lastig aan inwoners valt uit te leggen dat de 

steenmarter de beschermde status heeft, als het dier tot zoveel schade leidt. ‘Er ontstaat 



90 Nederlands Genootschap van Burgemeesters

voor enorme bedragen schade aan huizen en auto’s, onder meer doordat de kabels worden 

doorgeknaagd. Het is paradoxaal dat je nauwelijks iets kunt doen om je eigendommen te 

beschermen, omdat de marter wordt beschermd. Mensen zijn in principe verantwoordelijk 

voor hun eigen schade, maar in dit geval ontstaat schade door iets waartegen je vrijwel geen 

schadebeperkende maatregelen kan en mag nemen. Dat klinkt onredelijk.’ Om de problematiek 

inzichtelijk te maken, gaat de gemeente Rijnwaarden nu een enquête uitzetten onder de eigen 

inwoners. ‘Volgens de inschatting van de expert is er alleen al in de kern Tolkamer ruimte voor 

circa 40 steenmarters. En dan hebben we nog vijf kernen en een omvangrijk buitengebied. 

Wij willen nu goed onderzoeken hoeveel schade de gemeente en particulieren van die populatie 

ondervinden. Dat willen we dan onder de aandacht brengen van de staatssecretaris. Het is dan 

aan Den Haag om te bepalen of binnen de bebouwde kom nog langer territoria van schadelijke 

dieren getolereerd moeten worden, dan wel dat een ordentelijke schadevergoedingsregeling in 

het leven wordt geroepen.

Naschrift: Op 28 september 2011 stelde Kamerlid Koopmans (CDA) vragen over het bericht “Steenmarter verjaagt 

schoolkinderen”. De vragen en antwoorden zijn terug te vinden onder Kamervragen (Aanhangsel) 2011-2012, 238.



91Ingrijpende gebeurtenissen

“De inwoners waren opgelucht omdat er duidelijkheid leek te zijn in 
de moordzaak die Ruinen zo lang had beziggehouden”
Peter Snijders, voormalig burgemeester van De Wolden over de moord op Andrea Luten en de 

verdwijning van Willeke Dost

In het voorjaar van 2010 komt het onderzoek naar de moord op Andrea Luten opeens in 

een stroomversnelling. Het stoffelijk overschot van het 15-jarige meisje was in mei 1993 

gevonden langs het fi etspad tussen Ruinen en haar school in Hoogeveen. Nadat het 

onderzoek jarenlang muurvast zit, komt de doorbraak in mei 2010 als een DNA-match naar 

een inwoner uit Hoogeveen leidt. In dezelfde periode zijn er ook nieuwe ontwikkelingen in de 

geruchtmakende vermissingszaak van Willeke Dost uit Koekange. Bij haar toenmalige woning 

wordt opnieuw forensisch onderzoek gedaan, in de hoop een oplossing te forceren in deze 

cold case uit januari 1992. 

Peter Snijders is nog maar kort burgemeester als hij in gesprekken met dorpsgenoten merkt dat 

de beide zaken nooit in de vergetelheid zijn geraakt. Door de politie wordt hij al snel op de hoogte 

gebracht van de stand van zaken in de twee onderzoeksdossiers. ‘De moordzaak van Andrea 

Luten was de enige onopgeloste moordzaak in Drenthe. Het hield het korps bezig. Na veertien 

jaar had men de hoop nog steeds niet opgegeven dat het ooit tot een oplossing zou komen. 

Bij Willeke Dost was officieel sprake van een vermissing, maar de politie kreeg de laatste jaren 

steeds sterkere vermoedens dat er meer aan de hand zou kunnen zijn. Beide zaken kwamen met 

regelmaat terug in de overleggen die ik van tijd tot tijd met de districtschef en de officier van 
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Justitie had. Eind 2009 besloot de politie om de zaak Willeke Dost nog een keer grondig tegen 

het licht te houden. Daar gaat uiteraard politiecapaciteit in zitten dus daar heb je het dan met 

elkaar over. De politie wilde opnieuw de zaak tegen het licht houden omdat er te veel open eindjes 

waren. Dingen die niet klopten of niet logisch leken.́  

Doorbraak 
Snijders bespreekt met de politie dat hij op de hoogte wil worden gehouden van ontwikkelingen 

in de beide dossiers. ‘Ik wilde er op tijd bij betrokken worden, omdat ik dan in staat zou zijn om 

mijn rol naar de gemeenschap te vervullen. Terwijl de politie druk bezig was met de zaak Willeke 

Dost kwam opeens het nieuws dat in de zaak Andrea Luten een doorbraak was gekomen. Een man 

uit Hoogeveen was bij de politie in beeld gekomen door zijn DNA-profiel. Hij had DNA moeten 

afstaan nadat hij zich in het najaar van 2009 schuldig had gemaakt aan huiselijk geweld. In de 

databank, waarin de DNA-gegevens van verdachten en veroordeelden worden opgeslagen, was 

vervolgens een hit gekomen. Voor alle betrokkenen was het een enorme verrassing, omdat de man 

daarvoor nog nooit in beeld was geweest.́  De burgemeester wordt bijgepraat door politie en de 

hoofdofficier van Justitie van het arrondissement Drenthe, Monte van Capelle. ‘De informatie die 

ik kreeg was summier, omdat Justitie op het moment dat ik de hoofdofficier sprak de verdachte 

nog aan het observeren was. Ik wist weinig meer dan dat het om een ondernemer uit Hoogeveen 

ging. Dat was desondanks belangrijke informatie voor mij, omdat het voor het scenario veel had 

uitgemaakt als de potentiële dader uit Ruinen zou zijn gekomen. Maar al met al blijft het een 

vreemde gewaarwording. Je wilt je voorbereiden op iets dat ongetwijfeld een grote impact op het 

dorp zal hebben, maar je hebt te weinig informatie om iets te kunnen doen. De informatie die je 

wel hebt, kun je op dat moment nog niet delen omdat het te gevoelig is. Het gaf een bijzonder 

soort spanning. Pas nadat op maandagochtend het telefoontje kwam dat hij vlak daarvoor op zijn 

werk was opgepakt viel de spanning weg en kon ik iedereen intern inlichten.’ 

Schoolroute 
Van meet af aan realiseren Snijders en zijn medewerkers zich dat het groot nieuws is. ‘We hebben 

een inschatting gemaakt hoe het nieuws in het dorp zou landen. Enkele jaren geleden is in Ruinen 

een andere verdachte voor de moord op Andrea Luten opgepakt. Hij werd later vrijgelaten, maar 

was daarmee al veroordeeld door een deel van het dorp. Een ander deel van het dorp had zoiets 

van ‘het kan de dader zijn, maar we moeten het eerst nog maar eens zien’. Nu was er een DNA-

match, wat doorgaans toch wordt gezien als een sterk bewijsmiddel. Dat bleek later ook toen 

wij een bewonersbijeenkomst hielden om het dorp verder te informeren over de aanhouding. 

Het gevoel dat dit de dader moest zijn werd breed gedragen. Men was opgelucht omdat er 

Alle schoolkinderen fi etsen dagelijks langs de plek van de moord. Ouders hielden altijd 

in hun achterhoofd wat er destijds was gebeurd.
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duidelijkheid leek te zijn in een moordzaak die Ruinen zo lang had beziggehouden.’ Want in de 

gesprekken met de samenleving was het Snijders al eerder duidelijk geworden dat de moordzaak 

een grote impact had gehad. ‘De familie Luten heeft lange tijd een café in het dorp gehad. Ze 

stonden middenin de lokale samenleving, totdat ze vorig jaar besloten om naar het buitenland 

te vertrekken. Wat ook meespeelde is het feit dat Andrea langs de fietsroute naar de middelbare 

scholen in Hoogeveen was vermoord. Alle schoolkinderen fietsen dagelijks langs die plek. Ouders 

hielden altijd in hun achterhoofd wat er destijds is gebeurd.́  

Persbijeenkomst 
In overleg met het OM en de politie wordt besloten om ’s middags om 13 uur in Assen een 

persconferentie te houden. Naast burgemeester Snijders zijn daarbij ook de hoofdofficier en de 

districtchef politie ZuidWest-Drenthe Gerda Dijksman aanwezig. De ochtend wordt benut voor het 

opstellen van een persverklaring die om 11 uur uitgaat. ‘In de verklaring lag het zwaartepunt bij 

justitie, die bekend maakte dat er een DNA-match in de moordzaak was. Met daarbij het feit dat 

het uitzonderlijk was dat achttien jaar geleden nog een haar was veiliggesteld waaruit DNA kon 

worden gehaald. Mijn deel van het verhaal richtte zich vooral op de zorg voor de gemeenschap 

en de impact die het nieuws op de inwoners van Ruinen zou hebben.́  De persverklaring biedt 

tevens houvast voor de persconferentie. ‘Om half elf waren de uitnodigingen uitgegaan voor 

de persconferentie van 13 uur in Assen. Met name bij journalisten die uit de Randstad moesten 

komen leidde dit tot wrevel. Peter R. de Vries, die veel aandacht aan de zaak heeft besteed, belde 

met de politiewoordvoerder om te eisen dat we pas zouden beginnen wanneer hij in Assen was. 

Dat stelde ons wel voor een dilemma. We erkenden dat hij veel voor de politie heeft betekend. 

Hij had zich al die jaren vastgebeten in het dossier. Maar andere journalisten waren wel in staat 

op tijd aanwezig te zijn. Dat gaf voor ons de doorslag, zodat we iets na 13 uur toch zijn begonnen 

met de gezamenlijke persconferentie.́

Inwonersbijeenkomst 
Snijders besluit In overleg met de districtchef politie ZuidWest-Drenthe en zijn communicatie-

adviseur Harmieke Paters om ’s avonds een bijeenkomst voor inwoners van Ruinen te houden. 

‘Voorafgaand aan die bijeenkomst heb ik de ouders van Andrea gebeld. Dat was een gesprek 

waarin ik mij besefte wat het betekent om burgemeester te zijn. Want je vertolkt niet alleen je 

eigen emoties, maar vertegenwoordigt een hele gemeenschap. Heel Ruinen leefde met de familie 

mee en besefte dat deze nieuwe wending naast opluchting ook emoties van nieuw verdriet 

met zich mee zou brengen. Ik heb door de jaren heen weinig contact met de ouders gehad, in 

tegenstelling tot mijn voorganger. Toen ik in De Wolden startte heb ik hen gezegd dat ze altijd 

een beroep op mij konden doen. Maar ik realiseerde mij dat ik de voorgeschiedenis niet had 

meegemaakt en daardoor ook een andere band met hen had dan mijn voorganger. Ik heb in het 

telefoongesprek ook laten weten dat ik van plan was om het dorp bij te praten. Ze vonden dat 

een goed initiatief. ’s Avonds kwamen er dertig mensen bijeen, die we hebben geïnformeerd. 

We konden op dat moment nog niet veel details geven, maar vertelden wat wij wisten. Zo kon 

de onderzoeksleider bevestigen dat de vermoedelijke dader niet uit Ruinen kwam en daar in het 

verleden ook nooit had gewoond. Dat gaf een enorme opluchting in de zaal.’ Na de eerste dag 
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ebt het nieuws snel weg. ‘Bij ons lag het accent vooral op de eerste dag. Later kwam in het nieuws 

dat de verdachte een bekentenis had afgelegd. Daar zijn wij verder vanuit de gemeente niet op 

ingegaan, omdat het vooral iets voor de politie was. Onze rol was uitgespeeld. Wij hadden verteld 

wat wij als gemeente te zeggen hadden’, aldus Snijders. 

Forensisch onderzoek woning Willeke Dost 
Nadat de rust in De Wolden na de onthulling in de zaak Andrea Luten terugkeert, staat de 

gemeente enkele weken later opnieuw in het middelpunt van de belangstelling. ‘Het eerder 

gestarte onderzoek naar Willeke Dost liep al die tijd gewoon door. De politie was in een 

afrondende fase van het eigen onderzoek en besloot om toch opnieuw tot een onderzoek in 

de woning van Willeke Dost over te gaan. Daar woonde op dit moment nog haar toenmalige 

pleegmoeder. De zoon die op het moment van de verdwijning nog thuiswoonde, was naar Arnhem 

verhuisd. De politie vermoedde dat het lichaam van Willeke Dost zich op het perceel zou bevinden. 

Er waren te veel tegenstrijdigheden in het onderzoek die de verdwijning konden verklaren. 

In de aanloop naar een forensisch onderzoek in en rond de woning is ter sprake gekomen dat 

de politie gebruik wilde maken van een noodverordening, zodat de forensisch onderzoekers 

ongestoord hun werk konden doen. Het zou de eerste noodverordening uit mijn carrière worden. 

Omwonenden kregen toegang tot het gebied, maar verder was de omgeving van de boerderij 

hermetisch afgesloten. Op landweggetjes stonden politieagenten te posten. Waarbij je je moet 

realiseren dat het een wissel trekt op de capaciteit, omdat we op het platteland toch al niet ruim 

in de politiebezetting zitten. Nadat de politie was gestart met het onderzoek rond de boerderij 

in Koekange ben ik met de teamchef bij de omwonenden langsgegaan om te vragen hoe zij het 

ervaarden. Het bleek dat ze al door journalisten waren gepolst die hen geld boden om vanaf 

de zolderkamer foto’s te mogen nemen van het perceel. Maar voor 200 euro liet men zich niet 

omkopen. De regionale omroep heeft een vliegtuigje gehuurd en is over het gebied gevlogen. 

Daar konden wij niets tegen beginnen. Op een vraag daarover heb ik het teleurstellend genoemd 

dat de omroep dat nodig vond. Op de noodverordening hadden omwonenden weinig tot geen 

kritiek. Men vond het lastig maar als het zou helpen om de zaak tot een goed einde te brengen 

begreep men de noodzaak. Daarbij moet je je ook realiseren dat daar elk jaar weer een andere 

paragnost in de grond staat te prikken, die steeds met nieuwe suggesties komt. Daar werden 

omwonenden ook moedeloos van.́  

Volgens Snijders was de vermissing van Willeke Dost in emotionele zin een bijzondere situatie. 

´De grote schrik is destijds al geweest. Tegelijkertijd zijn er nog altijd veel mensen die Willeke 

Dost persoonlijk hebben gekend. Toen we met een bewonersbijeenkomst het dorp informeerden 

over wat er gaande was, stelde ik mijzelf nog de vraag of dat niet wat overdreven was. Maar als 

je ziet wat zo’n onderzoek weer oprakelt bij oud-klasgenoten en omwonenden is het wel goed 

geweest om het dorp nog een keer nadrukkelijk te informeren.’ Uiteindelijk worden rond de 

boerderij geen menselijke resten gevonden. ‘De politie heeft de zaak in december 2011 gesloten. 

Daarvoor was nog verder gezocht op verschillende locaties, die zijn getraceerd met behulp van 

getuigenverklaringen. De 66-jarige pleegmoeder en de 38-jarige pleegbroer van het meisje 

worden niet langer verdacht van betrokkenheid bij haar verdwijning. Er zijn op dit moment geen 
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nieuwe ontwikkelingen en we wachten af of de politie in de nabije toekomst de zaak toch nog 

weet op te lossen. Tegen die tijd zal de gemeente opnieuw bekijken welke emoties het in Koekange 

oproept en of het nodig is om daar vanuit de lokale overheid opnieuw een rol in te spelen.’ 

Naschrift: In december 2010 werd Henk F. veroordeeld tot 15 jaar cel vanwege de moord op Andrea Luten. De verdwijning van 

Willeke Dost is nooit opgelost. Peter Snijders is in oktober 2011 burgemeester van Hardenberg geworden.
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“In België staan de mensen voorop, bij ons de regels”
Driek van de Vondervoort over een busongeluk met schoolkinderen in Zwitserland

Driek van de Vondervoort is geen doorsnee burgemeester. Hij staat bekend om zijn antipathie 

tegen regels. Regels waarin, zo zegt hij aan de start van het interview, Nederland zo in 

uitblinkt. Voordat hij burgemeester in Bergeijk werd, maakte hij in Boekel al faam met 

het welstandsvrij bouwen. ‘In Nederland houden we graag vast aan regels, afspraken en 

procedures. Daardoor verliezen we de menselijke maat wel eens uit het oog.’ 

Vanuit zijn huidige positie als burgemeester van een grensgemeente ziet hij de focus op regels en 

procedures als het kenmerkende verschil tussen de Nederlandse en de Belgische overheid. 

Dit verschil ziet Van de Vondervoort ook terug in de rampenbestrijding. ‘Als in Nederland een 

ramp gebeurt, kun je als bestuurder maar beter aftreden. De eerste persconferentie draait 

direct om het aftreden van de verantwoordelijke bestuurders. De vraag “hoe heeft dit kunnen 

gebeuren?” hangt hier altijd boven de markt. In België gaat men daar beduidend makkelijker mee 

om. De ingestorte tenten op het Pukkelpopterrein werden al daags na het incident afgedaan met 

“noodweer” waar niemand verantwoordelijk voor kon zijn. In Nederland is zoiets onbestaanbaar. 

Dan moeten de Onderzoeksraad voor de Veiligheid, de Arbeidsinspectie, het Openbaar Ministerie, 

de Inspectie Veiligheid en Justitie en andere instanties toch eerst een gedegen onderzoek 

doen. Het is niet zo dat de Belgen niet willen leren van incidenten. Maar bij onze zuiderburen 

lijkt duidelijker het besef te bestaan dat, hoe verschrikkelijk ook, rampen nu eenmaal kunnen 

gebeuren. Zonder dat daar één iemand de volle verantwoordelijkheid voor heeft. Inmiddels is het 
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onderzoek naar het fatale busongeluk in Zwitserland afgerond. Daar is niets uitgekomen. 

Men heeft niet meer kunnen vaststellen wat de oorzaak was. De gemeente Lommel heeft het met 

een kort bericht gebracht. Belgische media hadden daar vrede mee.’ 

’t Stekske 
Op woensdag 13 maart 2012 verneemt Van de Vondervoort via het journaal van het busongeluk. 

‘In eerste instantie leek het om een school uit Heverlee bij Leuven te gaan. Pas later bleek 

dat de kinderen van de school uit Heverlee samen met de Lommelse kinderen van basisschool 

’t Stekske in dezelfde bus hadden gezeten. Op het gemeentehuis hebben we gekeken welke 

kinderen uit Bergeijk op ’t Stekske zaten. Omdat de school op skiklas was geweest, was van 

meet af aan duidelijk dat het om de kinderen uit de oudste groep ging. Wij kwamen vrij snel 

tot de conclusie dat van een gezin uit Bergeijk hoogstwaarschijnlijk een dochter bij het ongeluk 

was betrokken.’ Van de Vondervoort vertrekt aan het begin van de middag naar Lommel, om 

bij het crisisteam aan te haken. De Lommelse burgemeester Vanvelthoven is inmiddels al naar 

Zwitserland vertrokken, locoburgemeester Verduyckt heeft de leiding. Op dat moment is in 

België nog onbekend wie bij het ongeluk zijn omgekomen. Van de Vondervoort overlegt met 

medewerkers van de school, brandweer, politie en de consul van Nederland. Ook schuift hij aan 

bij de persconferentie. ‘Een Nederlandse journalist deed live verslag, terwijl de persconferentie 

nog liep. De Belgische journalisten maanden hem tot stilte. Er ontstond een soort van sociale druk 

tussen de journalisten onderling. Dat was wel bijzonder om te zien. De Belgische media leken in 

hun verslaggeving veel ingetogener. Zij handelden met gepaste afstand en respect. Er was begrip 

voor het feit dat nog veel onduidelijk was. De schuldvraag kwam sowieso niet aan de orde. 

Tot verbazing van de Nederlandse journalisten die bij de persconferentie aanwezig waren.’ 

Crisisteam 
Aan de Nederlandse kant van de grens heeft Van de Vondervoort die woensdag geen crisisteam 

opgetuigd. ‘Daar speelde ook in mee dat het slachtoffer uit Bergeijk waarschijnlijk het enige 

slachtoffer uit Nederland was. Drie andere kinderen hadden weliswaar de Nederlandse 

nationaliteit, maar woonden in België. Ik heb vanaf de eerste dag nauw contact onderhouden 

met de Belgische crisiscel. Die vormde de spil in de afhandeling. Waar nodig zijn potentiële 

problemen afgehandeld met hulp van Cor Schouten, de Nederlandse consul, die enorm goed 

werk heeft verricht. Zo wilde de familie van een Belgisch slachtoffer het lichaam in Nederland 

cremeren. Daar waren verklaringen voor nodig die via de korte lijnen met de consul geregeld 

konden worden. In onderling overleg heeft onze communicatieadviseur met haar Belgische 

collega de mediaverzoeken van de Nederlandse pers afgehandeld. Ook daar waren hele korte 

lijnen en dat werkte prima.’ 

Op donderdagochtend komt het nieuws binnen waar de inwoners van Bergeijk al ernstig rekening 

mee hielden. Het 11-jarige meisje behoort inderdaad tot de omgekomen kinderen. ‘De ouders 

waren woensdagochtend al naar Zwitserland vertrokken. Ik ben meteen bij de familie, waar de 

grootouders en drie kinderen aanwezig waren, langsgegaan. Je staat machteloos, maar brengt 

namens de gemeenschap de condoleances over. Heel Bergeijk was geraakt. Lommel ligt een paar 
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kilometer verderop, bijna iedereen kende wel mensen die bij het ongeluk betrokken waren. De hele 

gemeente leefde mee.’ 

Herdenkingsbijeenkomst 
Van de Vondervoort is ook aanwezig op de herdenkingsbijeenkomst die een week later in 

Lommel wordt gehouden. ‘Ik heb niet eerder zo’n emotionele en intense bijeenkomst 

meegemaakt als in De Soeverein in Lommel. De ouders en nabestaanden hadden samen met 

het gemeentebestuur vorm gegeven aan de herdenking. Onder andere waren het Belgische 

koningspaar, prins Willem-Alexander, prinses Máxima en de premiers van België en Nederland 

aanwezig. De dienst begon met het binnendragen van de lijkkisten van de kinderen en hun 

leerkracht. Ouders spraken over hun kinderen en de volwassenen. Het was een aaneenschakeling 

van persoonlijke getuigenissen. Het merendeel van de mensen heeft net als ik vier uur lang met 

tranen in de ogen gezeten.’ 

De gemeente Bergeijk heeft de familie van het omgekomen meisje waar nodig ondersteund. 

‘Daarbij kun je denken aan de wethouder Sociale Zaken die met thuiszorg een aantal zaken 

regelde, tot en met de begrafenis waar we ons op moesten voorbereiden. Niet alleen in praktische 

zin maar ook in het kader van de openbare orde. Er waren namelijk strengorthodoxe gelovigen, 

die hadden ook in Lommel al een herdenking verstoord. Ze waren ervan overtuigd dat de 

versoepelde abortuswetgeving in België de grondslag vormde voor de ramp. Het busongeluk 

was in hun ogen een straf van God. De Belgische politie heeft ons doorgegeven om wie het ging, 

zodat wij er ook op voorbereid waren.’ De begrafenisceremonie vindt uiteindelijk ongestoord 

plaats. ‘Het lichaam van het meisje werd onder politie-escorte van de kerk van Luyksgestel naar 

de begraafplaats in Bergeijk gereden. De kerk in Luyksgestel was als enige groot genoeg voor de 

uitvaart waar uiteindelijk 700 mensen bij aanwezig waren. Buiten konden mensen de dienst op 

een groot scherm volgen. Tijdens de dienst werden kaarsjes aangestoken voor haar en de andere 

slachtoffers.’ 

Menselijke maat 
Terugblikkend heeft Van de Vondervoort vooral bewondering voor de menselijke maat die de 

Lommelse gemeenschap zelfs bij een ongeluk van deze omvang wist te bewaken. ‘De overheid is 

gedurende de hele crisis betrokken geweest. Zowel op collectief als individueel niveau. Soms was 

de gemeente bijna geruisloos aanwezig. Met oog voor het individuele leed van ouders, broertjes, 

zusjes.’ Als voorbeeld haalt Van de Vondervoort een verhaal aan dat hij van een moeder vernam. 

‘De moeders van de omgekomen kinderen troffen elkaar in de dagen en weken na het ongeluk op 

de begraafplaats. Daar heeft de gemeente low profile een bankje neergezet. Ik vind het tekenend 

Het was een aaneenschakeling van persoonlijke getuigenissen. Het merendeel van de 

mensen heeft net als ik vier uur lang met tranen in de ogen gezeten.
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voor de plek die de overheid in België inneemt. In België staan mensen voorop. Bij ons regels, 

belangen en procedures. Misschien is dat wel de belangrijkste les die we van onze zuiderburen 

kunnen leren. Hoe benaderen we het bij crises vanuit de menskant, zonder ons te laten leven door 

de pers, onze eigen reputatiebelangen en de dreiging van de verantwoording achteraf.’ 
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“Het dorp Raard heeft die nacht zijn veerkracht laten zien”
Burgemeester Marga Waanders van Dongeradeel over een ernstig auto-ongeluk op Nieuwjaarsdag 

in Raard

De eerste dag van 2013 begint in Raard op een rampzalige manier. Een 42-jarige 

automobiliste uit Dokkum rijdt middenin de nacht op een groep mensen in die aan de rand 

van het dorp naar een vreugdevuur staan te kijken. Marga Waanders, burgemeester in 

Dongeradeel, blikt terug.

Marga Waanders is met oudejaarsnacht thuis in Raard. Om half elf ś avonds is ze bij de politie 

en brandweer langsgegaan om daar de laatste briefing bij te wonen. Als het twaalf uur is, kijkt ze 

vanuit haar woonkamer naar het vuurwerk. Kort daarop ziet ze de eerste zwaailichten langsrijden. 

´Toen nog een, en nog een. Er was duidelijk meer aan de hand dan de brandweer die een uit de 

hand gelopen vuurtje kwam blussen.́  Eenmaal buiten blijkt het ongelooflijk mis te zijn op de 

kruising buiten het dorp. ´De weg was afgezet. Een 42 jarige vrouw uit Dokkum bleek op een 

groep mensen te zijn ingereden. Die stonden daar om bij een vreugdevuur het nieuwe jaar in te 

luiden. Hulpdiensten reden af en aan. Mensen uit Raard snelden toe met dekens en hielpen de 

hulpdiensten om schermen omhoog te houden, zodat de gewonden werden beschermd tegen de 

snijdende wind. Inwoners verleenden op aanwijzing van de professionals eerste hulp. 

Dat bleek later van onschatbare waarde. Het getuigt ook van de enorme veerkracht van het dorp, 

dat iedereen op zijn of haar manier direct probeerde om een steentje bij te dragen.́  
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Expertteams
Waanders vertrekt naar het dorpshuis. Onderweg krijgt ze ook een telefoontje van de meldkamer. 

´We hebben de eerste korte gesprekken gevoerd. Mensen konden op adem komen, mensen spraken 

met elkaar. De omvang werd al snel duidelijk. Er waren zeventien mensen, waaronder een kind, 

gewond. Twee mensen konden nog ter plaatse worden behandeld, maar de anderen hadden 

ernstiger letsel. Die zijn naar ziekenhuizen in de wijde omtrek gebracht. Het jaar was voor Raard 

op een afschuwelijke manier begonnen.́ In de loop van de nacht wordt opgeschaald naar GRIP2. 

Waanders besluit naar Dokkum te gaan, om daar op het gemeentehuis te kijken wat er voor de 

mensen in Raard gedaan kan worden. ‘Mensen van het team bevolkingszorg waren al op het 

gemeentehuis. Ook mensen die niet in het harde piket zaten waren toch gekomen om te helpen 

toen ze van het ongeluk hadden vernomen. Iedereen pakte zijn of haar rol op. De bodes hadden 

de koffie geregeld. Een ander had de vergaderagenda voorbereid. De presentielijsten lagen er en 

iedereen was ingelogd. Ook van buiten Dongeradeel kwamen mensen uit de veiligheidsregio helpen. 

We werken met zogenoemde Expertteams, die gepokt en gemazeld zijn voor de rampenbestrijding 

en crisisbeheersing. We hebben de afgelopen jaren in Fryslân veel geïnvesteerd in de Bevolkingszorg 

bij rampen, maar het resultaat was die nacht zichtbaar. Het was fijn om op zulke mensen terug te 

kunnen vallen. Het gaf de rust in het team die je op dat moment nodig hebt.’

In de loop van de nacht blijkt dat een aantal van de gewonden met botbreuken gelukkig al vrij 

snel weer naar huis kan. Een deel heeft echter ernstiger verwondingen. ‘De nacht stond vooral 

in het teken van de onzekerheid. Mensen waren op zoek naar informatie. `Hoe is het met mijn 

vader, moeder, zus, vriendin?’ Daar konden we op dat moment nog weinig over zeggen omdat wij 

er ook geen informatie over beschikbaar hadden. De sociale media werden gevolgd, de vragen 

die de buitenwereld had werden waar mogelijk beantwoord. Met de summiere informatie die we 

hadden is een persconferentie voorbereid. Om zes uur konden we op hoofdlijnen vertellen wat 

er was gebeurd. Een van de belangrijkste dingen die ik daar kon melden was het feit dat er geen 

alcohol in het spel was. Dat nam de nodige vraagtekens weg. Verder heb ik in de persconferentie 

een oproep aan de getuigen gedaan om zich te melden bij de politie. Weliswaar had de politie op 

de plek van de aanrijding al een aantal mensen gesproken, maar voor het totaalbeeld wilden ze 

iedereen spreken die er die nacht bij was geweest.’

Bijeenkomst in het dorp
Na de persconferentie gaat Waanders terug naar Raard. Om 12 uur is daar opnieuw een 

bijeenkomst waar de burgemeester een grotere groep mensen treft. ‘Aan het begin van het 

samenzijn kwam het nieuws binnen dat een van de zwaargewonde mensen was overleden. 

De verslagenheid was groot, er vielen lange momenten met stilte. Maar men vond het 

fi jn om elkaar daar te treffen en te vertellen hoe men het had beleefd.
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Mensen waren beduusd; beseften maar ten dele wat er was gebeurd. Een jongen van 14 jaar 

stond op en vertelde dat zijn beide ouders in het ziekenhuis lagen, maar dat hij niet wist naar welk 

ziekenhuis ze waren gebracht. Via de GHOR is rechtstreeks met de ziekenhuizen gebeld om die 

informatie te achterhalen. De verslagenheid was groot, er vielen lange momenten met stilte. 

Maar men vond het fijn om elkaar daar te treffen en te vertellen hoe men het had beleefd. 

We hebben toen voorgesteld om een nazorgplan te maken, samen met een aantal vertegen-

woordigers uit het dorp. Dat hebben we in de dagen daarna handen en voeten gegeven. 

Met een vertegenwoordiger van de kerk, de school, Dorpsbelangen, gemeente, maatschappelijk 

werk, GGD en politie zijn we aan de slag gegaan. Alles kwam langs, van de eerste zorgbehoeften 

tot de manier waarop we met de pers om wilden gaan. Er werd een telefoonnummer in het leven 

geroepen dat permanent werd bemand om vragen uit Raard te beantwoorden. We hebben een 

e-mail account in het leven geroepen, waar mensen zich op konden abonneren zodat ze op de 

hoogte werden gehouden van de ontwikkelingen. Dat werkte goed om de mensen geïnformeerd 

te houden.’

Kerkdienst
Om te voorkomen dat de pers al te nadrukkelijk op de bewonersbijeenkomsten af komt, wordt 

steevast na de bijeenkomsten een persbijeenkomst in Dokkum georganiseerd. 

‘Op woensdagavond zijn we nog een keer met de bewoners bij elkaar gekomen. Er werd een 

minuut stilte gehouden voor de omgekomen dorpsgenoot en er werd een condoleancehoekje 

ingericht. Verder is die avond het nazorgplan toegelicht. In het plan stond de behoefte van de 

mensen zelf centraal. Wij wilden hen als gemeente niets opdringen. Op zondag was er vervolgens 

een herinneringsdienst in de kerk. Het is een dorp met vele gezindten, ook met vrijzinnige mensen 

die totaal niet kerkelijk zijn. Maar op dat moment was de kerk een logische plek om bijeen te 

komen. Tijdens de dienst kreeg de pers koffie in het dorpshuis, zodat de mensen ongestoord naar 

de kerk konden gaan. De pers pakte het goed op, door terughoudend te informeren en mensen die 

geen behoefte hadden om te praten ook met rust te laten.’

Nazorgplan
Volgens Waanders heeft de gemeente waargemaakt wat is beloofd. ‘Wij hebben het dorp 

geholpen in de nazorg, zonder het op te dringen. En hebben ook dingen uit handen genomen of 

informatieavonden georganiseerd. Bijvoorbeeld door de verzekeraars uit te nodigen die konden 

vertellen hoe dat gaat na een dergelijk ongeluk. Er waren mensen die net een eigen bedrijf waren 

gestart en nu zes weken uit de running waren. Dan is het fijn als een verzekeraar kan vertellen 

waar je op dat moment aan toe bent. Het dorp sprak ook duidelijk naar mij uit dat er iets moest 

worden gedaan richting de bestuurder. Zij werd net zo goed als slachtoffer gezien. Er was immers 

geen alcohol of opzet in het spel. Ook die taak heb ik op me genomen door contact met haar op te 

nemen en de gevoelens van de dorpsgemeenschap over te brengen.’
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